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روزنامه صبح ایران

پیشنهاد مذاکره و تهدید به تحریم مذاکره کننده!

مذاکره به سبک تاجر کاخ سفید

چرا زور موسسات غیرمجاز از قانون بیشتر است؟

پشت پرده یک تخلف 
۳۶ هزار میلیارد تومانی
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و  انتخابـات  بـه  نسـبت  بی تفاوتـی  می گویـد:  منتجب نیـا 
کناره گیـری هیـچ توجیهـی نـدارد. بایـد تـاش کنیم شـرایط 
شـرایط مناسـبی شـود برای حضور مردم نه اینکـه بگوییم ما در 
انتخابات شـرکت نمی کنیم یا شـرط بگذاریم.چند سـال پیش با 
شـعار تغییر وضع موجود و کنار گذاشـتن افراطیون و دلواپسـان 
از مجلـس وارد گـود انتخابـات شـدند و با تکـرار رئیـس دولت 

اصاحـات و حمایت هاشـمی رفسـنجانی لیسـت امید...

عباس سلیمی نمین با بیان اینکه تجربه عملکردی جبهه پایداری 
نشان داده که به دنبال تحمیل نظر خود به دیگران هستند، تاکید کرد: 
اینکه گروهی روی نظر خود بایستند که از نظر من اصلح این افراد 
هستند و دیگران باید آن را بپذیرند به هیچ وجه قابل قبول نیست 
و در واقع با پیروان چنین تفکری نمی توان هیچ کار مشترکی انجام 
داد و به اجماع رسید. عباس سلیمی نمین با بیان اینکه اظهارات اخیر 

آیت الله مصباح یزدی درباره انتخاب اصلح، ائتاف و ...

رسول منتجب نیا: 

اصلاح طلبان به هر قیمتی 
باید در انتخابات شرکت کنند

عباس سلیمی نمین  مطرح کرد

رفتار پایداری ها عامل تفرقه 
درجریان اصولگرایی
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رئیس مجلس شورای اسامی، گفت:90 درصد مشکات فرودگاه حل شده و 10 درصد مشکل 
اداری مانده که با توجه به پیدا شدن سرمایه گذار برای آن اگر در بافت منطقه آزاد قرار گیرد، این 
موضوع سریعتر حل می شود. علی لاریجانی در برنامه گفت وگوی خبری استان قم اظهارداشت : 
از آنجایی که فرودگاه امام خمینی )ره( به قم نزدیک است مخالفت هایی برای ایجاد فرودگاه در قم 
وجود داشت، اما با توجه به اینکه زائران زیادی به قم می آیند، داشتن فرودگاه در قم امر مناسبی 
است. مشکل منوریل هم با جلساتی که برگزار شده حل می شود و شهرداری قم می تواند این 
موضوع را که تبدیل به آینه دق شده را حل کند.رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان اظهار داشت: 90 
درصد مشکات فرودگاه حل شده و 10 درصد مشکل اداری مانده که با توجه به پیدا شدن سرمایه 

گذار برای آن اگر در بافت منطقه آزاد قرار گیرد، این موضوع سریعتر حل می شود...

تولیت حرم حضرت معصومه )س( با تاکید بر ضرورت حراست از نماز گفت: نماز جمعه 
نماز عبادی سیاسی و دشمن شکن است و ائمه جمعه نیز برای اینکه از توطئه های دشمن 
علیه نهاد نماز جمعه در امان باشند باید از دخالت در فعالیت های تجاری و مالی به شدت 
پرهیز کنند. آیت الله سیدمحمد سعیدی روز پنجشنبه در در دیدار اعضای ستاد نماز 
جمعه و ائمه جمعه بخش های مختلف استان قم در سالن محراب شبستان امام خمینی 
)ره( حرم مطهر بانوی کرامت، افزود: تریبون نماز جمعه عاوه بر توصیه به تقوا، فرصتی 
از عملکردهای  تا کنون در کنار تقدیر  از مسئولان است که  بیان مطالبات مردم  برای 
مثبت، انتقادها، توصیه ها و تذکرها به مجموعه های مختلف در خطبه های نماز جمعه مورد 

توجه قرار گرفته است.

رئیس مجلس شورای اسامی:

90 درصد مشکلات فرودگاه قم 
حل شده است

تولیت حرم حضرت معصومه )س(:

ائمه جمعه از دخالت در 
فعالیت های تجاری پرهیز کنند
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اصلاح طلبان در سال
 9۶ متوقف شدند

محمد نعیمی پور:

از حیثیت خاتمی استفاده کردیم اما چیزی به آن اضافه نکردیم
نباید به شب امتحان برسیم و از او بپرسیم چه کار کنیم؟

مرتضی مبلغ :

گفت وگوی ملی فراتر از جناح ها باشد
سیدعباس عراقچی خبرداد

عملیاتی شدن  اینستکس

دی ماه 1396، اتفاقی مهم در ساختار سیاسی ایران رخ داد. تجمعاتی که برخی آن را سازمان یافته تلقی می کنند، در 
مشهد برگزار شد. سپرده گذاران یا به عبارت دیگر مال باختگان پروژه پدیده شاندیز و موسسات مالی و اعتباری برگزار 
کنندگان اولین تجمع ها در این شهر بودند. اتفاقا یک سر ماجرای موسسات مالی و اعتباری مشهد نیز به همین پروژه پدیده 
شاندیز باز می گشت. حالا کم کم پای سپرده گذاران معترض از مقابل بانک مرکزی و مقابل مجلس شورای اسامی به دیگر 
خیابان های شهر باز می شد. اعتراضاتی در تهران و دیگر شهرها انجام شد و مال باختگان کفن پوش خواستار دریافت مال 

از دست رفته شان بودند. اعتراضاتی که نتایج سخت و سنگینی برای اقتصاد بحران زده ایران در بر داشت...

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان مطرح کرد

بازسازی فاضلاب اصفهان با اعتبار7۳۶ میلیارد تومان 

مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان  گفت :پروژه مهم شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان 
پـروژه بازسـازی  فاضـلاب شـهر اصفهان با اعتبـار 46 میلیون یورو که معـادل 736 میلیارد تومـان انجام می  

شود.
هاشـم امینی در نشسـت خبری به مناسـبت “هفته صرفه جویی در مصرف آب” اظهار کرد: یکم تا هفتم 
تیرمـاه هفتـه مدیریـت در مصرف آب اسـت که به تازگـی از آن به عنوان هفته سـازگاری با کـم آبی یاد می 
شـود.مدیرعامل شـرکت آب وفاضلاب اسـتان با بیان اینکه سال گذشـته در بخش مصارف خانگی 6.۸درصد 
نسـبت به سـال ما قبل آن کاهش مصرف و دربخش مصرف غیرخانگی 7.۱ درصد مدیریت مصرف داشـتیم، 
افزود: در اسـتان اصفهان در حوزه شـرب در بخش خانگی و غیرخانگی 6.۹ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مدیریت مصرف را شاهد بودیم.مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه سامانه دوم 
آب رسـانی اصفهان بزرگ باید سـال ۸6 به اتمام می رسـید و تحویل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان 
می شـد، تصریح کرد: به دلیل مجوزها و سـایر مشـکلاتی که نمایندگان مردم اصفهان در مجلس و اسـتاندار 
اصفهـان بـه آن ها اشـاره کرده اند، متأسـفانه پـروژه به اتمام نرسـیده و آب منطقه ایی در حال احداث سـد و 

خطوط آب رسـانی است.
 سامانه دوم آب رسانی اصفهان باید هرچه سریعتر تکمیل شود 

وی با تأکید بر اینکه باید هرچه سـریعتر سـامانه دوم تکمیل شـود تا بتوانیم از ظرفیت آن اسـتفاده کنیم، 
گفت: نگاه به سـامانه دوم آبرسـانی اصفهان پدافند غیرعامل و مسـئله مهم مشکل کمبود آب جمعیت چهار 
میلیونـی در قالـب ۱4 شهرسـتان اسـت.امینی با بیـان اینکه کم یا زیاد بـودن بارش ها چیزی از مسـئولیت 
شـرکت آبفـا کـم نمـی کند، افـزود: باید تلاش کنید تا بهینه مصـرف کـردن آب را به مردم آمـوزش دهیم و 
فرهنگ آن را از شـعار به شـعور تبدیل کنیم. فرهنگ سـازی یک موضوع هفتگی، ماهانه، فصلی یا سـالانه 
نیسـت بلکـه رفتار دائمـی مدیریت مصرف می توانـد کمک کند تا دراقلیم خشـک زندگی پایداری داشـته 

باشیم.
کسب رتبه برتر در بخش شرب کشور

وی تصریح کرد: باتوجه به اقدامات انجام شـده توسـط شـرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، این شرکت در 
یکی از رویدادهای وزارت نیرو که درحال برگزاری اسـت، دربخش سـازگاری با کم آبی موفق به کسـب رتبه 
برتر در بخش شـرب کشـور شد.مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب اسـتان ادامه داد: وقتی شهروندان نیاز به آب 
دارنـد ناچـار هسـتیم بخشـی از آب مورد نیـاز را از طریق چاه ها که البته کمتر از یکهزار لیتر در ثانیه اسـت، 
تأمین کنیم و این عدد در قیاس با ۱۱هزار لیتر مصرف از سـامانه اصفهان ناچیز اسـت.وی با اشـاره به حداقل 
رسـاندن میـزان پـرت آب )هدررفـت آب( در اصفهـان گفت: آب بدون درآمد در حوزه شـبکه های شـهری به 
جهت فرسـودگی شـبکه یکی از دغدغه های شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان بود که با اقدامات انجام 
شـده توانسـتیم درچند سـال گذشـته میزان آب بدون درآمد که به دلیل انشـعابات غیرمجاز، اشـتباه قرائت 

کنتور و پرت شـبکه اتفاق می افتاد را به حداقل برسـانیم.
 عملیاتی شدن استفاده از آب خاکستری در منازل

امینـی گفـت: آبفـای اسـتان اصفهـان در حـال حاضر بـا ۱6.۱ درصد کمتریـن میـزان آب بـدون درآمد در 
کشـور را دارد. وی با بیان اینکه سـال گذشـته ۸۵ کیلومتر اصلاح شـبکه آب و شـش هزار و 337 اصلاح و 
بازسـازی انشـعاب آب انجام شـده اسـت، افزود: عملیات نشـت یابی شـبکه آب را انجام دادیم که شامل ۲46 
کیلومتر شـبکه آب و پیمایش ۱3هزار و337 انشـعاب بود.مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان خاطرنشان 
کرد: درخصوص بازچرخانی آب خاکسـتری، تفاهم نامه ای با سـازمان نظام مهندسـی اسـتان منعقد کردیم 
تا اسـتفاده از آب خاکسـتری را در تمام منازل عملیاتی کنیم و پیرو آن آب شـرب با کیفیت در فلاش تانک 
سـرویس های بهداشـتی، ظرف شـویی ها و روشـویی هـای منازل بازچرخانی شـود که این موضـوع باید به 
عنوان مطالبه جدی از نظام مهندسـی سـاختمان و شهرداری مطرح شـود تا این آب های با کیفیت از دست 

نـرود و بـا طراحی سیسـتم های ویژه این آب ها در فلاش تانک ها اسـتفاده شـود.وی ادامـه داد: یکی از گلایه 
هـای اسـتان های همجوار اسـتفاده صنعت فـولاد از آب رودخانه بود، اما امروز باید اعلام کنم خوشـبختانه به 
جهت حضور صنعت فولاد در بخش بازچرخانی آب قراردادی با شـرکت فولاد مبارکه منعقد شـد تا شـبکه 
فاضلاب را با ظرفیت منابع فولاد در قالب قرارداد بیع ارائه و پسـابفاضلاب ۹ شـهر ازجمله شـهرهای مبارکه، 
کرکوند، زیباشهر، دیزیچه و پنج شهرازشهرهای لنجان را استفاده کنیم.امینی خاطرنشان کرد: در ذوب آهن 
اصفهان نیز سـال گذشـته قراردادی منعقد شـد که براساس آن فاضلاب شـهرهای ایمان شهر و فولادشهر را 
واگذار کنیم تا کمتر از منابع آبی اسـتفاده شـود.وی در خصوص اسـتانی شدن سـامانه ۱۲۲ اظهار کرد: تأثیر 
ایـن حرکـت در اقدامـات فنی شـرکت آن بود که همکاران ما درحوزه تعمیرات و حوادث سـریعتر از گذشـته 
به محل حادثه مراجعه می کنند.وی افزود: روز شـنبه هفته گذشـته درجلسـه ایی، اسـتاندار اصفهان تأکید 
کـرد، پیرو تغییر سـاعت فعالیـت ادارات کارگروهی تشـکیل و اقدامات جدی در زمینه مصـرف بهینه انرژی 
انجام شـود که در این جلسـه شـرکت آبفا پیشـنهاد کاهش ۲۰درصدی مصرف آب نسـبت به سـال گذشته 
را بـا توجـه بـه اقدامات انجام شـده ارائـه کرد.امینی با بیان اینکه سـازمان های مردم نهـاد در بخش مدیریت 
مصرف باشـرکت آبفای اسـتان همکاری دارند، افزود: سـال گذشـته اتفاقات خوبی در حوزه مدیریت مصرف 

افتاد. اتفاق 
 پروژه آب رسانی به باغ بهادران دردست اجرا است

مدیرعامل شـرکت آب وفاضلاب اسـتان به پروژه های شـرکت آبفا اشـاره و تصریح کرد: درحال حاضر پروژه 
آب رسـانی به باغ بهادران دردسـت اجرا اسـت تا بخشـی از روسـتاهای آن از آب شـرب بهداشـتی برخوردار 
شـوند.وی با بیان اینکه آبرسـانی به گلشـهرو روسـتاهای آن هفته گذشـته به بهره برداری رسـید، افزود: اب 
رسـانی به شـهرهای دهاقان، گلشن و روسـتاهای اطراف آن تاپاییز امسال انجام خواهد شد.امینی افزود: یکی 
از مطالبات جدی مردم شـهر تودشـک آبرسـانی به این شـهربود که اوایل سـال جاری پروژه آبرسـانی به این 
شـهر تکمیـل و بـه اتمام رسـید.وی با اشـاره به درحال احداث بودن سـه تصفیـه خانه در اصفهـان گفت: در 
راسـتای سیاسـت های دولت درحوزه مباحث بهداشـتی و زیسـت محیطی سـه تصفیه خانه درحال احداث 
اسـت که شـامل تصفیه خانه خوانسـار)هفته گذشـته مورد بهره برداری قرار گرفت(، تصفیه خانه چادگان با 
بیش از 6۰درصد پیشـرفت فیزیکی و تصفیه خانه شـهر اژیه با ۹۰ درصد پیشـرفت اسـت که تصفیه خانه 

شـهراژیه تا پایان امسـال به بهره برداری می رسـد.
 انجام ۲۹۵ کیلومترلوله گذاری آب در استان اصفهان 

مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان با بیان اینکه سـال گذشـته ۲۹۵ کیلومترلوله گذاری آب 
در اسـتان اصفهان انجام شـد، افزود: همچنین 33۱ کیلومتر لوله گذاری فاضلاب و ۱۲هزارمترمکعب مخزن 
آب در سـطح اسـتان اصفهـان بـه بهره برداری رسـید و 7هـزار مترمکعب مخزن نیـز در حال احـداث داریم.

وی ادامـه داد: سـال گذشـته ۱۸هـزارو ۲4۰ فقره انشـعاب آب در حوزه شـهری و ۲۱هزارو6۰۰فقره انشـعاب 
فاضـلاب واگذار شـده است.هاشـم امینی عنوان کرد: میـزان ۱3۰ میلیارد از اعتبارات صندوق توسـعه ملی و 
۸۵میلیارد تومان از اعتبارات استانی در ساخت این مجتمع ها هزینه شده و ۵۰۰ میلیارد تومان دیگر اعتبار 
نیاز اسـت و اعداد خوبی برای تکمیل این مجتمع ها از کشـور تخصیص داده شـده اسـت. مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب اسـتان اصفهان اظهار کرد: در سـال ۱3۹7 از روسـتاهایی که تحت پوشـش اسـتان بودند ۱7۹ 
روسـتا آبرسـانی سـیار انجام می شـد که ایـن تعداد به ۱۲۵ روسـتا تقلیل پیـدا کـرد.وی در خصوص برنامه 
فاضلاب شـهر اصفهان تصریح کرد: پروژه مهم شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان پروژه بازسازی  فاضلاب 
شـهر اصفهان اسـت که به سـختی و با اسـتفاده از ظرفیت فایناس چین در حال انجام اسـت.امینی ادامه داد: 

براسـاس ارز آزاد پـروژه بـا اعتبـار 46 میلیون یورو انجام می شـود که معادل 736 میلیارد تومان اسـت.
 آغاز حذف قبوض کاغذی

امینـی بـا اشـاره به سـه اقـدام آبفـا در راسـتای دولـت الکترونیک گفـت: یکی از ایـن اقداماتحـذف قبوض 

کاغذی در اسـتان اصفهان اسـت که اسـتارت آن در سـه نقطه شـهر زده شـده اما کافی نیسـت.وی ادامه داد: 
سـالانه هشـت میلیون برگـه قبض آب در اسـتان اصفهان توزیع می شـود که حـذف آن باعث صرفه جویی 
چشـمگیری در مصـرف کاغـذ و کمک به منابع طبیعی کشـور، کمک بـه کاهش مراجعه مأمـوران و حذف 
خطاها می شـود .مدیرعامل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان افـزود: دومین اقدام معرفـی درگاه جدید 
USSD اسـت که به واسـطه آن شـهروندان با ارسال یک شماره قبض قبلی و صورتحساب همچنین استعلام 
مـورد نیـاز خود را دریافت می کنند. سـومین طـرح کاهش مراجعه شـهروندان درقالب درگاه ۱۵۲۲ اسـت.

 فضای ما فضای جیره بندی نیست 
امینی درپاسـخ به سـوالی مبنی بر جیره بندی آب درتابسـتان امسـال گفت: فضای ما فضای جیره بندی 

نیسـت و با مصرف بهینه می توان تابسـتان را پشـت سرگذاشت.
معاون بهره برداری شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان گفت: اگر سـامانه دوم آبرسـانی اسـتان با سرعت 
بیشـتری اجرا شـود و در مدار بهره برداری قرار گیرد بسـیاری از مشـکلات آبی اصفهان کاهش می یابد.ناصر 
اکبـری در جمـع خبرنگاران اظهار کرد: در شـرایط پیک مصرف تابسـتان تا زمانی که قرار اسـت سـامانه دوم 
در مـدار قرارگیـرد، ۲.۵ مترمکعـب برثانیه کمبود آب داریم و ناچار هسـتیم این کمبود را در قالب افت فشـار 
به مردم تحمیل کنیم از این رو انتظار می رود شـهروندان همکاری بیشـتری داشـته باشـند، البته بخشـی از 
۲.۵ مترمکعب از طریق چاه های حفر شـده تأمین می شـود.وی افزود: در شـرایط افت فشـار با کمبود سـه 
مترمکعـب آب مواجه هسـتیم کـه باید شـهروندان در جریان منابع آبی موجـود قرار گیرند. اگر سـامانه دوم 
آبرسـانی اسـتان با سـرعت بیشـتری اجرا و درمدار بهره برداری قرارگیرد بسـیاری از مشـکلات آبی اصفهان 

کاهش مـی یابد.
 تغییر ساعات اداری تشریفاتی نباشد

اکبری با اشاره به دستور استاندار اصفهان به دستگاه های اداری برای تغییر ساعت فعالیت جهت بهینه سازی 
مصرف انرژی گفت: اسـتاندار اصفهان تأکید کرد که تغییر سـاعات اداری تشـریفاتی نباشـد به طوری که هیچ 
اتفاقی و تغییری در زمینه مصرف انرژی رخ ندهد همچنین اسـتاندار اصفهان دسـتگاه های آب و برق اسـتان را 
مکلـف کردنـد که اگر دسـتگاه هـای اجرایی و اداری اسـتان بعداز این تغییر کاهش مصرف نداشـتند حتی آب 
و بـرق آن هـا قطـع شـود.معاون بهره برداری شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان گفت: اسـتاندار اصفهان در 
جلسـه اخیـر خـود تأکید کرد با تغییر سـاعات کاری در ادارات باید کاهش مصـرف انرژی در بخش هـای آب و 
برق مشـهود باشـد و بازرسـی های لازم صورت گیرد.وی ادامه داد: خط قرمز وزارت نیرو این اسـت که به هیچ 
عنوان وارد فاز جیره بندی نشـویم زیرا جیره بندی و کاهش کیفیت آب برای شـرکت مهندسـی آب و فاضلاب 

قابل قبول نیست.
 جریمه های سنگین در انتظار پرمصرف ها

معاون خدمات مشـترکان و درآمد شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان نیز در این جلسه گفت: مشترکان 
پرمصرف نسـبت به آنچه بیش از حد اسـتاندارد مصرف کنند، مشمول جریمه های سنگین خواهند شد.وی 
افزود: باتوجه به اینکه 74 درصد مصارف آب در اماکن مسـکونی اسـت، اقدامات فرهنگی خوبی برای نهادینه 
سـازی مصـرف بهینـه آب انجـام شـد که از جملـه آن ها مـی توان بـه آمـوزش 3۰ هزارنفر از شـهروندان به 
صـورت حضـوری در مجتمـع هـای مسـکونی اشـاره کرد کـه این اقدام باعث شـد سـال گذشـته ۹۰درصد 
مشـترکان در الگوی ۲۰مترمکعب مصرف آب در ماه قرار گیرند.رضا رضایی اضافه کرد: درسـال جاری الگوی 
بار مصرف ۱4 مترمکعب به ازای هر واحد مسـکونی در ماه درنظر گرفته شـده تا هر شـهروند مصرف آب را 
در شبانه روز بهتر کنترل کند.معاون خدمات مشترکان و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تأکید 
کرد: مشـترکان کم مصرف از بسـته های تشویقی ریالی برخوردار خواهند و مشترکان پرمصرف جریمه های 
سـنگین می شـوند.  وی یادآور شـد: سال گذشـته ۰.۵ درصد مردم بیش از 4۰ مترمکعب آب مصرف کردند 

که مشـترکان  پرمصرف محسوب می شوند

شمیم عطر شهدای وطن
همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق )ع(  صورت گرفت 
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ضرورت نظارت عمومی
این نوآوری ماهیتاً اجتماعی و به نقش و کارکرد نظارت 
عمومی و حق مردم برای نظارت ارتباط دارد. به طور خلاصه 
این لایحه کلیه مؤسسات عمومی و خصوصی عهده دار 
خدمات عمومی را مکلف می کند اطلاعات مربوط به عملکرد، 
روال های تصمیم گیری و نتایج آن را در اختیار عموم بگذارند. 

در واقع در پس این لایحه قانونگذار چنین می اندیشد که اگر شهروندان به این اطلاعات 
دسترسی داشته باشند، شکلی از نظارت عمومی و مستقیم بر عملکرد این دستگاه ها به 
وجود می آید که پاسخگویی آنها را افزایش داده و با کاستن زمینه های شکل گیری فساد، 
موجب افزایش اعتماد عمومی به نظام تصمیم گیری و اداره کشور می شود.نوآوری مورد 
اشاره، به شأن، مرکزیت، کارکرد و تأثیرات نظارت عمومی مربوط است. گذری کلی بر سیر 
رویکردهای مسلط برای برنامه های ارتقای کارآمدی دولت، کاهش فساد و افزایش اعتماد 
عمومی نشان می دهد که در یک دوره طولانی سیطره با دیدگاهی بوده است که راه حل را 
در انتخاب کارگزاران دولتی اصلح جست و جو می کرده و بر این باور بوده که سپردن امور به 
افراد دارای اهلیت، شایستگی و پاک، راهگشاست. در دوره دیگری اولویت با تشدید مراقبت 
و نظارت البته با تأکید بیشتر بر نظارت از جانب دستگاه هایی بوده است که مأموریت ذاتی 
آنها در همین ارتباط تعریف شده است.با وجود اینکه در این میان اشکالی ضعیف و انتخابی 
از روش های جلب آرای عمومی در نظرسنجی و رضایت سنجی یا سامانه های طرح شکایت 
و بازرسی ها نیز برای اهداف مورد اشاره استفاده شده است، اما بواقع می توان گفت هرگز 
نظارت عمومی به عنوان سازوکاری اجتماعی برای انجام و اصلاح امور عمومی کشور پذیرفته 
و در رویه های جاری اعمال نشده است. به بیان دیگر می توان گفت اطلاعاتی که لایحه قصد 
شفاف کردن آنها را دارد پیشتر نیز در همین دستگاه ها و برای مقاصد ارزیابی تولید شده اند و 
روال ها و رویه هایی نیز در دستگاه های نظارتی برای پایش وضعیت سلامت امور وجود داشته 
است. اما این دریافت که با ایجاد این دسترسی برای مردم و رسانه ها، می توان به شیوه مکمل 
و مؤثرتر پاسخگویی، کارآمدی دستگاه های اداری را تحریک کرد چندان مقبول نبوده است.

فایده مندی توجه به نظارت عمومی به عنوان یک مکانیسم کارآمد برای ارتقای حکمرانی و 
کارآمدی نهاد دولت در این لایحه هم بر حق مردم برای دانستن و نقد کردن و از آن مهم تر 
بر ضرورت نوآوری در رویه های جاری کنترل فساد و اصلاح روش انجام امور و از آن مهم تر 
تکیه بر نقش و مشارکت توسط مردم و فایده مندی اجتماعی این امر متکی است. روشن 
است که در تحلیل این سازوکار نباید به ورطه ساده انگاری افتاد و تصور کرد که تصویب این 
لایحه در مجلس همه چالش های کشور را در زمینه کارآمدی ماشین دولت، بروز فساد اداری 
و کاهش اعتماد عمومی به یکباره مرتفع خواهد کرد.از طرف دیگر روشن است به فرض اراده 
نیرومند برای اجرایی کردن چنین قانونی، تضمین اینکه همان اطلاعاتی که برای نظارت 
عمومی مفید است، به مناسب ترین و سهل ترین شیوه در اختیار شهروندانی قرار می گیرد که 
آن را می توانند تحلیل کنند و تقاضاهای آنها برای دسترسی به داده ها یا شکایت و اعتراض 
به امور به شیوه مناسب و مؤثری ترتیب اثر داده می شود نیز ابداً آسان نیست و نیازمند 
طراحی رویه های جداگانه است. اما بدون شک تکیه بر نظارت عمومی به عنوان سازوکاری 
جدید برای رفع چالش های فوق در کنار اشکال و رویه های مرسوم می تواند باب جدیدی 
در بهبود امور و شیوه اداره امور عمومی کشور بگشاید. شاید شفافیت رادیکال و همه جانبه 
مستتر در لایحه خود به چالشی در اجرا تبدیل شود و بهتر آن بود که بخشی از مأموریت 
ارتقای نظارت عمومی و شفافیت در سایر لوایح و مقررات موضوعی توزیع می شد، اما در هر 
حال شایسته است و بود که محققان و صاحبنظران حوزه سیاستگذاری عمومی یا محققان 
اجتماعی فارغ از شرایط و احوالات حاکم بر این روزها، نسبت به لایحه و توجه آن به موضوع 
نظارت عمومی به عنوان یک سازوکار اصلاح مدیریت امور عمومی و چالش های احتمالی 
پیش روی اجرای آن واکنش نشان می دادند.بدون تردید واکنش اجتماع علمی به این لایحه 
و ویژگی ها، چالش ها و تأثیرات آن نقشی تعیین کننده در کمیت و کیفیت رسیدگی به آن 

در مجلس خواهد داشت.
* رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور

قدرت برآمده از نفوذ
 معنوی قابل تحریم نیست 

 منافع جمهوری اسلامی به هر شکل و به هر میزان به 
طور قطع اقدام مقابله ای ایران و مجموعه علاقه مندان انقلاب 
اسلامی در منطقه و جهان را بدنبال خواهد داشت. بی شک، 

اقدام مقابله ای، مشمول متجاوز و همه حامیان و همراهانش در منطقه و جهان خواهد بود 
و قطعاً دیوارهای شیشه ای شکل گرفته از دلارهای نفتی نمی تواند سدی در برابر مقابله 
باشد. غربی ها بویژه آمریکا، تبحر ویژه ای در تکرارخطاهای شناختی دارند، تلاش نافرجام 
آنها برای خسارت وارد کردن به مردم ایران نیز ناشی از این بیماری مزمن است.عدم شناخت 
غرب از اسلام، شیعه، مرجعیت، رهبری وفرهنگ ایرانی، موجب گردیده که طی ۴۰ سال 
گذشته در آوردگاه های مختلف که خود، باور به پیروزی قطعی در آن داشتند، در نبرد اراده 
ها مجبور به پذیرش شکست در برابر مردم مسلمان ایران شوند.آخرین عنوان در فهرست 
بلند ناکامی های غرب و بویژه امریکا در برابر مردم ایران، استفاده از اهرم تهدید به جنگ و 
تحریم رهبری معظم انقلاب است.تهدید به اقدام نظامی و تحریم رهبر معظم انقلاب نشان 
روشنی از فقدان درک درست از ماهیت و کارکرد »نفوذ معنوی« در تولید قدرت و گسترش 
و توسعه آن است.اقدام نظامی و تحریم برعلیه کشوری که نفوذ معنوی انقلاب و رهبرش، 
سراسر منطقه و بخش زیادی از مردم کشورهای اسلامی را متاثر و مجذوب کرده، نه تنها 
امکان پذیر نیست بلکه می تواند به بسیج سراسری دلباختگان انقلاب اسلامی برای مقابله با 
قلدری و تجاوز صاحبان زر و زور و تزویر منجر شود.جایگاه و نفوذ معنوی رهبر معظم انقلاب 
به عنوان »مرجعیت دینی« برای بسیاری از علاقه مندان و عاشقان انقلاب اسلامی دراقصی 
نقاط جهان، هنوز برای بسیاری از سران کشورهای غربی و منطقه ای مکشوف نشده است.

امروز بسیاری از مسلمانان جهان شناخت و انگیزه والای خود برای مقاومت در برابر »جنگ 
هویتی« که غرب بر علیه آنان سازمان داده است را ثمره انقلاب اسلامی و رهبری هوشمند 
آن می دانند و جمهوری اسلامی را تنها تکیه گاه واقعی خود قلمداد می کنند.به طور قطع، 
تهدید ایران تنها مواجهه با یک کشور نبوده و به منزله تهاجم به آرمان ها و هویت میلیون 
ها مسلمان انقلابی و عاشق در سراسر جهان است.این تصور که مقابله با جمهوری اسلامی 
می تواند تنها در محدوده جغرافیایی ایران شکل گرفته و ادامه یابد، ظرفیت تبدیل شدن 
به بزرگترین خطای راهبردی نظام سلطه در قرن حاضر را داشته و می تواند فروپاشی نظم 
باصطلاح نوین شکل گرفته بر اساس معیارهای مادی را بدنبال داشته باشد.تهدید منافع 
جمهوری اسلامی به هر شکل و به هر میزان به طور قطع اقدام مقابله ای ایران و مجموعه 
علاقه مندان انقلاب اسلامی در منطقه و جهان را بدنبال خواهد داشت. بی شک، اقدام 
مقابله ای، مشمول متجاوز و همه حامیان و همراهانش در منطقه و جهان خواهد بود و قطعاً 
دیوارهای شیشه ای شکل گرفته از دلارهای نفتی نمی تواند سدی در برابر مقابله باشد.غرب 
باید یک بار برای همیشه، برای دست یافتن به درک درست و واقعی از »مفهوم قدرت« در 
دنیای امروز، نسبت به مبانی سنتی تاثیر گذار بر تصمیمات راهبردی خود تجدیدنظر کند.

شاید رجوع به کتاب »خون دلی که لعل شد« بتواند نقطه اغازی بر شناخت نظریه پردازان 
غرب برای آشنایی با سیر تکوین »قدرت سازی مبتنی بر نفوذ معنوی« باشد که تحریم 

ناپذیری در ذات آن، نهفته است.
دبیر کمیسیون امنیت ملی

تشییع پیکر شهدا
 و گمشدن گمشده ها

من به همراهی دوست خوبم آقای حاج میرزایی دبیر 
هیات دولت و برخی از هموطنان، در آیین گرامیداشت و 

تشییع تعدادی از شهدای جنگ تحمیلی شرکت کردم. 
* برداشت اول:به خاطر داشته باشیم ماندگاری این سرزمین، مرهون فداکاری و از 
خودگذشتگی کسانی است که از شیرین ترین داشته خود، داوطلبانه گذشتند. امروز، 
پیکرهای صاحبان افکار بلند جان دادن داوطلبانه برای آرمان ها و امنیت دیگران تشییع شدند. 
با خود می اندیشم در هیاهوهای سیاسی دو دهه اخیر این ارزشها گاه به وسیله برخی ها 
مصادره و ابزاری برای استفاده شد حتی کسانی را می شناسم که نه مشارکتی در این میدان 
داشتند و نه باوری به آن؛ ولی آن چنان داعیه مداری پیشه کردند و السابقون* را به مسابقون 
تبدیل کردند و در مقابل، عده ای به هر بهانه ای این ارزشها را به سخره گرفتند، بی اعتنایی 
کردند و نوعی نگاه موزه ای شده به آن داشتند. امروز "تن" های صاحبان این ارزشها تشییع 
شدند و این رسالت سخت روشنفکری امروز ما هم هست که این ارزشها به خاک سپرده 
نشود. بیش از هر دوره ای نیاز به از خودگدشتن داریم. در جامعه ای که هرکسی به هل دادن 
دیگران مشعول است تا مواهب بیشتری به دست آورد و از دیگران پلی برای ثروت و قدرت 
بسازند. ما به آرمان "تن" های پل شده برای عبور دیگران نیاز داریم. خیلی ها امروز احساس 
رهاشدگی و تنهایی می کنند. باید گفتمانی را فریاد کنیم که ما در کنار هم هستیم. ما باید 
از خود بگذریم تا عبوری آسوده از شرایط سخت را تجربه کنیم.*برداشت دوم:شرایط ایران 
به گونه ای رقم خورده که ما همیشه نیاز به پیوستگی ارزشهای تاریخی ایستادگی داریم. 
هرچند ما هم اکنون در جنگ نیستیم و احتمال بروز جنگ هم بسیار ناچیز است؛ اما 
وجود روحیه مقاومت در یک جامعه، از عوامل بازدارندگی است. تقویت این روحیه، اجازه 
نمی دهد بدخواهان تصمیمی برای فروپاشی این سرزمین بگیرند. ادوات نظامی بازدارندگی 
اساسی ندارد. وجود روحیه ای همانند دوران جنگ تحمیلی در یک جامعه است که تصمیم 

بدخواهان برای رفتار با یک جامعه و یک ملت را تعیین می کند.
سخنگوی دولت

همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق )ع(  صورت گرفت 

شمیم عطر شهدای وطن 

همزمان با سالروز شهادت صادق آل محمد، امام جعفر صادق )ع(، در ۱۶شهر کشور 
شمیم عطر شهیدان وطن پیچید.

۱۵۰ شهید سرافراز وطن که روز جمعه با استقبال باشکوه مردم مومن در تهران 
تشییع و بیشترشان به شهرستان ها منتقل شده بودند، دیروز بر دوش مردم قدرشناس و 
شهیدپرور در ۱۶ شهر کشور تشییع و به خاک سپرده شدند.  پیکر پاک این شهدا که ۳۵ 
تن از آنان شناسایی شده اند، در عملیات تفحص شهدا در مناطق عملیاتی جنوب کشور 
پیدا شده بودند.  این شهدا مربوط به ۱۷ شهر کشور بودند که روز  جمعه در تهران و دیروز 
در ۱۶شهر تشییع شدند. همزمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق علیه السلام مردم 
قم با حضور در مراسم عزاداری آن امام همام پیکر پاک و مطهر هفت شهید گمنام را هم 
تشییع کردند. پیکر پاک و مطهر هفت شهید گمنام صبح دیروز باحضور قشرهای مختلف 
مردم شهید پرور قم پس از اقامه نماز به امامت آیت الله نوری همدانی از سمت حرم مطهر 
به سمت مصلی قدس تشییع شدند.دوتن از این شهدا در تیپ رزمی تبلیغی 8۳ امام 
صادق علیه السلام به خاک سپرده شدند.همچنین یک شهید دیگر در دانشگاه فرهنگیان 
به خاک سپرده شد. دوتن از این شهدا  نیزعصر دیروز در مجتمع یاوارن مهدی )عج( 
مسجد مقدس جمکران به خاک سپرده شدند و دو شهید دیگر دوشنبه صبح در مقر 
پدافند هوایی قم تدفین خواهند شد. پیکر ۲ شهید تازه تفحص شده دوران 8سال دفاع 
مقدس،  نیز در رشت تشییع شد. تشییع پیکر پاک و مطهر 8 شهید گمنام دوران دفاع 
مقدس و ۱ شهید مدافع حرم نیز در شهر های استان مازندران انجام شد. پیکر مطهر سه 
شهید گمنام سال های دفاع مقدس نیز در شهرستان بیرجند تشییع و به خاک سپرده 
شد. پیکر مطهر چهار شهید گمنام و دو شهید شناسایی شده متعلق به شهرستان های 
بروجن و لردگان با حضور خانواده معظم شهدا، اقشار مردم و مسئولان در شهرکرد از 
میدان امامزادگان حلیمه وحکیمه خاتون)س( تا میدان ۱۲محرم این شهر تشییع شد. 
پیکر مطهر شهدای گمنام درروستای شوراب صغیر شهرستان سامان، محوطه آموزشکده 
فنی دختران جونقان و محوطه آموزشکده فنی دختران شهرکرد و شهدای شناسایی شده 
در زادگاه خودشان تشییع و به خاک سپرده شدند. همزمان با سالروز شهادت حضرت 
امام جعفر صادق)ع( با حضور قشر های مختلف مردم پیکر مطهر شهید قاسم بلند در اهواز 
تشییع و به خاک سپرده شد. مردم یزد و اردکان  نیز پیکر پاک طلبه شهید شعبانعلی 
عبداللهی سروی را هم تشییع کردند. مردم شهید پرور شهر بندرعباس در هوای شرجی 
این شهر با پاشیدن آب و گلاب و لاله های قرمز پرپر شده بر سر پیکرهای شهید گمنام 
دوران دفاع مقدس، آنها را تشییع کردند.  همچنین مراسم تشییع پیکر ۱۱شهید تازه 
تفحص شده دوران دفاع مقدس صبح روز شنبه هشتم تیر از چهار راه آبشار به سمت 
گلستان شهدای اصفهان برگزار شد.پیکر مطهر ۲ شهید به نام های شهید سید رضا 
حجازی و شهید رضا مشتاق کاویانی، در گلستان شهدای اصفهان به خاک سپرده  شد 
و پیکر ۶ شهید دیگر برای تشییع و خاک سپاری به شهرها و شهرستان های شاهین شهر، 
اردستان، مبارکه و نجف آباد انتقال یافت  سه نفر از این شهدا، از شهدای گمنام هستند که 

پیکر مطهر آن ها در پادگان شهید خرازی اصفهان به خاک سپرده شد.

انتقاد سخنگوی دولت از اطلاع رسانی غیر مسئولانه:

برخی رسانه ها کارشان 
بردن آبروی دیگران است

 سخنگوی دولت در حساب اینستاگرامی خود از اطلاع رسانی غیر مسئولانه برخی 
رسانه ها انتقاد کرد و نوشت: عده ای از رسانه با مقاصد سیاسی سواستفاده می کنند و 

شغلشان بردن آبروی دیگران است. 
علی ربیعی روز؛ جمعه به نحوه اطلاع رسانی برخی رسانه ها از رابطه یک زن با برخی 
مسئولان حوزه نفت انتقاد کرد و نوشت: چندی پیش یک اطلاع رسانی غیر مسئولانه 
از رابطه یک زن با برخی از مسئولان حوزه نفت شنیدیم. دیروز و امروز نام یکی از زنان 
کشورمان را که با آب و تاب به ده ها نفر متصل کرده بودند منتشر شد.دستیار ارتباطات 
اجتماعی رئیس جمهوری اضافه کرد: اولا؛ً مطلعم که فرد دستگیر شده این فردی که 
رسانه ها می گویند نیست. دوما؛ً اصلًا معلوم نیست که آن دستگیر شده جاسوس باشد. 
به کجا رسیده ایم؟ چه راحت آبروی آدم ها ریخته می شود؟ مگر خدا را نمی بینیم؟ربیعی 
با تاکید بر اینکه »از رسانه در راه درست آن برای روشنگری، شفاف سازی و نظیر این ها 
استفاده می شود« افزود: اصل رسانه برای اطلاع رسانی ناب است که با هدف آگاهی بخشی 
به جامعه و فراهم آوردن زندگی بهتر به کار گرفته می شود.سخنگوی دولت افزود: اهالی 
رسانه در طول تاریخ ایران زندگی سخت و آرمانی داشته اند و کسی از این راه به نان و نوایی 
نرسیده است.وی با بیان اینکه »دو نوع استفاده از رسانه، که در سالیان اخیر در ایران رو 
به رشد است، حرمت رسانه را خدشه دار کرده است« اظهار داشت: عده ای که از رسانه با 
مقاصد سیاسی سوء استفاده می کنند و یا در داخل و خارج دکان رسانه زده اند و شغلشان 

بردن آبروی دیگران و تجاوز به حریم خصوصی افراد است.

خطیب نماز جمعه تهران :

در برابر هر گونه تعرض 
به کشور آماده ایم

خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به پیام های الهام بخش آتش سامانه پدافند موشکی 
بومی »سوم خرداد« تصریح کرد: استراتژی دفاعی قدرتمند و بازدارنده جمهوری اسلامی 
ایران که روشن و همراه با اقتدار است و سر انگشت قدرتمند کشور در مقابل هرگونه 

تعرض به آسمان، زمین و دریای ایران همواره روی ماشه آماده شلیک است.
حجت الاسلام والمسلمین »سید محمدحسن ابوترابی فرد« در خطبه  های نماز 
عبادی- سیاسی جمعه در مصلای امام خمینی )ره( تهران اظهارداشت: سامانه دفاعی 
ایران نشان داد خط ارتباطی مستحکم و استوار دانشگاه و دانش آموختگان رشته های فنی 
و مهندسی کشور با وزارت دفاع و نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران برقرار است و 
این اقتدار دستاورد پیوند نظام با دانشگاه است که باید در همه حوزه های مدیریتی کشور 

تجلی و تجسم پیدا کند.
ابوترابی فرد خطاب به مدیران و مسئولان کشور گفت: اقتصاد در سایه پیوند دانش 
و علم با مدیریت و تصمیمات عالمانه به یک اقتصاد بالنده و شکوفا تبدیل خواهد 
شد.امام جمعه موقت تهران همچنین رهگیری و انهدام پیشرفته ترین، پیچیده ترین و 
رادارگریزترین پرنده جاسوسی ارتش آمریکا توسط شبکه پدافند هوایی و آتش موشک 
هوافضای سبزپوشان متعهد، متخصص و شجاع ایران را از دیگر پیروزی های الهام بخش 
برشمرد و گفت: این رویدادها حکایت از شرایط ویژه ای دارد که بیانگر راهبرد قطعی 

جمهوری اسلامی ایران بر مقاومت و فروپاشی متزلزل دشمن است.
تمامی  امروز  را  ایران  اسلامی  پولادین جمهوری  اراده  این  فرد گفت:  ابوترابی 
انقلابی وفادار به جبهه مقاومت و حتی  سیاستمداران، سیاست ورزان و نیروهای 

دست نشاندگان بی هویت آمریکا نیز یافته و احساس کرده اند.
امام جمعه موقت تهران افزود: نفوذ منطقه ای و قدرت مسلط نظام اسلامی و جبهه 
مقاومت و شکست سیاست های آمریکا در منطقه را چهره های هوشمند با همه وجود 
درک کرده اند.وی خاطرنشان کرد: ایران، عراق، سوریه، یمن، فلسطین، لبنان، پاکستان، 

افغانستان، ترکیه و دنیای اسلام پیام آور شکست سیاست های آمریکا در منطقه است.

وزیر راه و شهرسازی: 

برای سفرهای تابستانی مردم 
کاملاً آماده ایم

 وزیر راه و شهرسازی گفت: در ایام اوج سفر در کشور ستاد هماهنگی خدمات سفر 
تشکیل می شود که وزارت راه و شهرسازی و سازمان های تابعه آن، برای آغاز سفرهای 

تابستانی مردم کاملًا آماده است. 
محمد اسلامی به آغاز دور اول سفرهای تابستانی در کشور اشاره کرد و اظهار داشت: 
در چارچوب نظام مدیریت سفر، یک ستاد هماهنگی خدمات سفر در کشور وجود دارد 
که همیشه در زمان اوج سفرهای مردم چه در ایام نوروز و چه در تابستان یا ایام خاص که 
معمولاً با گسترش حجم مسافرت ها در کشور مواجه می شویم، این ستاد تشکیل می 
شودوزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه دستگاه های مختلف در ستاد هماهنگی خدمات 
سفر عضو هستند و ایفای نقش می کنند، افزود: برنامه ریزی و تمهیدات لازم برای انجام 
سفرهای امن مردم در تابستان ۹8 در راه های مواصلاتی و جاده ها اندیشیده شده و 
هماهنگی بین بخشی در وزارت راه وشهرسازی و همچنین با استان ها و سایر دستگاه ها 

مانند هر سال صورت گرفته است.

که  نوشت  جمعه  روز  اسوشیتدپرس  خبرگزاری 
کشورهای اروپایی با ایجاد سپر دیپلماتیک حول شرکت ها 

از تبادلات تجاری آنان با ایران حمایت خواهند کرد. 
به گزارش این رسانه آمریکایی، تحلیلگران اقتصادی 
شورای اروپا بر این باورند که حضور سه کشور قدرتمند 
اقتصادی اروپا )انگلیس، فرانسه و آلمان( در اینستکس می 
تواند ریسک پذیری تحت فشار قرارگرفتن آمریکا را کاهش 

دهد.
کشورهای اروپایی ایجاد کننده اینستکس می گویند که 
برای درگیر نشدن مستقیم با تحریم های آمریکا، در مراحل 
اولیه اجرای ساز و کار مالی اینستکس بیشتر بر نیازهای 

اولیه جامعه مردمی ایران مانند دارو، دستگاه های پزشکی و 
محصولات کشاورزی متمرکز خواهد شد.

آدباهر« دستیار شورای روابط خارجی  »کورنلیوس 
آلمان گفت: شرکت های اروپایی که از سیستم پرداخت 
اینستکس استفاده می کنند، شرکت های کوچک دارای 
روابط تجاری طولانی مدت با منطقه خاورمیانه که با امریکا 

هیچ رابطه تجاری و کاری ندارند، خواهند بود.
به گفته آدباهر، در مراحل اولیه شرکت های بزرگ 
اروپایی وارد این ساز و کار مالی برای تبادلات تجاری با 

ایران نخواهند شد.
وی همچنین با اشاره به تلاش کشورهای اروپایی خاطر 

نشان کرد، ما فقط صحبت نمی کنیم، ما کار انجام می 
دهیم. این مهم است و این همان چیزی است که اروپایی 

ها در آن کار می کنند.
وزارت خارجه آلمان نیز در صفحه توییتری خود اعلام 
کرد از اینکه شرکای اروپایی ما یعنی انگلیس و فرانسه و 
نیز اتحادیه اروپا از راه اندازی کانال مالی ویژه، موسوم به 
»اینستکس« حمایت می کنند تا به این وسیله، تجارت 

مشروع با ایران امکانپذیر شود، استقبال می کنیم.
اقدام  جامع  »برنامه  حفظ  از  مشترک  طور  به  ما 
مشترک« و تامین امنیت از طریق خلع سلاح هسته ای 

نیز حمایت می کنیم.

آیا اروپا در مقابل آمریکا می ایستد؟

سپر دیپلماتیک اروپا برای حمایت از اینستکس

اینکه  بیان  با  نمین  سلیمی  عباس 
تجربه عملکردی جبهه پایداری نشان داده 
که به دنبال تحمیل نظر خود به دیگران 
هستند، تاکید کرد: اینکه گروهی روی نظر 
خود بایستند که از نظر من اصلح این افراد 
هستند و دیگران باید آن را بپذیرند به هیچ 
وجه قابل قبول نیست و در واقع با پیروان 
چنین تفکری نمی توان هیچ کار مشترکی 

انجام داد و به اجماع رسید. 
اینکه  بیان  با  نمین  سلیمی  عباس 
اظهارات اخیر آیت الله مصباح یزدی درباره 
خواهی  سهم  و  ائتلاف  اصلح،  انتخاب 
نکردن از دو منظر عملکردی و نظری قابل 
بررسی است، گفت: به لحاظ عملکردی، 
جبهه پایداری با این رویکرد که به دنبال 
سهم خواهی نبوده و تنها در پی آن است 
که شاخص ها را در جامعه تبیین کند تا 
آرای مردم به سوی عناصر اصلح جذب 
شود شکل گرفت، در واقع آنها مدعی بودند 
که هیچ کاندیدایی نداشته و سهم خواهی 
نخواهند کرد اما در عمل درست در نقطه 
مقابل رفتار کرده و در انتخابات مختلف با 
ارائه لیست مستقل در پی آن بودند تا همه 
جایگاه ها را از آن خود کنند که همین 
رفتارها موجب تفرقه و اختلاف در جریان 

اصولگرایی شد.
وی ادامه داد: از نظر نظری نیز باید 
به این مطلب توجه کرد که آیا آقایان در 
جبهه پایداری بنا دارند با افراد دیگری 
که در چارچوب اصولگرایی دارای تفاوت 
جزئی هستند کار مشترک انجام دهند یا 
خیر؟ ببینید جبهه پایداری نمی تواند از 
یک سو سخن از ائتلاف و کار مشترک با 

سایر گرایش ها در جریان اصولگرا به میان 
آورد اما از سوی دیگر به ابتدایی ترین 
اصول کار مشترک پایبند نباشد؛ ابتدایی 
ترین اصول کار مشترک این است که 
گرایش های مختلف در جریان اصولگرا 
افراد اصلح مورد نظر خود را در اجتماعی 
که نمایندگان آنها حضور دارند مطرح و 
البته دلایل خود را در دفاع از کاندیداهای 
مورد نظر اقامه کنند اما در نهایت افرادی 
را در لیست قرار دهند که رای اکثریت 
نمایندگان جریان مختلف طیف اصولگرا 

به آنها باشد.
اصولگراها به اصول کار مشترک تن 

ندهند شکست خواهند خورد
این فعالی سیاسی اصولگرا با بیان اینکه 
تجربه عملکردی جبهه پایداری نشان داده 
که به دنبال تحمیل نظر خود به دیگران 
است، تاکید کرد: اینکه گروهی روی نظر 
خود بایستند که از نظر من اصلح این افراد 
هستند و دیگران باید آن را بپذیرند به هیچ 

وجه قابل قبول نیست و در واقع با پیروان 
چنین تفکری نمی توان هیچ کار مشترکی 

انجام داد و به اجماع رسید.
سلیمی نمین با بیان اینکه شرط عقل 
این است که برای انتخابات جریان های 
اصولگرا گرد هم آمده و بر اساس وحدت 
نیروها عمل کنند افزود: این تنها راهی است 
که اصولگراها می توانند در انتخابات تاثیر 
داشته باشند، اگر به اصول کار مشترک تن 
ندهیم شکست خواهیم خورد کما اینکه 
اصولگرایان به همین دلیل برخی از انتخابات 

را به رقیب واگذار کردند.
* چطور احمدی نژاد از نظر آیت 

الله مصباح اصلح بود؟
این فعال سیاسی اصولگرا با نقد مبانی 
نظری جبهه پایداری گفت: طرح مبانی 
توانیم  نمی  ما  که  این دست  از  نظری 
شرعا به کسی که اصلح نمی دانیم رای 
بدهیم بسیار غلط است زیرا برداشت ها 
از "اصلح بودن" نسبی است و در مقاطع 

زمانی مختلف نظرات راجع به افراد اصلح 
متفاوت باشد مصداق آن هم نظر آیت الله 
مصباح درباره محمود احمدی نژاد است، 
ایشان زمانی آقای احمدی نژاد را  اصلح می 
دانست اما بعدها ایشان را کاملا در نقطه 
مقابل ارزیابی می کرد، در واقع در مقطعی 
که ایشان را اصلح می پنداشت به این دلیل 
بود که اطلاعاتی را در اختیار نداشت و 
شناخت آیت الله مصباح از آقای احمدی 
نژاد شناخت ناقص بود بنابراین تشخیص 
اصلح هم نسبی و هم بر اساس اطلاعات 

باشد. 
* شخصیت های علمی و دینی یا 

نباید وارد کار سیاسی شوند 
تاکید  با  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
بر پرهیز وارد کردن مبانی اعتقادی در 
مباحث سیاسی گفت: بر این نظرم که 
نباید  یا  شخصیت های علمی و دینی 
وارد کار سیاسی شوند یا در صورت ورود 
نباید مبانی اعتقادی را وارد فضای سیاسی 
کنند. ببینید ما در مبانی سیاسی باید اصل 
نسبیت را بپذیریم این در حالی است که 
در مبانی اعتقادی باید به اصول ثابتی به 
دلیل وحیانی بودن آن ها تن بدهیم از این 
نظر نباید مباحث اعتقادی را وارد فضای 
سیاسی کرد که متاسفانه شاهدیم برخی 
شخصیت های برجسته دینی که نگاه 
پذیرفته شده ای هم درباره مسایل اعتقادی 
دارند وقتی آن را وارد فضای سیاسی می 
کنند هم خود و هم اطرافیانشان را دچار 
مشکل می کنند که انتظار می رود افراد 
از تجارت گذشته نسبت به  با استفاده 

عملکرد آینده خود اقدام کنند.

عباس سلیمی نمین  مطرح کرد

رفتار پایداری ها عامل تفرقه درجریان اصولگرایی
اخبــار سرمقـاله

نماینده ایران در نشست کمیته مشترک برجام در وین اعلام کرد: معاملات از طریق 
ساز و کار داد و ستد مالی موسوم به اینستکس عملیاتی شده است.

سیدعباس عراقچی نماینده ایران در نشست کمیته مشترک برجام در وین اعلام کرد: 
معاملات از طریق ساز و کار داد و ستد مالی موسوم به اینستکس عملیاتی شده است.

عراقچی گفت: با طرف های دیگر توافق کردیم تا »به زودی« نشست وزیران برگزار 
شود.وی افزود: فکر نمی کنم پیشرفت صورت گرفته در مذاکرات برای تغییر موضع تهران 

درباره حد معین شده در توافق هسته ای کافی باشد.
معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان با بیان اینکه کشورهای اروپایی دیگری هم 
اظهار علاقه کردند به عنوان سهام دار به این مکانیسم و شرکت محلق شوند، بیان کرد: 
کشورهای اروپایی در نظر دارند اعتباراتی را برای اینستکس در نظر بگیرند و الان در حال 
حاضر به روی همه کشورهای اروپایی باز است و آنها می توانند از طریق آن با ایران معامله 
انجام دهند.وی ادامه داد: قول دادند که اینستکس به روی کشورهای دیگر هم باز شود و 

این کشورها نیز بتوانند از طریق این سازوکار با ایران معامله داشته باشند.
 نماینده ایران در مذاکرات هسته ای این کشور در وین اعلام کرد، جلسه برگزار شده 
یک قدم رو به جلو بود اما این موضوع هنوز کافی نیست.وی در پاسخ به سوالی درباره اقدام 

ایران در فراتر رفتن از حد اورانیوم غنی شده در توافق هسته ای گفت، باید نتیجه جلسه 
را به تهران گزارش دهیم و آنها تصمیم بگیرند.

* هلگا اشمیت: اینستکس عملیاتی شده است
معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا مذاکرات کمیسیون مشترک برجام را 

سازنده توصیف کرد.
هلگا اشمیت در توئیتر نوشت: جلسه کمیسیون مشترک برجام به جمع بندی رسید 
و گفتگوهای سازنده  ای انجام شد. اجرای کامل و موثر توافق هسته ای ایران توسط همه 

طرفها مولفه ای کلیدی است. 
اشمیت در ادامه نوشت: اینستکس هم اکنون عملیاتی شده است و اولین تراکنش ها 
در حال انجام است و تعدادی بیشتری از اعضای اتحادیه اروپا به آن می پیوندند. درباره 

طرح های اراک و فردو نیز پیشرفت خوبی حاصل شده است.
همچنین اتحادیه اروپا در بیانیه خود پس از نشست وین اعلام کرد، ساز و کار ویژه 
مالی اتحادیه اروپا با ایران عملیاتی شده است. طرف های باقی مانده در توافق هسته ای 
ایران برای عادی سازی روابط تجاری با این کشور تلاش های خود را برای لغو تحریم 

ها تشدید می کنند.

سیدعباس عراقچی خبرداد

عملیاتی شدن اینستکس

 عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه در پاک دستی و صداقت وزیر نفت جای هیچ 
شکی نیست، گفت: اکنون جنگ نفت و جنگ اقتصادی است و هیچ کس در شرایط جنگی 
پشت فرمانده جنگ را خالی نمی کند. »حسین امیری خامکانی« درخصوص فضاسازی ها 
و مواضعی که اخیراً علیه وزیر نفت از سوی برخی نمایندگان و برخی جریان های مخالف 
دولت صورت می گیرد، به خبرنگار سیاسی ایرنا گفت: اگر موردی وجود دارد قطعاً باید به 
قوه قضائیه منتقل شود نه اینکه با فضاسازی و جریان سازی های خلاف قاعده، افکار عمومی 
کشور را نسبت به دولتمردان بی اعتماد کنیم.وی با بیان اینکه اکنون شورای عالی هماهنگی 
سران سه قوه در کشور برای بسیاری از مسائل کشور وجود دارد و باید در این راستا از این 
شورا کمک گرفت؛ ادامه داد: الان دچار جنگ نفت و جنگ اقتصادی هستیم و فشار آمریکا و 
هم پیمانان آنها بر اقتصاد کشور است و زندگی مردم از گذرگاه نفت است، امروز واقعاً همه باید 

کمک کنیم که نفت را بفروشیم و پول آن را صرف امور کشور و عبور از شرایط فعلی کنیم.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه ایجاد بی انگیزگی نکنیم، 
اظهار کرد: هر چه ما فشار را بیشتر کنیم و بر اختلافات دامن بزنیم، انگیزه دشمن برای 
تحت فشار قرار دادن کشور به ویژه به لحاظ اقتصادی بیشتر خواهد شد.وی تصریح کرد: 
کشور قانون دارد و در صورت وجود هر مسأله ای باید به مراجع قانونی مراجعه کرد نه اینکه 
با جوسازی تخریب شخصیت ها و مقامات فضای کشور را خواسته یا ناخواسته در جهت 
اهداف دشمن متشنج کرد.نماینده زرند و کوهبنان با بیان اینکه زنگنه چهل سال است 
که در وزارتخانه های مختلف وزیر بوده و فردی نیست که تازه به دوران رسیده باشد، گفت: 
وزیر نفت در جایگاه و مسئولیت فعلی نیز در دولت کنونی و دولت های قبلی دارای سوابق و 

تجربه های موفق است و در پاک دستی و صداقت او شکی وجود ندارد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره بحث گفت وگوی 
ملی میان جریان های سیاسی گفت: خبرهایی در این باره به 
شکل پراکنده شنیده ام اما بحث گفت وگوی ملی موضوعی 

اساسی و گسترده و فراتر از جناح هاست.
مرتضی مبلغ اظهارداشت : درباره مسائل اساسی کشور 
و به ویژه سیاست خارجی در درون حاکمیت، دو نوع تفکر، 
روش و عمل وجود دارد وبه تدریج در کنار دستگاه های 
رسمی، نهادهای موازی غیر رسمی شکل گرفته است که 
در موارد عدیده ای متعارض هستند و کار دستگاه های 
رسمی را خنثی می کنند.وی افزود: گفت وگوی ملی 
معطوف به این است که حاکمیت تکلیفش را با این موازی 
کاری ها و نیز با مسائل و چالش های اساسی کشور روشن 
کند تا با هم افزایی شاهد آثار مثبت آن در جامعه باشد و 

راهی برای حل این مسائل جز گفت وگو وجود ندارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب اضافه کرد: در ابتدا باید 
دوطرف خطاها را بپذیرند و به شکل برابر گفت و گو کنند 
و چالش های اساسی کشور را روی میز بگذارند و به نتیجه 
واحد و مشخص برسند و عملکردهای موازی حذف شود و 
در برخی رویکردها وسیاست های غلط و ناکارآمد گذشته 
تجدیدنظر صورت گیرد تا همه به شکل اقناعی و تعاملی با 
هم افزایی پشت سیاست ها و برنامه های اجماعی و سازنده 
قرار گیرند. به این صورت بستر باز می شود تا مشکلات 

اساسی کشور به سرعت کاهش یابد و احزاب و جناح های 
سیاسی و گروههای مردمی هم وارد فرآیند سازنده ای شوند.

مبلغ تاکید کرد: فروکاستن گفت وگوی ملی به هم 
نشینی دو حزب یا برخی شخصیت های سیاسی گرچه لازم 
است اما به هیچ وجه کافی نیست و سطح آن باید کلان و 

در متن حاکمیت باشد.
* به فکر تقویت اعتماد مردم و بازتولید سرمایه 

اجتماعی باشیم
مبلغ یادآور شد: برای همه دلسوزان کشور و اصلاح 
طلبان مهم این است به نحوی امید، نشاط و سرزندگی 
سیاسی به جامعه بازگردانند؛ چون اگر چنین اتفاقی رخ 
ندهد به نظام و مردم آسیب می زند. پس باید قبل از 
پرداختن به راهبرد انتخاباتی، همه به فکر تقویت اعتماد 
مردم و بازتولید سرمایه اجتماعی باشند که این چاره اندیشی 
در درجه اول وظیفه فوری و مبرم دستگاه های حاکمیتی، 

وپس از آن جریان های سیاسی و نهادهای مدنی است.
وی در خصوص فعالیت های انتخاباتی حزب اتحاد ملت 
هم گفت: ائتلاف جدید تحت عنوان شورای عالی چندماه 
است که فعالیتش را آغاز کرده و حزب اتحاد ملت هم یکی 
از اعضای آن است. بنابراین احزاب اصلاح طلب علاوه بر 
فعالیت مستقل تشکیلاتی خود، در ارتباط با انتخابات به 

شکل ائتلافی عمل می کنند.

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با 
اشاره به دیدار عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان 
با جمعی از روزنامه نگاران اصلاح طلب، تجدید نظر در رویه 
های این نهاد را از ضروری ترین اقدامات خواند و گفت: اگر 
معنی این دیدارها نوعی تجدیدنظر در رفتارهای قبلی باشد، 
راه درست این است که به جای سخن در گوشی، مواضع 
خود را به شکل رسمی اعلام کنند و به گونه ای شفاف و 
با تضمین های اطمینان بخش با جامعه سخن بگویند تا 

موجب نوعی اعتماد آفرینی شود.
وی درباره پایگاه رأی اصلاح طلبان در انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی در دوم اسفندماه ۹8، اظهار 
داشت: تجارب گذشته نشان می دهد زیست سیاسی 
عده ای در این است که مردم در حاشیه باشند. میدان داری 
و پیگیری منویات این افراد با مشارکت نکردن و نبود نشاط 
میان مردم رابطه مستقیمی دارد. این روزها برخی دائماً 
نسبت به اشتباه و خطای مردم در انتخابات هشدار می دهند 
تا آنها را کنار زده و به حاشیه برانند.معاون سیاسی وزیر 
کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: عملکردهای نامناسب 
اقتصادی و مدیریتی و برخی کارشکنی های عوامل افراطی 
و همچنین برخی عملکردهای دستگاه های غیررسمی که 
مخل عملکرد دستگاه های رسمی است نیز از عواملی است 

که این وضعیت را تشدید می کند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: وزیر نفت، پاک دست و صادق است 

هیچ کس در شرایط جنگی پشت فرمانده جنگ را خالی نمی کند

مرتضی مبلغ :

گفت وگوی ملی فراتر از جناح ها باشد

سلیمان پاک سرش

یادداشت)1(

یادداشت )2(

علی شمخانی

علی ربیعی

نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه شرایط فعلی کشور 
در زمینه صادرات نفت نسبت به سال های 
۹۱ و ۹۲ متفاوت است، عملکرد زنگنه در 
وزارت نفت را مثبت توصیف کرد و گفت 
که احتمالاً مخالفان وی اهداف سیاسی را 

دنبال می کنند. 
علی مطهری اشاره به برخی فشارها 
علیه وزارت نفت، با بیان اینکه فضای 
و  خوب  نفت  وزیر  به  نسبت  مجلس 

مثبت است، گفت: آنچه گفته شده که ما 
می توانیم یک تا یک و نیم میلیون بشکه 
نفت در روز صادر کنیم و مقایسه با سال 
۹۱ و ۹۲ اصلًا درست نیست زیرا شرایط 
امروز ما متفاوت است. آن روز بانک های 
ترکیه و امارات با ما کار می کردند و این 
مقدار فشار بر ایران نبود.وی اضافه کرد: 
ما آن موقع به طور رسمی می توانستیم 
مقدار مشخصی نفت صادر کنیم و ۲۰ 
کشور هم از تحریم های نفتی ایران معاف 

بودند و می توانستند از ایران نفت بخرند و 
ببرند اما الان هیچ کشوری از این معافیت 
برخوردار نیست و هشت کشوری که 
دوره  بودند  نفتی  تحریم های  از  معاف 
معافیت شان تمام شده است.این نماینده 
مجلس خاطرنشان کرد: ما در آن سال ها 
به طور رسمی و غیر رسمی صادرات 
تا ۱.8۰۰  نیم  و  یک  و  داشتیم  نفت 
میلیون بشکه نفت صادر می کردیم، ولی 
امروز اینطور نیست، بانک های منطقه 

هم همکاری ندارند و معافیت از تحریم 
هم برای هیچ کشوری وجود ندارد و کار 
خیلی سخت تر شده است.مطهری با بیان 
این اعتقاد که اظهارات مطرح شده در 
زمینه صادرات نفت خیلی حساب شده 
نبوده است، افزود: آقای زنگنه هم تاکید 
دارد که دوباره بابک زنجانی ایجاد نکنیم و 
با حرف های احساسی شرایطی را به وجود 
نیاوریم که افرادی مثل ایشان پیدا شوند و 

اموال مردم از بین برود.

علی مطهری:

زنگنه تاکید دارد دوباره بابک زنجانی ایجاد نکنیم 
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نخستینخودرویخورشیدیدوربردجهان
رونماییشد

شرکت خودرو سازی هلندی "لایت یر" )Lightyear( از نخستین خودروی خورشیدی 
دوربرد جهان رونمایی کرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، شرکت خودرو سازی هلندی "لایت یر" از خودرو 
خورشیدی دوربرد خود موسوم به "لایت یر وان " )Lightyear One( رونمایی کرد. سقف و 
کاپوت جلوی لایت یر وان با پنج متر مکعب سلول خورشیدی و شیشه های ایمنی پوشیده 

شده اند که این موضوع سبب می شود نور خورشید را جذب کند.
قیمت خودرو سازگار با محیط زیست "لایت یر وان " ۱۴۹ هزار یورو )۱۳۴ هزار پوند( 
است. بنا بر گفته این شرکت خودرو مذکور می تواند ۲۰ هزار کیلومتر راه را در یک سال با 

انرژی دریافتی از خورشید طی کند.
یکی از نکات جالب درباره این خودرو این است که لایت یر وان با یک بار شارژ کامل 
باتری می تواند تا شعاع ۷۲۵ کیلومتر را طی کند. باتری های آن را علاوه بر روش های 
معمول، با نور خورشید هم می توان شارژ کرد. مسئولان این شرکت در همایشی که در 
منطقه کات ویک هلند برگزار کردند اطلاعاتی از این خودرو را در اختیار افراد قرار دادند. 
خودرو لایت یر وان بنا بر برنامه ریزی ها در سال ۲۰۲۱ به مشتریان تحویل داده خواهد شد.
به گفته این شرکت کاربران قادر خواهند بود شعاع حرکتی ۴۰۰ کیلومتر را با شارژ وسیله 

نقلیه در شب با جریان معمولی ۲۳۰ ولت دریافت کنند.
"لکس هوئفسلوت " )Lex Hoefsloot( مدیر عامل و مؤسس شرکت لایت یر که در سال 
۲۰۱۶ تأسیس شد، گفت: پس از دو سال موفق به طراحی و توسعه این ماشین فوق العاده 
شدیم. بدنه این خودرو به حدی قدرتمند است که اگر یک فرد بالغ بر روی او راه رود، این 

ماشین هیچ آسیبی نخواهد دید.
هزینه ثبت نام و رزرو یکی از ۵۰۰ دستگاه های نخست این شرکت برابر با ۱۱۹ هزار یورو 
تعیین شده است. درحالی که خودرو الکتریکی خورشیدی لایت یر وان هنوز نمونه اولیه 

است و این شرکت قصد دارد مدل تولیدی خود را در سال ۲۰۲۱ عرضه کند.

ترکسیگارباتنباکویمهندسیشده
محققان دانشگاه دورتموند با کمک مهندسی ژنتیک تنباکویی پرورش داده اند که سطح 
نیکوتین آن به شدت کاهش یافته است و بنابراین به افراد کمک می کند راحت تر سیگار را 
ترک کنند. گروهی از محققان دانشگاه فنی دورتموند در آلمان روشی برای پرورش تنباکو 
ابداع کرده اند که محصول آن ۹۹.۷ درصد عاری از نیکوتین است. آنها برای این منظور از 
روش مهندسی ژنتیک CRISPR استفاده کردند تا ۶ آنزیمی را غیر فعال کنند که به تولید 
این ماده اعتیاد آور کمک می کند. به گفته محققان گیاه مهندسی شده درهر گرم فقط 
۰.۰۴ میلیگرم نیکوتین در خود دارد. تحقیقات نشان داده سیگارهای کم نیکوتین به دلیل 
وجود کارسینوژن ها به اندازه سیگارهای معمولی مضر هستند اما احتمالًا به برخی افراد 
کمک می کنند تا سیگار را ترک کنند. مطالعات نشان داده افراد سیگاری پس از استفاده 
از سیگارهای کم نیکوتین هرگز به اندازه قبل سیگار نمی کشند. این روشی جالب برای 
کمک به افراد سیگاری برای ترک این ماده اعتیاد آور است. سازمان غذا و دارو آمریکا نیز 
معتقد است کاهش سطح نیکوتین در سیگار به ترک اعتیاد آن منجر می شود. این سازمان 
مشغول بررسی سیاست های مختلفی است تا برای سیگارهای کم نیکوتین استانداردهای 

جدیدی تعریف کند.

دانشمندان" دانشگاه آریزونا" )University of Arizona( یک منطقه در مغز را که 
به عنوان مرکز کنترل عمل کرده و به افراد میگوید که ایا آنها گرسنه هستند یا خیر را 

شناسایی کرده اند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، دانشمندان اخیراً منطقه ای را در مغز کشف کرده 
اند که به باور آنها این منطقه در مغز به عنوان مرکز کنترل عمل کرده و به افراد می گوید که 
آیا آنها گرسنه هستند یا خیر. به باور دانشمندان دستکاری فعالیت این ناحیه مغز ممکن 
است به پزشکان کمک کند تا اشتهای بیماران را در صورتی که بیمار بی اشتهایی عصبی 

یا اشتهای بیش از حد دارد، کنترل کنند.
محققان دانشگاه آریزونا کشف کردند که بخشی از مرکز عاطفی مغز به نام "آمیگدال" 
)amygdala( مسئول کنترل اشتها افراد است. آمیگدال یا هسته آمیگدال یا بادامه 

قسمتی از دستگاه کناره ای )لیمبیک( در مغز است.
هسته قاعده ای-جانبی بادامه )آمیگدال( نقش مهمی در یادگیری و حافظه ایفا 
می کند. بادامه علاوه بر نقش اصلی در درک احساسات و ایجاد پاسخ به آنها، در تعدیل 
درد نیز دخالت دارد. هستهٔ مرکزی بادامه به عنوان بادامه کنترل درد، معرفی شده است. 
آمیگدال همچنین مسئول تظاهرات هیجانی چهره مانند خوشحالی و ترس است و نقش 

مهمی در اکتساب یادگیری های هیجانی دارد.

طی این مطالعه پژوهشگران آزمایش خود را بر روی موش ها انجام دادند. دانشمندان 
بر این باورند که ممکن است روزی بتوانند نورون های این بخش از مغز را به گونه ای 
دستکاری کنند که نه تنها مشکل افراد بی اشتهای عصبی را حل کنند بلکه اشتهای افراد 

چاق را نیز کاهش دهند.
 )eating disorders( " ۷۰ میلیون فرد در جهان مبتلا به یک یا چند" اختلال خوردن
هستند. روانشناسان شناختی پیوسته کوشیده اند تا خطاهای شناختی افراد مبتلا به 

اختلالات خوردن را شناسایی کنند.
در سال های اخیر، با پی بردن به نقش خلق منفی به عنوان یکی از عوامل مؤثر در 
بروز این اختلال، تحقیقات زیادی در حوزه هیجان و تنظیم هیجانی در حوزه اختلالات 
خوردن صورت گرفت. محققین بر این باورند که افراد مبتلا به اختلالات خوردن در تنظیم 
هیجانات خود با مشکلاتی روبرو هستند و مهارت های لازم برای مقابله با هیجانات منفی 
را ندارند و خوردن راهکاری است که به وسیله آن می توانند برای مدتی هر چند کوتاه از 

این احساسات ناخوشایند فاصله بگیرند.
اختلال خوردن شامل پرخوری، کم خوری و پرخوری عصبی می شود. گرچه همه 
افراد می توانند به این اختلال مبتلا شوند اما بنابر تحقیقات بیشتر زنان به این اختلال 

مبتلا می شوند.
طی این مطالعه پژوهشگران دریافتند می توانند از مواد شیمیایی برای غیرفعال کردن 

سیگنال های عصبی در موش ها استفاده کنند.
منطقه ای از مغز به نام هیپوتالاموس هورمون های ترشح شده را که به تنظیم نیازهای 

اساسی مانند گرسنگی، تشنگی و نیاز به خواب کمک می کند، تشخیص می دهد.
دانشمندان طی این مطالعه دریافتند بسیاری از مناطق مغز با یکدیگر ارتباط دارند 
تا اشتها را کنترل کنند اما نورون ها بخش آمیگدال مغز همانند رهبر ارکستر تمام این 
ارتباطات را کنترل می کنند. بنابراین با دستکاری این نورون ها می توان تغییری در 
اشتهای افراد به وجود آورد. در افراد مبتلا به بی اشتهایی عصبی با خاموش کردن این 

نورون ها می توان بیماری افراد را درمان کرد.
یا خاموش کردن  نام " ساکت  به  از روشی  با استفاده  انتها گفتند  پژوهشگران در 
این  تهاجمی  غیر  صورت  به  می توانند   )chemogenetic silencing( ژن"  شیمیایی 
نورون ها را مورد هدف قرار دهند تا بیماران مبتلا به بی اشتهایی عصبی یا بیماران مبتلا 

به پرخوری را درمان کنند.
محققان با وجود اینکه این آزمایش را بر روی موش ها انجام دادند اما امیدوارند تا بتوانند 

این عمل را در آینده بر روی مغز انسان نیز انجام دهند.

دکمهکنترلاشتهایمغزکشفشد

علمیوسلامت

کاهش یا حذف گوشت در کودکان

آیاافزایشگیاهخواریدرکودکان
نگرانکنندهاست؟

اگر تا به حال اثرات مفید کاهش یا حذف گوشت بر روی بدن خود را مشاهده کرده اید، 
این  خب،  شده اید.  کنجکاو  نیز  کودکان  سلامت  بر  گیاهخواری  اثر  درباره  احتمالًا 

مسئله ای است که باید برایتان روشن شود.
جای هیچ گونه ترسی نیست. کارشناسان می گویند افزایش گیاهخواری در کودکان 
هیچ اشکالی ندارد. در حقیقت شواهدی وجود دارد که نشان می دهد رژیم غذایی 
مبتنی بر گیاهان می تواند به همان اندازه رژیم غذایی حاوی گوشت، سالم باشد. در 
گفت وگوی یک متخصص اطفال با یک متخصص تغذیه گیاهخواری در مورد این که آیا 
افزایش گیاهخواری در کودکان روش سالمی است در حالی که از دریافت کافی پروتئین 
و سایر مواد مغذی ضروری در آن ها مطمئن هستید، و ایده های ساده برای تغییر رژیم 

غذایی آنان، سؤالاتی مطرح شد. در ادامه پرسش و پاسخ ها را می بینیم:
آیا افزایش مصرف سبزیجات در کودکان، روش سالمی است؟

به گفته این متخصص اطفال، کودکان می توانند با دنبال کردن یک رژیم غذایی 
گیاهخواری مناسب و برنامه ریزی شده، تمام مواد مغذی مورد نیازشان را کسب نمایند. 
او می گوید: کودکان گیاهخوار دارای نرخ مشابه رشد نسبت به کودکان غیرگیاهخوار 
هستند. همچنین احتمال مصرف چربی های کامل و چربی های اشباع شده و نیز میوه، 

سبزیجات و فیبر توصیه شده جهت دریافت روزانه، در گروه گیاهخوار بیشتر است.
یک رژیم غذایی که کالری و تنوع کافی دارد، می تواند به راحتی نیازهای پروتئینی 
کودکان در حال رشد را تأمین کند. لوبیا، عدس، دانه ها، آجیل و همه غلات منبع غنی و 

بسیار عالی پروتئین هستند و دارای مزیت بیشتر یعنی داشتن فیبر نیز می باشند.
در مقاله ای که در سال ۲۰۱۶ در مورد گیاهخواری منتشر شد، نشان داده شد که 
رژیم غذایی گیاهخواری)وگان و وجترین(، سالم، دارای مواد مغذی کافی و همراه با 
مزایایی برای سلامت فرد در جلوگیری و درمان برخی بیماری های مشخص، می باشد. 
همچنین این مقاله یادآور شد که هر دو رژیم غذایی وگان)گیاهخواری همراه با محدود 
کردن هرگونه محصولات حیوانی( و وجترین)گیاهخواری بدون گوشت(، مناسب تمامی 
مراحل زندگی از جمله خردسالی، کودکی و دوران بلوغ است؛ اما باید به علت حذف 
محصولات لبنی و تخم مرغ به طور کامل و دشوار شدن برقراری تعادل تغذیه ای احتیاط 

کرد. بنابراین نظارت کامل و برنامه ریزی دقیق غذایی توسط والدین بسیار اهمیت دارد.
چگونه می توانم اطمینان حاصل کنم که کودک من پروتئین کافی را از یک رژیم 

گیاه خواری دریافت می کند؟
یک رژیم غذایی که کالری و تنوع کافی دارد، می تواند به راحتی نیازهای پروتئینی 
کودکان در حال رشد را تأمین کند. لوبیا، عدس، دانه ها، آجیل و همه غلات منبع غنی و 

بسیار عالی پروتئین هستند و دارای مزیت بیشتر یعنی داشتن فیبر نیز می باشند. 
بنابراین چه مقدار پروتئین کافی است؟ طبق دستورالعمل های رژیم غذایی یک 
کودک ۱ تا ۳ ساله باید ۱۳ گرم پروتئین در روز دریافت کند؛ ۴ تا 8 ساله، ۱۹ گرم؛ ۹ تا 
۱۳ ساله، ۳۴ گرم؛ و یک نوجوان بین ۴۶ تا ۵۲ گرم. به منظور ارائه چند ایده می توان 
گفت: یک فنجان لوبیا سیاه حدود ۱۴ گرم پروتئین، یک بسته جو دو سر پخته شده 

حدود ۶ گرم و یک وعده کره بادام زمینی حدود ۷ گرم پروتئین دارد.
چگونه می توانم اطمینان حاصل کنم که فرزندم به اندازه کافی ویتامین ها و مواد 

مغذی را از رژیم غذایی گیاهی کسب می کند؟
کمبودهای غذایی در کودکان ممکن است در انواع رژیم های غذایی دیده شود، اما 
گیاهخواران و وگان ها باید توجه ویژه ای به ویتامین B۱۲ داشته باشند که به راحتی 

می توان آن را در غذاهای غنی شده با B۱۲، مانند غلات و حبوبات، یافت.
متخصص تغذیه گیاهی توصیه می کند که راهنمایی های مربوط به رژیم غذایی را که 
می توانید در اینترنت پیدا کنید، بیابید تا اطمینان حاصل کنید که کودک شما ویتامین ها 
و مواد مغذی مناسب را دریافت می کند. یکی از روش ها برای مدیریت این مسئله، دادن 
یک مولتی ویتامین مناسب به کودک است. اما به یاد داشته باشید، در هنگام جستجو 
برای هرگونه مکمل یا تغییرات غذایی رژیمی، مهم است که با متخصص اطفال کودک 

خود مشورت کنید.
برای تشویق کودک به خوردن غذاهای گیاهی، بهتر است از موادی مانند قارچ، انواع 
دانه ها، آجیل و ادویه جات در غذاهایی مانند ماکارونی استفاده کنید تا کودک با تجربه 

طعم لذیذ به مصرف مواد گیاهی ترغیب شود.
 

سرماخوردگی؛تابستانیدربرابرزمستانی!
سرماخوردگی های تابستانی متفاوت از 
سرماخوردگی های زمستانی هستند و به 
طور معمول با مجموعه ای منحصر به فرد 

از علائم همراه هستند. 
بی تردید، زمان خوب برای بیمار شدن 
وجود ندارد، اما ابتلا به سرماخوردگی در 
تابستان احتمالًا شرایط بدتری نسبت به 
سرماخوردگی های زمستانی رقم می زند. 
تب،  با  می تواند  ناگهان  شما  تعطیلات 
آبریزش بینی و سرفه همراه شده و مجبور 
شوید بیشتر وقت خود را در خانه سپری 

کنید.
سرماخوردگی های تابستانی متفاوت از 

سرماخوردگی های زمستانی هستند و به طور معمول با مجموعه ای منحصر به فرد از 
علائم همراه هستند. هر دو نوع به روش های خاص خود شرایطی ناخوشایند را برای 

انسان رقم می زنند.
چه چیزی موجب سرماخوردگی تابستانی می شود؟

در زمستان، بیشتر موارد سرماخوردگی به واسطه راینوویروس شکل می گیرند که 
گروهی از میکروب ها هستند که در محیط سرد تکثیر می شوند. اما در تابستان، زمانی 
که هوا گرم تر است، سرماخوردگی ها معمولًا با نوع متفاوتی از میکروب به نام عفونت 
انتروویروس غیر فلج اطفال در ارتباط هستند. برخی انتروویروس ها مسئول فلج اطفال 
هستند، اما این مساله برای افرادی که واکسینه شده اند جای نگرانی ندارد. در ماه های 

گرم سال، سرماخوردگی شما می تواند به واسطه انتروویروس شکل بگیرد.
علائم سرماخوردگی تابستانی چه چیزهای هستند؟

در بزرگسالان، انتروویروس غیر فلج اطفال معمولًا همانند یک سرماخوردگی خفیف 
ظاهر می شود. شما ممکن است با آبریزش بینی، عطسه، سرفه و همچنین تب و بدن 
درد مواجه شوید. برخی افراد ممکن است یک راش پوستی یا تاول های دهانی را تجربه 
کنند. همچنین، بروز علائم گوارشی مانند حالت تهوع یا استفراغ به واسطه فعالیت 
انتروویروس چندان عجیب نیست. به طور کلی، سرماخوردگی تابستانی در کودکان و 
نوزادان از شدت بیشتری نسبت به بزرگسالان برخوردار است زیرا سیستم ایمنی بدن آنها 

به طور کامل توسعه نیافته است.
سرماخوردگی تابستانی و آلرژی ها را چگونه از یکدیگر تشخیص دهیم؟

سرماخوردگی های تابستانی و آلرژی های فصلی می توانند در زمانی مشابه رخ دهند، 
از این رو، تمایز بین علائم آنها دشوار می شود. اگرچه هر دو می توانند موجب آبریزش 
و گرفتگی بینی، و احساس خارش و درد در گلو شوند، اما آلرژی ها معمولًا با آبریزش 
چشم ها نیز همراه هستند. از سوی دیگر، تب معمولًا نشانه ای است که با سرماخوردگی 
و نه آلرژی ها همراه است. به طور کلی، علائم آلرژی معمولًا بیشتر از یک سرماخوردگی 

دوام می آورند.
آیا سرماخوردگی های تابستانی بدتر از نمونه های زمستانی هستند؟

اظهارنظر دقیق در این زمینه دشوار است. کارشناسان بر این باورند که ترکیب علائم 
سرماخوردگی و آلرژی ها فصلی ممکن است سرماخوردگی تابستانی را به شرایطی 
وخیم تر نسبت به سرماخوردگی در زمستان تبدیل کند. همچنین، یک عامل روانی 
نیز وجود دارد: سرماخوردگی در تابستان یعنی زمانی که قصد دارید خوش بگذرانید، 

ناعادلانه تر از تجربه بیماری در زمستان است.
یک سرماخوردگی تابستانی چقدر طول می کشد؟

اگر تنها با یک سرماخوردگی مواجه هستید، بیماری طی چند روز یا یک هفته بهبود 
می یابد. اما اگر با تب بالا، درد، یا به طور کلی احساس خستگی شدید مواجه هستید، 
این می تواند نشانه ای از آنفلوآنزا باشد. در این صورت، مراجعه به پزشک برای تجویز یک 

داروی ضد ویروس برای درمان ویروس آنفلوآنزا بهترین گزینه است.
چگونه به سرماخوردگی تابستانی رسیدگی کنیم؟

درمانی برای سرماخوردگی چه در زمستان یا تابستان وجود ندارد. بهترین گزینه مقابله 
با علائم بیماری است. داروهای ضد احتقان بینی بدون نسخه در دسترس هستند که 
می توانند به بهبود گرفتگی بینی کمک کنند و برخی درمانی ها خانگی ممکن است 
گلودرد را تسکین دهند. تامین آب مورد نیاز بدن عاملی کلیدی هنگام ابتلا به بیماری 
در تابستان است زیرا ممکن است به واسطه دماهای گرم تر آب بدن خود را راحت تر از 

دست بدهید.

شکر نقش مهمی در بدن انسان بازی می کند؛ یک منبع انرژی فوری مخصوصا 
برای مغز است و از بدن شما با مقدار مناسبش در جریان خون مراقبت می کند؛ اما اگر 

از مقدار مورد نیازش بیشتر مصرف شود برای بدن مشکلاتی ایجاد می کند... 
قند در برخی از خوراکی های طبیعی مانند میوه ها نیز یافت می شود. قند و شکر 
توسط بسیاری از افراد به طور مداوم مصرف می شود؛ اما تنها عده ی کمی از مردم 
هستند که به منظور حفظ سطح قند موجود در بدنشان، آن را مصرف کنند، در واقع 
اکثر مردم آن را به عنوان یک خوراکی و آن هم فقط برای طعمش مصرف می کنند. به 
همین دلیل معمولًا اغلب افراد آن را بیش از حد نیاز مصرف می کنند که این امر اگر 
مرتب تکرار شود منجر به اختلالات مختلفی می شود که می توانند موقت یا دائمی 
باشند. در اینجا می خواهیم برخی از نشانه های مصرف زیاد قند و شکر را توضیح 

دهیم:
1- تشنگی غیرعادی

تشنگی غیرعادی یکی از نشانه های مصرف زیاد قند است. در یک روز گرم، ممکن 
است احساس تشنگی کنید و حتی با نوشیدن مقدار زیادی از هر نوشیدنی یا آب 
احساس تشنگی تان برطرف نشود؛ اما در آب و هوای طبیعی، اگر هنوز احساس 
تشنگی و خشکی زیادی در دهان خود دارید، این نشانه ی واضحی است که بیش 
از نیازتان قند مصرف کرده اید. در این وضعیت، شما باید تعادل خود را بازگردانید، 
یعنی به مقدار کافی آب بنوشید و از هر نوع نوشیدنی دیگری پرهیز کنید؛ زیرا سطح 
قند خونتان را افزایش می دهد. اگر بعد از نوشیدن یک مقدار مناسبی آب احساس 
تشنگی تان برطرف نشد، می توانید از چند برش خیار یا هر میوه ی دیگری کمک 

بگیرید.
2- افزایش وزن

افزایش وزن یکی دیگر از نشانه های اولیه مصرف زیاد قند است. کاملًا واضح است 
که قند اضافی در بدن تبدیل به چربی و نهایتاً سبب افزایش وزن می شود. اگر این 
افزایش وزنتان به طور مداوم است و هفته هاست که به آن اضافه می شود، واضح 
است که شما در حال مصرف مقدار زیادی شکر هستید. در این مواقع، مصرف قند 
و شکر همراه با نوشیدنی هایی مانند چای یا قهوه را متوقف کرده و از مصرف هر نوع 
نوشیدنی دیگر بپرهیزید و آن  را با آب جایگزین کنید. این کارها میزان قند دریافتی تان 

را کاهش داده و به کاهش وزنتان کمک می کند.
3- گرایش به مصرف شیرینی جات

شکر خود باعث می شود تا شما به مصرف قند بیشتر علاقه مند شوید. این عوارض 
اعتیادآور باعث می شود هر بار که یک ماده ی غذایی شیرین را میل کردید بدنتان 
شیرینی بیشتری را طلب کند. این حالت معمولًا در یک حد متوسطی باقی می ماند، 
اما اگر احساس کردید این حالت در شما بیش از حد انتظار است بدانید که این یکی 
از نشانه های واضح مصرف زیاد قند است. بنابراین، هر زمان احساس کردید که مدام 
بدنتان قند بیشتر و بیشتری می طلبد، این چرخه را متوقف کنید زیرا ممکن است به 

دلیل مصرف زیاد قند مشکلات زیادی برایتان پیش آید.
4- عدم بهره وری و کارآمدی لازم

مقدار بالای قند، جذب گلوکز را در اندام ها و سلول های بدنتان کاهش داده و به طور 
معنی داری بر توانایی یادگیری و حافظه تان تأثیر منفی می گذارد. به این ترتیب، شما 
قادر به فکر کردن در مورد برخی مسائل حیاتی نیستید و همچنین کارآمدی لازم را در 
بعضی موقعیت های خاص نخواهید داشت. بنابراین مصرف قندتان را کنترل و سعی 

کنید آن را با مصرف آب متعادل کنید.
5- پوست خشک و خشن

سطح قند خونتان همچنین میزان نرمی و درخشندگی پوستتان را تعیین می کند. 
اگر سطح قند خونتان متعادل باشد، پوست شما درخشان و نرم باقی خواهد ماند و 
هنگامی که شروع به خشک و خشن شدن می کند، نشانه ی واضحی از مصرف زیاد 
قند است. بنابراین، هرگاه احساس کردید که چیزی شبیه آن برای پوستتان در حال 
اتفاق افتادن است، مصرف شکرتان را قطع کرده و سعی کنید سطح آن را در خونتان 

کنترل کنید.
6- پیدایش آکنه

پیدا شدن سر و کله ی آکنه یکی دیگر از علائم اولیه مصرف زیاد قند است. در یک 
مطالعه ثابت شده است که افزایش سطح قند در بدن باعث افزایش تقریبی ٪۳۰ 
در رشد آکنه می شود. البته این بدان معنا نیست که هر زمان در هر جایی از بدنتان 
آکنه ظاهر شد آن را به مصرف بالای قند نسبت دهید، ممکن است این مسئله دلایل 
متفاوتی داشته باشد؛ اما اگر آکنه ها را روی گونه ها و چانه تان دیدید، ممکن است به 

دلیل مصرف قند بیش از حد نیازتان باشد.
7- کرم خوردگی های دندان و مشکلات لثه

کرم خوردگی های دندان و مشکلات لثه از نشانه های مصرف بالای قند هستند. 
هنگامی که شما مقدار زیادی شکر مصرف می کنید، تعدادی از باکتری های مضر در 
دهانتان رشد می کنند و سپس تعدادشان در اطراف دندان ها و لثه ها افزایش می یابد. 
آن ها شروع به ترشح ضایعات اسیدی می کنند که متعاقبا حفره ها و حساسیت لثه ها 
را ایجاد می کنند. در این شرایط، بلافاصله از متخصص دندانپزشکی وقت ملاقاتی 
بگیرید و خوردن قند و شکر را متوقف کنید، در غیر این صورت، تمام دندان هایتان را 

از دست خواهید داد.
8- سطح انرژی پایین

به دلایل متعددی، سطح انرژی تان می تواند افت کند که مصرف زیاد قند و شکر 
می تواند یکی از آن ها باشد. زمانی که احساس می کنید سطح انرژی تان در حال کم 
شدن است به چیزهایی که اتفاق افتاده است تا دچار این حالت شوید، فکر کنید. اگر 
چیز شیرینی پیدا کردید که چند دقیقه یا چند ثانیه قبل آن را مصرف کرده اید، این 
می تواند نشانه ی واضحی از مصرف زیاد قند باشد. در این صورت بلافاصله مصرف 
آن را متوقف کرده و سعی کنید سطح قندتان را با مصرف مواد غذایی مناسب متعادل 

کنید.
9- شیرین نبودن مزه ی شیرینی ها!

مواد غذایی شیرین، وقتی شما آن ها را می خورید، همیشه مزه ی شیرینی دارند. 
ممکن است عجیب و غریب به نظر برسد اگر شما احساس کنید چیز شیرینی که 
می خورید مزه ی ترشی بدهد. خوب، این اتفاق زمانی می افتد که شما قبل از آن 
مقدار زیادی شکر مصرف کرده  باشید. این اتفاق چرا می افتد؟ زیرا قند طعم دهانتان 
و همچنین راه هایی که شما طعم مواد غذایی را احساس می کنید، تغییر می دهد. 
هنگامی که شما مقدار زیادی قند یا شکر مصرف کنید و سپس روی آن هر چیز 
شیرینی بخورید، آن را شیرین حس نخواهید کرد. دقیقاً شبیه آنچه بارها تجربه 

کرده اید: زمانی که یک قوطی نوشابه کولا را بعد از یک تکه کیک می نوشید.
10- نوسانات خلق و خو

قندهای اضافه باعث افزایش خطر ابتلا به اختلالات خلقی و حتی افسردگی 
می شوند. در واقع، این اتفاق کمی پیچیده است؛ اتفاق اولی که می افتد این است 
که به سادگی نوسانات قند خون باعث می شود شما در ابتدا احساس شادی و نشاط 
کنید؛ اما به زودی پس از مدتی شما را بداخلاق و خسته می کند. در مرحله دوم، شکر 
می تواند بر روی نوروترنسمیترهای تنظیم کننده ی خلق و خو در مغزتان که منجر به 

اثرات درازمدت بر اخلاق و حتی افسردگی می شوند، اثر بگذارد.
11- بدخوابی

بدخوابی یکی دیگر از علائم اولیه سطح بالای قند است که با اثرات دیگر ناشی از 
مصرف قند بالا مانند خستگی، نوسانات خلق و سردرد ارتباط دارد. هنگامی که شما 
با هر یک از این موقعیت ها روبرو می شوید، مطمئناً نمی توانید در شب خواب خوبی 

داشته باشید.
12- آسیب دیدن مفاصل

شکر و شرایط مفاصل خیلی به هم ارتباط ندارند اما چندان بی ربط هم نیستند. در 
واقع شکر بدون توجه به جایی که از آن می آید، با التهاب مزمن مرتبط است؛ فرایندی 
که منجر به افزایش خطر ابتلا به آرتریت می شود. برخی مطالعات حتی نشان دادند 
که بین مصرف نوشیدنی های شیرین و افزایش خطر ابتلا به آرتریت روماتوئید در زنان 
همبستگی وجود دارد. بنابراین اگر شما هرگونه درد مفصلی را تجربه کرده اید، ممکن 

است وقت آن رسیده باشد که بر مصرف شکر خود نظارتی داشته باشید.
13- فشارخون بالا

در سال های اخیر تحقیقات زیادی انجام شده است که نشان می دهد قند اضافه 
باعث افزایش فشارخون بالا می شود. در واقع، یکی از مطالعات نشان داد که قند برای 
فشارخونتان حتی از سدیم هم بدتر است! فقط دو هفته استفاده از یک رژیم غذایی 
با قند بالا کافی است تا موجب افزایش فشار سیستولیک و دیاستولیک خونتان شود. 
اگر قبلًا فشارخون بالا را تجربه کرده اید یا در معرض خطر ابتلا به پرفشاری خون 

هستید، با پزشک خود درباره مقادیر توصیه شده شکر مشورت کنید. 
خوب، در بالا برخی از علائم مصرف زیاد قند و شکر را شرح دادیم. تمام این نشانه ها 

را در نظر بگیرید و اگر آن ها را در بدن خود یافتید، میزان قندتان را کنترل کنید

مراقب باشید قندی نشوید!

13 نشانه هشداردهنده ناشی از مصرف زیاد قند و شکر

پرونده کلاسه ۹۷۰۹۹88۴8۷۱۰۰۹۱۲ شعبه ۱ حقوقی شورای حل و اختلاف بخش ماهیدشت تصمیم نهایی 
خواهان : آقای اکبر جمشیدی فرزند حیدر به نشانی کرمانشاه – پردیس بلوار پامچال  کوچه ۲۹۹ 

خوانده : آقای قلی ملک زاده فرزند علی پاشا به نشانی استان کرمانشاه – شهرستان کرمانشاه – بخش ماهیدشت شهرستان کرمانشاه – سه راه نیرو انتظامی – منزل ملک زاده 
خواسته ها : 

۱- مطالبه اجور معوقه 
۲- مطالبه اجور معوقه با احتساب هزینه دادرسی و خسارت قانونی به نرخ روز 

رای قاضی شورا 
در خصوص دادخواست آقای اکبر جمشیدی به طرفیت آقای قلی ملک زاده با خواسته مطالبه ششصد و شصت هزار تومان تقدیم شورای حل و اختلاف کرده است . نظر به اینکه 
مستند دعوا کپی مصدق رسید عادی و فاکتور فروش است که دلالت بر تعهد خوانده به پرداخت مبلغ خواسته ، در حق خواهان دارد . و نظر به اینکه خوانده ی دعوا دفاعی که 
برایت ذمه وی را  اثبات نماید ارایه نداده است و نظر به اینکه حسب ماده ۱۹8 قانون آیین دادرسی ، اصل  بر بقای دین بر ذمه مدیون ات در نتیجه شورا دعوا را وارد تشخیص  داده و 
به استناد مواد ۵۱۹-۵۱۵-۱۹8-و ۵۲۲ قانون ایین دادرسی مدنی خوانده را به پرداخت مبلغ ششصد و شصت هزار تومان و خسارات دادرسی و  خسارت تاخیر تادیه از تاریخ تقدیم 
دادخواست الی اجرای حکم ، در حق خواهان محکوم می نماید . این رای غیابی و ظرف مدت بیست روز قابل واخواهی در این شورا است و ظرف بیست روز بعد از آن قابل تجدید 

نظر خواهی در دادگاه ماهیدشت است . 
قاضی شعبه اول شورای حل و اختلاف ماهیدشت . جلال حیدریان 

ربات بسکتبالیست شبه انسان شرکت "تویوتا" موفق 
شد در پرتاب آزاد متوالی، رکورد جهانی گینس را ثبت 

کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، شرکت تویوتا 
در گذشته یک ربات شبه انسان ساخت که توانایی های 

منحصر به فردی از خود نشان می دهد.
این ربات بسکتبالیست قادر است هیچ پرتاب آزادی 
را از دست ندهد. حال این ربات توانست رکورد پرتاب دو 
هزار و ۲۰ پرتاب آزاد متوالی در کتاب رکوردهای جهانی 

گینس ثبت کند.
قدر این ربات که "کیو Cue ("۳ ۳( نام دارد، ۲.۱ متر 
است و می تواند توپ را پرتاب کند ولی قادر به حرکت 
نیست. "کیو ۳" از چندین حسگر استفاده می کند تا 
زاویه درست برای پرتاب توپ بسکتبال به حلقه را محاسبه 
کند. همچنین از موتورهایی استفاده می کند که این 

حرکت پرتاب را بارها و بارها تکرار کند.
شرکت ژاپنی تویوتا این دو هزار و ۲۰ پرتاب توپ به 

سمت حلقه تور بسکتبال را به افتخار بازی های المپیک 
۲۰۲۰ توکیو انجام داد.

ربات شرکت تویوتا از حلقه بسکتبال تصاویر سه بعدی 
بعدی می سازد و این کار را با حسگرهایی انجام می دهد 

که در نیم تنه بالایی ربات تعبیه شده اند.
"یودای بابا" بسکتبالیست تیم ملی ژاپن که در المپیک 
هم شرکت خواهد کرد، در مراسم پرتاب توپ توسط ربات 
حضور داشت. وی نیز پرتاب های گوناگونی انجام داد 

ولی چندین پرتاب را گل نکرد.
این بسکتبالیست گفت: اگر " کیو ۳" می توانست 
چندین حقه دیگر در بازی بسکتبال را یاد بگیرد، برای 

پذیرش در تیم آماده بود.

رباتیکهدرگینسرکوردخودراثبتکرد
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اجتماعی

 امام جمعه قم با تاکید بر اینکه قدرت بازدارندگی انقلاب اسلامی محاسبات دشمن 
را به هم زده است گفت: امروزسیاست »نه مذاکره و نه جنگ« با قدرت اجرایی شد و 
سقوط پهپاد آمریکایی نشان داد که تهدید ها و تحریم ها علیه جمهوری اسلامی شکست 

خورده است. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه این هفته قم در مصلای قدس 
این شهر، تاکید کرد: سرنگونی پهپاد متجاوز آمریکایی، نشان از عزم و اراده، شجاعت، 
خواستن و توانستن جمهوری اسلامی و پیروزی اراده ولی فقیه بر اراده شیطانی آمریکای 
جنایت کار است. وی ادامه داد: این سرنگونی نشان از آمادگی نیروهای مسلح و توان 
هوافضای سپاه است و ما نمازگزاران حمایت خود را از این اقدام مقتدرانه سپاه پاسداران و 
نیروهای مسلح کشور اعلام می کنیم. خطیب جمعه قم تاکید کرد: ملت ایران راه خود را 
بر اساس هدایت های رهبر معظم انقلاب بر مبنای حکمت، شجاعت و درایت طی کرده 
و به فضل الهی از این تحریم ها نیز عبور می کنیم و آمریکا نیز هیچ غلطی نمی تواند بکند.
وی با اشاره به سالروز حمله ناوگان آمریکایی به هواپیمایی مسافربری ایران گفت: 
جمهوری اسلامی امروز به آن چنان قدرتی دست یافته که پهپاد فوق پیشرفته آمریکا را 
با سامانه بومی سوم خرداد خود با اقتدار سرنگون کرد و هواپیمای جاسوسی دیگر آمریکا 
با ۳۸ سرنشین که در نزدیکی این پهپاد بود را سرنگون نکرد که این حقوق بشر ایرانی را به 

جهان نشان داد حتی این موضوع موجب تقدیر ترامپ نگون بخت نیز شد.
وی در ادامه، واقعه ششم و هفتم تیر را وقایعی عظیم برای انقلاب دانست و ادامه داد: 
ششم تیرماه سالروز ترور امام خامنه ای در سال ۱۳۶۰ است که خداوند برای ترویج اسلام 

و حفظ انقلاب و با دعای مردم و امام امت، ایشان را از این ترور نجات داد.
سعیدی با اشاره به تحریم رهبر معظم انقلاب توسط آمریکا تصریح کرد: یاوه گویی های 
اخیر رئیس جمهور تروریست و احمق آمریکا در اعمال تحریم علیه مقام عالی مرجعیت و 

رهبری معظم انقلاب امام خامنه ای، نمونه ای از شرارت ها و حماقت آنهاست.
وی با بیان اینکه توطئه و مکر دشمنان به فضل الهی به خود آنها برمی گردد ادامه داد: 
امروز به کوری چشم ترامپ و استکبار جهانی، مرجع و رهبر عالیقدر انقلاب، حضرت آیت 

الله خامنه ای، رهبری معنوی میلیون ها انسان در جهان را به عهده دارد.
وی گفت: ترامپ با این عمل احمقانه خود ثابت کرد که امروز مستحق آن است که مردم 
ایران اسلامی فریاد »مرگ بر ترامپ« سر دهند و دولتی که وی رئیس جمهور آن است 

لیاقت شعار »مرگ بر آمریکا« را دارد.
*باید همه به رعایت حجاب و عفاف در قم توجه کنند 

وی در ادامه با اشاره به در پیش بودن دهه کرامت، گفت: دهه کرامت دهه ایمان وتقوا و 
خدمت کریمانه در آستان های معصومیه، رضوی و شاهچراغ است.

سعیدی با بیان اینکه مردم قم در این دهه باید مناسب با شأن و جایگاه والای حضرت 
معصومه )س( و شهر عش آل محمد )ص( رفتار کنند، گفت: حجاب و عفاف و رعایت 
حرمت حریم حضرت معصومه )ص( مورد تاکید رهبر فرزانه انقلاب و مراجع تقلید است 

که باید همه به رعایت حجاب و عفاف در قم توجه کنند.
وی اضافه کرد: فرهنگ سازی وسیع برای ترویج عفاف و حجاب دختران دانش آموز و 
دانشجو از طریق ابزارهای فرهنگی و همچنین فعالیت و ورود جوانان و حوزویان با میدان 
داری نهادهای متولی مانند حوزه های علمیه در خصوص تقویت باورها و ارزش های 
اسلامی با محوریت مساجد با برنامه های آموز شیء و اردویی، دو پیشنهادی است که می 

تاوند منجربه تقویت حجاب در جامعه شود.
وی گفت: بی تفاوتی و گریز از مسئولیت و صرفاً نگاه امنیتی و قضائی داشتن به موضوع 

حجاب بدون فکر و برنامه ریزی و میدان داری فرهنگی کاری از پیش نخواهد برد.
*حکمت و سیره انقلابی آیت الله بهشتی الگوی مسئولان نظام باشد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( در ادامه با اشاره به سالروز شهادت آیت 
الله بهشتی گفت: شهید بهشتی عمار زمانه ما بود که در هفتم تیرماه ۱۳۶۰ به دست 
منافقان کوردل نفوذی به شهادت رسید. وی با بیان اینکه حکمت، درایت، سیره سیاسی 
و انقلابی آیت الله بهشتی باید الگوی مسئولان نظام در مقابل جریان های خارجی باشد 
افزود: مدیریت باصلابت، معماری نوین قوه قضائیه، کادرسازی برای انقلاب و دستگاه 
قضائی معاصر، تربیت قضات متعهد و طراحی تشکیلات نوین سیاسی برای جوانان حزب 
اللهی کشور در برابر جریان های انحرافی از جمله اقدام های مهم این شهید بزرگوار است.

سعیدی گفت: شهید بهشتی یک امت برای این ملت بود که مظلوم زیست و مظلوم 
شهید شهید شد و با خون خود، این انقلاب را تضمین کرد.

*نباید فریب این لبخندهای دشمن را خورد 
وی با اشاره به ضرورت اجرای سند تحول قوه قضائیه گفت: انتظار این است که قوه 
قضائیه؛ مردم گرایی، مبارزه با فساد و تحقق عدالت را به عنوان رویکرد خود در این دوره 
جدید بیش از گذشته مورد توجه قرار دهند. وی همچنین با بیان اینکه مبادا مسئولان 
را بخورند گفت: در زیر دستکش  فریب لبخندها و دستکش های مخملی دشمنان 
مخملی دشمن، دست های چدنی برای ضربه به کشور وجود دارد و نباید فریب این 
لبخندهای دشمن را خورد. وی با بیان اینکه دولت مردان آمریکایی با فریب کاری همواره 
تلاش دارند تا به شکل های مختلف در مسیر مذاکرات انحراف ایجاد کنند اظهار داشت: 
آمریکایی ها به هیچ وجه قائل به از بین بردن چارچوب های تحریمی خود علیه ملت ایران 
نبوده و نیستند به همین دلیل باید برای بهبود معیشیت مردم؛ رونق تولید، حمایت از 
تولیدات ملی و اقتصاد مقاومتی را در کشور مورد توجه قرار داد و با هرگونه قاچاق و واردات 

بی ضابطه مقابله و با مسئولان متخلف برخورد شود.

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد

تمدید جشنواره فروشگاه و فروشنده برتر قم 
 سرپرست معاونت مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: با 
توجه به استقبال شهروندان این استان از نخستین جشنواره فروشگاه وفروشنده برتر، 

مهلت شرکت در این جشنواره تا پایان تیرماه سال جاری تمدید شد. 
محمدجواد محرابی روجشنواره فروشگاه وفروشنده برتر را اقدامی فرهنگی برای ترویج 
درست فرهنگ فروشگاه داری دانست و ادامه داد: مهلت شرکت در این جشنواره که 
پیش از این ۱۰ تیرماه اعلام شده بود، به دلیل استقبال مردم از این طرح تا ۳۱ تیرماه 
تمدید شد. وی با بیان اینکه دراین جشنواره بر اساس هشت شاخص و محور تلاش شده 
تا فروشگاه ها و فروشندگان برتر استان را شناسایی و تقدیر شوند، اظهار داشت: »حجاب 
و عفاف«، »تبلیغات فرهنگی«، »خلاقیت فرهنگی«، »انصاف«، »مشتری مداری«، »نام 

زیبا«، »چیدمان« و »کالای ایرانی« از جمله محورهای این جشنواره است.
سرپرست معاونت مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به 
ایجاد سامانه پیامکی برای شرکت در این جشنواره، ادامه داد: تمام مردم استان می توانند، 
نام فروشگاه یا فروشگاه هایی را در شهر قم و یا بخش های تابع استان را که دارای یک یا 
چند شاخص از محورهای مطرح شده در این جشنواره هستند، به سامانه پیامکی این 
اداره کل به شماره ۱۰۰۰۳۰۲۵۱ ارسال کنند. محرابی ادامه داد: در آئین اختتامیه 
این جشنواره از ۲۰ فروشگاه و فروشنده برتر که مردم معرفی کرده اند پس از ارزیابی و 
راست آزمایی برگزارکنندگان جشنواره، تجلیل و »نشان برتر فرهنگ و اقتصاد« به آنها اهدا 
می شود. وی با بیان اینکه در حوزه مسائل فرهنگی باید از اقدام های سلبی به سمت 
اقدام های فرهنگی حرکت کرد، افزود: این جشنواره به دنبال این است که به فروشگاه ها 
و فروشندگان سطح استان این موضوع را گوش زد کند که علاوه بر کسب و کار و تجارت 
خود، رفتار آنها از نظر مسائل فرهنگی نیز مورد قضاوت مردم است که خروجی توجه به این 
موضوعی به طور قطع موجب جلوگیری از برخی آسیب ها و ترویج رفتار و منش مناسب 
توسط واحدهای صنفی است. بیش از ۴۰ هزار واحد صنفی در قم داریم که حدود هشت 
هزار از این واحدها فاقد پروانه هستند ضمن اینکه ۶۰ درصد واحدهای صنفی استان در 

امور توزیع و بقیه در امور تولید فعالیت می کنند.
 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم :

سد کوچری ۲۰۹ میلیون متر مکعب
 ذخیره آب دارد

از  به عنوان یکی   مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: ذخیره سد کوچری 
مهمترین تامین کننده های آب مورد نیاز استان تا پایان خردادماه به ۲۰۹ میلیون متر 

مکعب رسیده است. 
احمد حاجی حسینی مسگر افزود: میزان ذخیره آب این سد در سال جاری به دلیل 
بارش های بهاری حدود سه برابر رشد کرد و اکنون حجم قابل توجهی از منابع آبی آن 
به غیر از مصارف آشامیدنی برای مباحث زیست محیطی و کشاورزی نیز مورد استفاده 
قرار می گیرد تا روند توسعه استان بیش از گذشته سرعت یابد. وی بیان کرد: میزان حجم 
سد ۱۵ خرداد، دیگر منبع اصلی تأمین کننده آب مورد نیاز قم نیز، طی سه ماه اخیر 
از حدود ۳۸ میلیون متر مکعب به بیش از ۱۱۹ میلیون متر مکعب رسیده که می تواند 
پشتوانه خوبی برای نیازهای آبی استان باشد. وی ادامه داد: با این وجود رعایت الگوی 
مصرف و پرهیز از اسراف، موضوعی مهم است که باید مورد توجه همه مردم به خصوص 
کشاورزان و صنعتگران استان باشد، در غیر این صورت قم در سال هایی نه چندان دور 
با بحران تأمین منابع آبی پایدار مواجه خواهد شد. حاجی حسینی مسگر همچنین در 
خصوص روان شدن آب در بستر رودخانه قم نیز گفت: از محل دوسد کوچری و پانزده 
خرداد به میزان ۱۹۷ میلیون متر مکعب به منظور تأمین نیازهای زیست محیطی در طول 
رودخانه قمرود در نظر گرفته شده است هم اکنون شاهد جاری شدن آن در بستر رودخانه 
قمرود می باشیم و ان شا الله این روند تا پایان شهریور ماه سال جاری ادامه خواهد داشت.
سد کوچری در هشت کیلومتری جنوب غرب شهرستان گلپایگان شهریورماه ۱۳۹۵ با 
هدف تأمین آب شرب درازمدت شهرهای دلیجان، ساوه، قم، خوانسار، خمین، گلپایگان، 

محلات، نیمور، سلفچگان به طور رسمی به بهره برداری رسید.
سد ۱۵ خرداد در شمال شرقی شهرستان دلیجان و در فاصله ۵ کیلومتری آن قرار دارد، 
این سد با حداکثر ارتفاع از کف رودخانه ۳۰.۵۴ متر و ارتفاع از روی پی ۹۶ متر، طول تاج 
۳۲۰ متر و عرض آن در تاج ۱۰ متر است. حجم آب مفید آن ۱۶۵ میلیون متر مکعب 

می باشد. این سد توسط آب های حوزه قمرود تغذیه می شود.

رئیس سازمان صنعت و تجارت استان قم:

بسیاری از تخلفات  صنفی توسط واحدهای 
فاقد مجوز انجام می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان اینکه واحدهای صنفی فاقد 
مجوز بسیاری از تخلف های این حوزه را به خود اختصاص داده اند گفت: ساماندهی این 
اصناف در دستور کار قرار گرفته است و باید در اسرع وقت برای دریافت مجوز اقدام های 

لازم را صورت دهند. 
محمود سیجانی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته قم در مصلای 
قدس این شهر تاکید کرد: با توجه به جدیت دستگاه قضایی برای ساماندهی اصناف فاقد 
مجوز، در صورتی که این اصناف اقدام لازم برای اخذ مجوز را انجام ندهند با آنها برخورد 
می شود. وی، اصناف و بازاریان، تولیدکنندگان و معدن کاران را سربازان جنگ اقتصادی 
کشور دانست گفت: در سال رونق تولید در جهت تحقق این شعار، اصناف و تولیدکنندگان 
وظیفه تأمین و توزیع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم با شرایط مناسب را به عهده دار دارند.
وی ادامه داد: به منظور تحقق شعار سال، سند رونق تولید در جهت حمایت از تولید و 

اشتغال با تاکید بر حفظ و توسعه واحدهای تولیدی موجود در استان تدوین شده است.
وی با بیان اینکه تحریم علاوه بر فشارهای اقتصادی، فرصت های مناسب در اختیار 
واحدهای تولیدی قرار می دهد ادامه داد: استفاده از فرصت تحریم می تواند موجب رونق 
تولید در کشور شود که برای رسیدن به این هدف و همچنین تحقق رشد واحدهای تولیدی 
سند رونق تولید در استان تدوین شد. سیجانی با تاکید بر رعایت انصاف توسط اصناف 
ادامه داد: توزیع کالاهای با قیمت مناسب در بازار و فروش منصفانه به مردم ضرورت 
شرایط کنونی است که به دلیل روحیه بسیجی اصناف قم، کالاهای توزیع شده ارزان تر 

از استان های دیگر استان است که ضرورت دارد این روحیه همچنان ادامه داشته باشد.
وی با بیان اینکه ۲ هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی با ۵۴ هزار اشتغال مستقیم از جمله 
جمله  از  موجود،  صنعتی  واحدهای  گفت:  است  استان  صنعتی  مهم  ظرفیت های 
واحدهایی هستند که کمترین مزاحمت و آلودگی را برای استان دارند. وی تأمین کالاهای 
اساسی و حفظ اشتغال را از جمله اهداف مهم در سال جاری دانست و گفت: دشمن، 
تأمین کالاهای اساسی در کشور را مورد هدف قرار داده است که ضرورت دارد برای تأمین 
و تولید این کالاها، این واحدها حمایت شوند. سیجانی ادامه داد: سامانه ۱۲۴ برای 
رسیدگی به شکایت های مردمی تعیین شده است و مردم می توانند شکایت های خود را به 

این سامانه اعلام کنند و در کمترین زمان به این شکایت های رسیدگی می شود.
 

تولیت حرم حضرت معصومه )س(:

ائمه جمعه از دخالت در فعالیت های تجاری 
پرهیز کنند

تولیت حرم حضرت معصومه )س( با تاکید بر ضرورت حراست از نماز گفت: نماز جمعه 
نماز عبادی سیاسی و دشمن شکن است و ائمه جمعه نیز برای اینکه از توطئه های دشمن 
علیه نهاد نماز جمعه در امان باشند باید از دخالت در فعالیت های تجاری و مالی به شدت 

پرهیز کنند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی روز پنجشنبه در در دیدار اعضای ستاد نماز جمعه و ائمه 
جمعه بخش های مختلف استان قم در سالن محراب شبستان امام خمینی )ره( حرم 
مطهر بانوی کرامت، افزود: تریبون نماز جمعه علاوه بر توصیه به تقوا، فرصتی برای بیان 
مطالبات مردم از مسئولان است که تا کنون در کنار تقدیر از عملکردهای مثبت، انتقادها، 
توصیه ها و تذکرها به مجموعه های مختلف در خطبه های نماز جمعه مورد توجه قرار گرفته 
است. وی با بیان اینکه امروز نظام اسلامی فرهنگ دینی برگرفته از سیره اهل بیت )ع( را 
ترویج می کند، عنوان کرد: در چهل سال نخست پیروزی انقلاب اسلامی، ملت ایران به 
پیشرفت های بسیاری رسیده است که در ادامه راه نیز با استفاده از بیانیه گام دوم انقلاب 

حرکت نظام با قدرت ادامه خواهد یافت.
 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

کشت ذرت علوفه ای در قم توسعه می یابد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کشت ذرت 
علوفه ای با استفاده از ارقام مناسب به منظور پاسخگویی به نیاز دامداران در سطح مزارع 

استان توسعه می یابد. 
محمد علی سلامی بیان کرد: بنابر دلایل اقتصادی همچون افزایش رقم کرایه حمل 
علوفه مورد نیاز دامداران استان از سایر نقاط کشور، این محصول با استفاده از بذر مرغوب 
که به آبیاری کمتری احتیاج دارد و در زمان کوتاه تری به مرحله برداشت می رسد، به 

صورت گسترده تر در سطح مزارع قم کشت خواهد شد.
وی بیان کرد: سال گذشته سطح زیر کشت ذرت در استان حدود یک هزار و ۵۰۰ هکتار 
بود که به طور حتم این میزان در سال جاری با استقبال گسترده کشاورزان از کشت ذرت 

علوفه ای توسعه می یابد.
وی ادامه داد: نکته قابل توجه در این زمینه استفاده از نشا برای توسعه کشت ذرت 
در مزارع استان است که در چارچوب اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت انجام می شود و 
علاوه بر کوتاه کردن دوران تولید محصول، مقاومت آن را نیز در برابر تنش های محیطی 

همچون کم آبی کاهش می دهد.

 آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:
قدرت بازدارندگی انقلاب اسلامی محاسبات دشمن را به هم زده است
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علی لاریجانی در جمع مدیرکل و معاونان اوقاف استان قم:
سرمایه گذاری در حوزه وقف با جدیت دنبال شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: دو برنامه ای که سازمان اوقاف باید با جدیت نسبت 
به آنها اهتمام داشته باشد توسعه و سرمایه گذاری و سرمایه گذاری در حوزه وقف است.

علی لاریجانی در جمع مدیرکل و معاونان اوقاف استان قم با بیان اینکه خوشحالیم 
مسئولیت اوقاف قم به حجت الاسلام اسکندری سپرده شده است اظهار کرد: امیدواریم 

این تغییر مدیریتی موجب تحولی مثبت در فعالیت های این اداره  کل شود.
وی افزود: لازم است با خیرین و نیک اندیشان جلساتی برگزار شود تا توجه آنها را به 

موضوعات و نیازهای روز جامعه برای ایجاد وقف های جدید جلب کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر توسعه وقف های حوزوی به ویژه در استان قم 
خاطرنشان کرد: اتکای حوزه ها به بودجه های دولتی امری مناسب نیست بنابراین باید 

مردم، صنعتگران و تجار را برای توسعه وقف های حوزوی تشویق کنیم.
وی ادامه داد: سنت حوزه های علمیه از سالیان پیش استقلال از دولت ها بوده و منبع 
اصلی درآمد آنها نیز وقف بوده است بنابراین امروزه نیز باید توسعه موقوفات حوزوی را جدی 
بگیریم. لاریجانی عنوان کرد: سرمایه گذاری در حوزه وقف یکی از اقدامات مهمی است 
که مدیریت جدید سازمان اوقاف نسبت به آن اهتمام جدی دارد البته در این زمینه باید از 

مشارکت بخش خصوصی و نیز کمک دولت بهره مند شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به لزوم ایجاد مراکز اقامتی و تجاری در جوار بقاع 
متبرکه تصریح کرد: این امر موجب اشتغالزایی به ویژه در حوزه مشاغل خُرد می شود که 
تجربه آن در گذشته نیز وجود داشته است همچنین اوقاف باید از ظرفیت موقوفاتی که در 

اختیار دارد برای کارآفرینی بیشتر در جامعه استفاده کند.
وی ادامه داد: کشور در شرایط کنونی نیاز به توسعه اشتغال دارد و رهبر معظم انقلاب نیز 
بر رونق تولید و افزایش اشتغال تأکید فراوانی دارند بنابراین سازمان اوقاف و امور خیریه نیز 
می تواند با توسعه سرمایه گذاری در حوزه وقف به این مسئله کمک شایان توجهی داشته 

باشد.
 لاریجانی افزود: از جمله راه های ایجاد اشتغال در قم و رونق تولید، توسعه کشت گلخانه 
با استفاده از ظرفیت زمین های موجود و  ای است؛ اداره کل اوقاف قم هم می تواند 

مشارکت بخش خصوصی اقدامات جدی در این زمینه انجام دهد.
رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در برنامه بودجه، تسهیلاتی برای این امر 
در نظر گرفته شده که سازمان اوقاف نیز می تواند از این تسهیلات بهره مند شود همچنین 
راه اندازی مراکز کشت گلخانه ای در نزدیکی روستاها مزیت دیگری نیز دارد چرا که سود 

تسهیلات برای روستانشینان چهار درصد در نظر گرفته شده است.
مدیرکل اوقاف قم:

اولویت اوقاف سرمایه گذاری در حوزه وقف است
مدیرکل اوقاف استان قم  نیز دراین دیدارگفت: اولویت اساسی سازمان اوقاف، اجرای 

امینانه نیت واقفان و سرمایه گذاری در حوزه وقف است.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اظهار کرد: کار وقف بر مدار شرع و قانون اداره می شود 
و بر این اساس مهمترین مسئله ای که سازمان اوقاف نسبت به آن اهتمام دارد اجرای 

امینانه نیات واقفان است زیرا خود را امانت دار خیرین و واقفان می داند.
وی افزود: در صدد هستیم موضوعات جدید و نیازهای روز جامعه را برای وقف به نیک 

اندیشان و واقفان معرفی کنیم.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به ثبت ۳۰ وقف جدید در استان قم 
خاطرنشان کرد: این وقف ها شامل واحدهای مسکونی آپارتمانی، زمین های کشاورزی 
و مواردی از این قبیل بوده اند که نیت بیشتر آنها انجام عزاداری برای امام حسین علیه 
السلام است. وی ادامه داد: حدود ۶۰ درصد بخش ها در استان قم با همین نیت به ثبت 
رسیده اند البته وقف های قرآنی و نیز مواردی برای تامین دارو و درمان نیازمندان در مراتب 

بعدی قرار دارد.
اسکندری با اشاره به وجود برخی موقوفات حوزوی در استان قم عنوان کرد: توسعه 
وقف های حوزوی در دستور کار سازمان اوقاف و اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم قرار 
دارد. وی تصریح کرد: احیای موقوفات یکی از برنامه های سازمان اوقاف به شمار می رود 

زیرا موقوفات تصرف شده ای داریم که متصرفان حاضر به پرداخت حقوق آنها نیستند.
اسکندری با بیان اینکه گاهی یک روستا به طور کامل موقوفه بوده یا شامل رقبات وقف 
می شود گفت: برای احیای اینگونه موقوفات با مشکلاتی مواجه هستیم زیرا مردم نیز توان 
تحویل موقوفات یا پرداخت اجاره بهای آنها را ندارند بنابراین دولت باید در این زمینه با 

سازمان اوقاف همکاری لازم را داشته باشد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در تعیین اجاره بهای موقوفات درصدد 
مراعات حال مردم هستیم افزود: برخی از موقوفات نیز در اختیار دستگاه های دولتی 

هستند که برای آنها نیز برنامه ای داریم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برنامه راهبردی سازمان اوقاف در دوره 
مدیریت جدید خاطر نشان کرد: در صدد توسعه سرمایه گذاری بر روی موقوفات هستیم 
زیرا عقیده داریم این امر موجب افزایش درآمدهای سازمان اوقاف و به تبع آن نفع بیشتر 
اینکه در حوزه  بیان  با  قم  استان  امور خیریه  و  اوقاف  به جامعه خواهد شد. مدیرکل 
سرمایه گذاری وقف در سطح استان  ماندگی های داریم ادامه داد: زمین مورد نیاز برای 
سرمایه گذاری در اختیار ما قرار دارد و منابع مالی نیز موجود است ضمن اینکه مردم هم 
مشتاق اینگونه طرح ها هستند بنابراین در صدد اجرای هرچه سریعتر پروژه سرمایه گذاری 

با مشارکت بخش خصوصی هستیم.
وی با اشاره به برخی از زمینه های سرمایه گذاری در حوزه موقوفات بیان کرد: راه اندازی 
نیروگاه های خورشیدی با توجه به ظرفیت فراوان آن در استان قم، توسعه زمین های 
کشاورزی، اجرای پروژه های دامداری و پرورش ماهی از جمله این طرح ها هستند که 

مطالعات اولیه برای راه اندازی آنها در حال انجام است.
اسکندری احداث مجموعه های اقامتی ارزان قیمت در قم را یکی دیگر از زمینه های 
مناسب سرمایه گذاری در حوزه موقوفات دانست و تصریح کرد: آستان مقدس امامزاده 
جمال الدین علیه السلام به دلیل قرار گرفتن در شاهراه ارتباطی استان قم یکی از مناطقی 
است که برای این امر در نظر گرفته شده زیرا تردد زائران خارجی نیز از این منطقه بسیار 

زیاد است.
 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم اشتغال زایی را یکی از اهداف اساسی سازمان 
اوقاف دانست و تصریح کرد: با توسعه سرمایه گذاری در حوزه وقف می توانیم به این هدف 

دست یابیم.
وی با اشاره به راه اندازی مراکز افق در بقاع متبرکه شاخص استان قم خاطرنشان کرد: این 
مراکز با هدف توسعه فعالیت های اجتماعی، فرهنگی و قرآنی در گستره جغرافیای مناسب 
هر بقعه ایجاد شده اند که هدف اصلی آنها زیر پوشش قرار دادن خانواده هایی است که از 

نظر اجتماعی و فرهنگی در معرض آسیب قرار گرفته اند
 

 مدیرکل میراث فرهنگی استان قم:

جشن نیمه شعبان ثبت ملی شد
 مدیرکل میراث فرهنگی استان قم از ثبت ملی جشن نیمه شعبان با محوریت مسجد 

مقدس جمکران خبر داد.
حمید یزدانی با اعلام این خبر گفت: به غیر از جشن نیمه شعبان، ۸ اثر معنوی دیگر 
استان قم با عناوین: مهارت انگشتر سازی، مهارت ساخت کاشی ۷ رنگ، مهارت ساخت 
لعاب سبز قمی، مهارت چلنگری، مهارت عصاری، مهارت پخت آبگوشت یخنی، و دو بازی 
الک دولک و توپ مره در اجلاس ثبت آثار معنوی کشور که در استان اردبیل برگزار شد واجد 

ارزش شناخته و در فهرست آثار ناملموس کشور به ثبت رسید.
مدیرکل میراث فرهنگی قم با بیان اینکه جشن نیمه شعبان باعث وفاق ملی و اجتماعی 
و ایجاد حس همبستگی در جامعه می گردد، افزود: این جشن بزرگ و فرخنده به مناسبت 
تولد حضرت مهدی)عج( در سراسر ایران با شور و شعف برگزار می شود، اما مرکزیت این 
جشن که معمولًا از اقصی نقاط کشور و بعضاً از سایر کشورهای دیگر در آن شرکت می 

کنند، مسجد مقدس جمکران قم  می باشد.
حمید یزدانی ضمن اشاره به رواج رشته انگشترسازی در شهر قم به دلیل حضور گسترده 
گردشگران مذهبی، گفت: بر اساس شواهد موجود و آثار به دست آمده از تپه صرم، تولید و 
استفاده از انگشتر بیش از ۲ هزار سال پیش از میلاد مسیح در قم معمول بوده است و جای 
آن بود که با حمایت مسئولان امر زمینه تقویت هرچه بیشتر این رشته از لحاظ کمی و کیفی 

مورد توجه قرار گیرد و این رشته در لیست آثار صنایع دستی ثبت شود.
او با بیان اینکه مهارت پخت کاشی هفت رنگ قم از جمله پرونده هایی بود که در فهرست 
میراث ملی ثبت گردید، ادامه داد: قدمت کاشی در استان قم به دلیل وجود مزارات متعدد 
امامزادگان مقرب بسیار کهن می باشد و مدارک بسیاری از کاشی هفت رنگ در جای جای 

شهر قم نمایان می باشد.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم گفت: مهارت ساخت لعاب سبز قمی بسیار قدیمی 
است اما از آنجایی که سفال در طول زمان شکسته و از بین می رود اطلاعات ما از منشا 
و قدمت واقعی این بر اساس اطلاعات شفاهی است اما طبق اطلاعات مستند استاد 
هنرمند رضا سرکار پور، پدر بزرگ ایشان در دوره قاجار اقدام به ساخت این نوع لعاب می 

کرده اند، قدمت آن حداقل به دوره قاجار می رسد.
ثبت بازی الک دولک و بازی توپ مره در فهرست آثار ناملموس کشور 

حمید یزدانی ادامه داد: چلنگری یعنی آهنگری سبک و محلی که در آن اشیاء سبک 
 وزن  مانند میخ، انبر .... می ساخته می شود که خوشبختانه این هنر به دلیل کاربردی 

بودن هنوز در بین اهالی قم رواج دارد.
او افزود: عصاری در لغت به معنی روغن کشی می باشد که با توجه به وجود عصارخانه 
ای متعلق به قرن یازدهم هجری قمری در شهر کهک قم، نشان از قدمت این مهارت در 

عصر صفوی دارد.
مدیرکل میراث فرهنگی قم گفت: آبگوشت یخنی از دیگر غذاهای سنتی تهیه شده در 

استان قم است که نحوه پخت آن در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسید.
حمید یزدانی گفت: بازی الک دولک و بازی توپ مره نیز دو بازی بومی و محلی قم  نیز 

واجد ارزش شناخته و در فهرست آثار ناملموس کشور به ثبت رسید.
حمید یزدانی تصریح کرد: در این همایش استان قم در زمره استانهایی قرار گرفت که 
بیشترین آثار ثبتی را داشته است و پرونده جشن های نیمه شعبان با محوریت مسجد 

مقدس جمکران در رده پرونده های بسیار ارزشمند این همایش شناخته شد. 

 استاندار قم گفت: مشکلات گمرکی واحدهای تولیدی 
استان از مسائلی بوده که وزیر اقتصاد نسبت به حل وفصل 

آن ها نظر مساعدی دارد. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در حاشیه بازدید وزیر اقتصاد 
با  گفت وگو  در  قم  سلفچگان  اقتصادی  ویژه  منطقه  از 
خبرنگاران افزود: نسبت به حل مشکلات گمرکی واحدهای 
صنعتی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان نیز بررسی های 
به  اشاره  با  انجام شد. وی همچنین  بازدید  این  در  لازم 
تسهیل گری  با  رابطه  در  اقتصاد  وزارت  از  قم  انتظارات 
درروند صادرات و تولید استان بیان کرد: با پیگیری های 
صورت گرفته و نظر مساعد وزیر اقتصاد، مبحث معافیت 
مالیاتی در سطح ملی بررسی و انتظار می رود به نتیجه 
مطلوبی برسد. وی با اشاره به ادامه بازدیدهای میدانی 
مسئولان استان از واحدهای صنعتی و تولیدی، گفت: 
هدف از این بازدیدها اطلاع و آگاهی کافی از مشکلات 
و دغدغه های واحدهای صنعتی و تولیدی است. وی در 
ادامه عنوان کرد: بسیاری از مشکلات واحدهای صنعتی 
و تولیدی استان که قابل پیگیری در سطح استان نیست نیز 
با بازدیدهای میدانی مسئولان ملی و دستورات لازم درروند 

منطقی و قابل قبولی در حال مدیریت است.
*اصناف قم ظرفیت خوبی برای حفظ اشتغال و 

توزیع کالا و خدمات دارند
 استاندار قم همچنین در همایش بزرگداشت روز ملی 
اصناف گفت: مجموعه اصناف قم متشکل از ۳۵ هزار 
واحد صنفی با ۸۵ هزار تن اشتغال از ظرفیت خوبی برای 
حفظ میزان اشتغال و همچنین توزیع کالاها و خدمات در 

بین مردم برخوردار می باشند. 
بهرام سرمست قم اظهار داشت: هم اکنون بیش از ۹۰ 
درصد مایحتاج عمومی استان توسط تشکل های صنفی 
توزیع می شود، و اصناف در کمک و همراهی دولت نقش 

بسزایی را ایفا می کنند.
وی با بیان اینکه در نظام اقتصادی کشور سهم تولید، 
توزیع و مصرف به درستی تعدیل و تنظیم نشده است آن را 
برای اقتصاد یک آفت توصیف کرد و افزود: جامعه ما بیش 

از آنکه تولید کننده باشد مصرف کننده است.
وی با اشاره به نامگذاری سال ۹۸ به عنوان رونق تولید 

گفت: سهم تولید باید فراتر از شرایط فعلی باشد.
وی بیان داشت: اگر همین تولید بخواهد بین مردم 
چشمگیر  بیشتر  اصناف  نقش  شود،  توزیع  عادلانه 
به پشت  اشاره  با  استاندار قم همچنین  خواهد شد. 
سرگذاشتن موفقیت آمیز تلاطم ها و تشنجات بوجود 
آمده در بازار تحت تأثیر تحریم های دشمن، از اصناف 
برای سپری کردن این فضا تشکر کرد و افزود: قم به 
لحاظ توزیع اقلام اساسی شاهد کمترین تنش، تلاطم 

و کمبود بود.
وی تصریح کرد: دولت و اصناف از سویی در تأمین امنیت 
غذایی، اقتصادی و روانی جامعه و از طرفی در توزیع و حتی 

ایجاد اشتغال نقش مشترکی را ایفا می کنند.
سرمست با اذعان به اینکه امروز افراد جویای کار تمایل 
به پشت میز نشینی دارند و نظام اداری و اجرایی کشور 
نیز امکان پاسخگویی به تقاضای آنها را ندارد، گفت: در 
سنتی  روش های  احیای  مقاومتی  اقتصاد  چهارچوب 
کسب و کار از جمله شیوه استاد شاگردی می تواند زمینه 

اشتغال خوبی را فراهم کند.
وی ادامه داد: در گذشته اصناف و کارآفرینان یک شخص 
مسائل  از  فارغ  و  می گرفتند،  کار  به  شاگرد  عنوان  به  را 
عاطفی از این طریق، مهارت ها، ممارست ها و شیوه های 
کسب و کار را به آن منتقل می کردند، از این رو در شرایط 
حاضر نیز به کارگیری این شیوه در حل مشکل بیکاری تأثیر 

زیادی دارد.

* ساماندهی نمازخانه های مدارس قم در اولویت 
قرار گیرد

 استاندار قم همچنین عصر چهارشنبه درجلسه شورای 
اقامه نماز قم در تالار امام جواد )ع( استانداری قم گفت: 
آموزش و پرورش باید تا آغاز سال تحصیلی آینده کارهای 
لازم را در مورد ساماندهی نمازخانه های مدارس انجام داده 

و گزارش آن را به دبیرخانه شورای اقامه نماز ارائه کند. 
بهرام سرمست افزود: اقامه نماز جماعت در مدارس به 
عنوان یک اقدام فرهنگی تربیتی مؤثر برای دانش آموزان 
از اهمیت بالایی برخوردار است و مسئولان امر باید دراین 
راستا اقدامات جدی انجام دهند. براساس گزارش آموزش 
و پرورش قم، در سال تحصیلی گذشته در یک هزار و ۴۰۰ 
اقامه می شده  نماز جماعت  استان  این  آموزشی  واحد 
به  با اشاره  از سخنان خود  است. وی در بخش دیگری 
واگذاری ۹ هزار متر مربع زمین به منظور احداث مسجد 
و نمازخانه بین راهی در آزاد راه قم - گرمسار خاطرنشان 
کرد: این موضوع باید به دقت پیگیری شود تا طرح مذکور 
به موقع به مرحله اجرا درآید. درحال حاضر ۹۰ نمازخانه 
و  زائران  دراختیار  و  ساماندهی  قم  استان  در  راهی  بین 
مسافران قرار دارد. وی در واکنش به سخن دبیر شورای 
اقامه نماز استان مبنی بر اینکه در دو ماه از سال به دلیل 
تغییر ساعت کاری در برخی ادارات نماز جماعت برگزار 
نمی شود، اظهار داشت: اگرچه فلسفه تغییر ساعت ادارات 
موضوع صرفه جویی در مصرف انرژی است اما این مساله 

نباید زمینه ساز تعطیلی نماز جماعت در ادارات باشد.
سرمست گفت: تغییر ساعت ادارات در فصل تابستان 
مشکلی در رابطه با اقامه نماز جماعت ظهر و عصر ایجاد 
نمی کند و این مساله باعث می شود تا کارکنان دستگاه های 
اجرایی فرصت بیشتری برای حضور در نماز جماعت پیدا 

کنند.

استاندار قم: 

مشکلات گمرکی واحدهای صنعتی قم حل می شود

بخشدار خلجستان قم:
احداث جاده قم به دستجرد نقش مهمی در توسعه گردشگری استان دارد

 بخشدار خلجستان قم گفت: احداث جاده مناسب و ایمن برای دسترسی قم به دستجرد 
نقش مهمی در توسعه گردشگری طبیعت محور استان خواهد داشت و می تواند شرایط 
حضور سرمایه گذاران و فعالان بخش خصوصی در منطقه را تسهیل کند.  احمد فرج اللهی 
، بیان کرد: با احداث جاده قم به دستجرد، دسترسی گردشگران علاقه مند به طبیعت از 
داخل استان و سایر شهرهای کشور، به این منطقه زیبا آسان می شود و فرصت های اقتصادی 
بسیاری در منطقه شکل می گیرد. وی بیان کرد: همچنین با وجود این مسیر دسترسی، 
زمینه ایجاد مجتمع های متعدد خدماتی و تفریحی در اطراف آن فراهم می شود و فرصت های 
متعدد اشتغال برای جوانان بومی منطقه به وجود می آید. وی ادامه داد: با توجه به وسعت 
منطقه و قرار گرفتن آن در یکی از خوش آب و هوا ترین مناطق استان قم، بسترهای لازم 
برای توسعه گردشگری در بخش خلجستان فراهم است و ایجاد راه دسترسی مناسب، این 
ظرفیت موجود را تا حد زیادی فعال می کند. فرج اللهی بیان کرد: سرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی می توانند با اجرای طرح های مورد نظر خود در زمینه بوم گردی و گردشگری در 
روستاهای این بخش، سود آوری مناسبی داشته باشند. وی افزود: امکان ایجاد پیستهای 

ماشین سواری، موتور سواری و اسب دوانی در بخش خلجستان فراهم است و سرمایه گذاران 
با فعالیت در این زمینه علاوه بر اینکه موجب جذب بیشتر گردشگران و افزایش فرصت های 
شغلی در منطقه می شوند، می توانند به اهداف اقتصادی خود دست یابند. وی ادامه داد: 
بخشداری خلجستان با همراهی مسئولان ارشد استان آماده حمایت همه جانبه از سرمایه 
حوزه  در  خصوص  به  بخش  این  اقتصادی  بخش های  در  فعالیت  به  مند  علاقه  گذاران 
گردشگری است و برای توسعه روز افزون منطقه با مشارکت بخش خصوصی تمام تلاش خود 
را به کار خواهد گرفت. بخش خلجستان با وسعت یک هزار و ۱۰۰ کیلومتر مربع و جمعیتی 
بالغ بر ۱۰ هزار تن در شرایط عادی و ۵۰ هزار تن در فصول خاص، به مرکزیت شهر دستجرد 

یکی از بخش های پنج گانه قم است که با مرکز استان حدود ۷۵ کیلومتر فاصله دارد.
*این بخش دارای ۲ دهستان دستجرد و قاهان و ۵۲ روستا است.

بخش خلجستان دارای آب و هوای معتدل کوهستانی است و به لحاظ داشتن محیط 
زیستی سرشار از لطافت و زیبایی و گردشگاه های طبیعی و بکر، منطقه ای ممتاز برای 

گردشگری به حساب می آید.

آمار  :افزایش  گفت  اصفهان   آهن  ذوب  مدیرعامل 
 ... و  تولید  مستمر  رکوردهای   ، محصولات  صادرات 
دستاوردهای بسیار بزرگی است که در دوران تحریم در 
کارنامه پرافتخار ذوب آهن اصفهان ثبت گردید و میراثی 

ماندگار برای آیندگان به شمار می رود. 
مهندس منصور یزدی زاده در آستانه دهم تیرماه روز 
نخستین  دستاوردهای  گفتگویی  در  معدن  و  صنعت 
تولیدکننده فولاد کشور در دوران تحریم، اهمیت حمایت 
همه جانبه مسئولین از به ظرفیت رسیدن تولید در این 
کارخانه عظیم ، فعالیت تخصصی در حیطه معدن با نگاه 
به آینده و مباحثی از این دست را مورد کنکاش قرار دادیم 

که مشروح آن را در ادامه می خوانید :    
مهندس یزدی زاده گفت : حدود چهل سال است که با 
تحریم های ظالمانه غرب مواجه هستیم، شدت آن طی 
این سالیان متفاوت بوده است.در این دوران سخت که 
فشارهای اقتصادی بسیاری بخش های گوناگون کشور 
از جمله صنعت فولاد را زیر تاثیر قرار داده بود،ذوب آهن 
و سایر  کارکنان  روزی  و تلاش شبانه  با همت  اصفهان 
مجموعه هایی که در این زمینه مسئولیت دارند، همچون 
بهره  به  را  بسیاری  ملی  های  پروژه  و  ها  طرح  گذشته 
برداری رساند و تلخی تحریم ها را به شیرینی ایستادگی 

مبدل ساخت.
ارزش  با  ریل  استراتژیک  محصول  تولید   : افزود  وی 
افزوده بالا در ایران که در گذشته آرزویی بیش نبود، در 
دوران تحریم به همت پولادمردان ذوب آهن اصفهان به 
 ) PCI ( ثمر نشست،طرح تزریق پودر زغال به کوره بلند
که هم اکنون مراحل پایانی را سپری می کند ، ریومپینگ 

کارشناسان  حضور  بدون  گری  ریخته  هفت  ایستگاه 
خارجی ، افزایش آمار صادرات محصولات ، رکوردهای 
مستمر تولید و ... دستاوردهای بسیار بزرگی است که در 
دوران تحریم در کارنامه پرافتخار ذوب آهن اصفهان ثبت 

گردید و میراثی ماندگار برای آیندگان به شمار می رود. 
*با صادرات سنگ آهن منافع بلند مدت ،

فدای منافع کوتاه مدت می شود 
مدیرعامل شرکت خاطر نشان کرد : صادرات سنگ 
اجزای  از  یکی  معدنی  ماده  این  که  در کشوری  آهن 
اصلی فرایند تولیدش است به واقع هیچ توجیهی ندارد. 
متاسفانه منافع بلند مدت ، فدای منافع کوتاه مدت می 
شود . سنگ آهنی که جزو انفال است، به همه مردم 
تعلق دارد و مجوز بهره برداری از معادن آن صادر شده 
تا اشتغال زایی ایجاد شود و همگان از ارزش آفرینی 
آن منتفع شوند،صادر می شود و مردم و صنایع کشور 
که اقتصاد منهای نفت را باید تحقق بخشند از سود 
پیش  چندی   : کرد  بیان  وی  مانند.  می  بهره  بی  آن 
طی مذاکرات خوبی که با دکتر سرقینی معاون معدنی 
وزارت صمت داشتیم، ایشان اظهار داشتند تنها تولید 
کنندگان مجوز صادرات محصولات فولادی را دارند و 
ارز حاصل از آن هم باید به چرخه تولید باز گردد.  وی 
بیان کرد : صادرات نهاده های معدنی نظیر سنگ آهن 
از سود سرشاری برخوردار است و همین عامل گرایش 
معادن به سمت صادارت این مواد معدنی استراتژیک 
را سبب شده است. امیدواریم وزارت صمت به عنوان 
متولی این موضوع هر چه سریع تر اقدام اساسی در این 

زمینه داشته باشد. 

*صنعت فولاد کشور با ذوب آهن اصفهان شکل 
گرفت،رشد کرد و شکوفا شد

مهندس یزدی زاده گفت : صنعت فولاد کشور با ذوب 
آهن اصفهان شکل گرفت ، رشد کرد و شکوفا شد. شرکتی 
که مسئولین کشور در رده های مختلف مدیریتی در کلام 
شان اذعان می کنند ، دورانی از خدمت و تحصیل خود 
را در این دانشگاه بزرگ صنعتی سپری نمودند و عنوان 
می کنند که عصاره اندوخته های شان در این شناسنامه 
صنعت فولاد کشور را به عنوان دستاوردی ارزشمند در 
مدیریت شان به کار می گیرند. امید که با استعانت از 
پروردگار متعال ، همراهی مسئولین ، تلاش و همدلی 
کارکنان این صنعت متولی صنایع کشور روز به روز موفقیت 
های فزون تری را در کارنامه صنعت فولاد کشور ثبت نماید. 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان :
دستاوردهای ذوب آهن اصفهان در دوران تحریم،میراثی ماندگار برای آیند گان است
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پیش بینی کارشناسان از حرکت بورس در تابستان

سرمایهگذاریدرکدامبازاربیشترازمسکن
سوددارد؟

یک تحلیل گر بورس می گوید: بازار سهام تابستان را باثبات آغاز کرد؛ بورس تهران روزهای 
مثبت و منفی بسیاری را تجربه کرد اما درمجموع یک ثبات نسبی را در بازار شاهد بودیم. 

سید علی عباسی تحلیلگر بازار سرمایه در گفت وگوییاز تحولات هفته نخست تابستان در 
تالار حافظ خبر داد. 

به گفته عباسی در تابستان سال قبل روند بازار سهام، درست همسو با روند ارز بود، یعنی 
رشد و نزول ارز در بازار آزاد و رشد بازار سهام باهم رخ می داد اما جالب است در هفته نخست 
تابستان امسال درست این روند برعکس شده و اصلاح قیمت ارز در این هفته همراه شده 
باثبات و رشد بازار بورس. بازار سهام تابستان را با رشد ۳۵ درصدی در سال ۹۸ آغاز کرده 
که نسبت به بازار مسکن رشدی بیش از ۲۰ درصد داشته و نسبت به بازار ارز رشدی بیش 
از ۱۳ درصد و این نشانه دیگری از ثبات و رشد پایدار در بازار بورس و شرایط عالی برای 

سرمایه گذاری است.
پیشین مشابه هفته جاری گفت:  اشاره سوابق حرکت شاخص در دوره های  با  وی 
برخلاف نظر برخی تحلیلگران، بازار سهام در این هفته به فاز استراحت نرفت، شاید دلیل 
آن را بشود در بازارهای جهانی جستجو کرد؛ افزایش ارزش یورو به دلار در بازارهای جهانی 
در هفته گذشته باعث شد روند قیمت های جهانی دستخوش تغییر شود و این اتفاق یک 

افق روشن را برای سهامداران به وجود آورد.
به گفته عباسی بسیاری بر این تصور هستند دلیل رشد سهم ها در این هفته نزدیکی 
مجامع شرکت ها و تغییراتی از سوی تجدید ارزیابی دارایی ها با نسبت افزایش قیمت های 
سال گذشته در بازار است اما این یک برداشت غلط از بازار بورس است. چراکه روند بازار 

سهام به دلایل بنیادی شاهد رشد است و نه تغییرات تجدید ارزیابی.
گروه  در  مثال  برای  گفت:  و  پرداخت  زمینه  این  در  مثال  چند  ذکر  به  ادامه  در  وی 
شرکت های معدنی شرکت معدنی شمال شرق شاهرود در سه ماهه نخست سال ۹۸ 
توانست ۸۶ میلیارد ریال فروش داشته باشد که در مدت مشابه سال قبل فروش این 
شرکت تنها ۱۴ میلیارد ریال بوده است. درست همین اتفاق در گروه شرکت های دارویی 
هم رخ داده که شرکت تولید و پخش مواد اولیه دارو پخش در سه ماهه امسال ۶۶۱ میلیارد 
ریال فروش داشته که در سه ماهه سال قبل این فروش تنها ۳۷۰ میلیارد ریال بوده است و یا 
داروسازی امین در بازده سه ماهه ۷۲۹ میلیارد ریال فروش انجام داشته که در مدت مشابه 
سال قبل فقط توانسته بود ۳۱۳ میلیارد ریال فروش انجام بدهد. این روند را می توان در 
تمام گروه ها در بازار سهام رصد کرد و ازجمله آن می توان نگاهی به شرکت های انفورماتیک 
داشت که مانند شرکت های بین المللی صاحب رشد خوبی بودند، برای مثال شرکت صنایع 
ماشین های اداری ایران توانست در دوره ۳ ماهه خود ۲۸۵۳ میلیارد ریال فروش، ۱۰۹۸ 
میلیارد ریال سود عملیاتی و ۸۲۴ میلیارد ریال سود خالص نسبت به دوره قبل از رشد 
۱۰۰۰ درصدی برخوردار بوده و این یعنی یک تحول بزرگ در مسیر این شرکت و همچنین 

شرکت های انفورماتیک.
این تحلیلگر بورس در ادامه با اشاره به روند رشد گروه خودرویی ها طی هفته های گذشته 
افزود: لیدری گروه خودرویی را در بازار سهام نمی شود نادیده گرفت شاید یکی از ترمزهای 
رشد در این هفته گروه خودرویی بودند به دلیل اینکه این گروه به مقاومت تکنیکالی خود 
رسیده معاملات معقول تری را به نسبت هفته های قبل از این سهام شرکت های خودرویی 
بهبود وضعیت شرکت های  و  به رشد  رو  روند  با  نظر  به  اما  بودیم،  این هفته شاهد  در 
تولیدکننده خودرو در هفته آینده گروه خودرویی اگر بتواند از مقاومت تاریخی خود عبور 
کند وارد یک فاز صعودی بسیار عالی خواهد شد؛ البته اخبار و دلایل این رشد هم اکنون 

در بازار وجود دارد.
وی تأکید کرد: نکته جالب در گروه خودرویی در معاملات این هفته این بود که حتی 
در برخی از نمادها در این گروه بااینکه شاهد منفی هایی هم بودیم اما حجم معاملات در 
منفی بسیار کم بوده است که این خود نشان از ارزندگی سهام شرکت های خودروساز و 
قطعه ساز دارد چراکه سهامدار با آگاهی از ارزش آن حاضر به فروش در منفی نیست و البته 
نباید فراموش کنیم دلیل بسیار مهم دیگر برخی منفی ها در هفته جاری صرفاً تعطیلات 
پیش رو بوده است که بسیاری از فروشنده تنها به این دلیل که روز اول کاری بازار بورس 
در هفته آینده از یکشنبه آغاز خواهد شد به نسبت پایین آوردن ریسک از برخی از سهم ها 
خارج شدند. عضو اتاق بازرگانی تهران در پایان گفت: به نظر با گزارش های خوبی که از 
شرکت های مختلف به بازار سهام مخابره می شود و همین طور اخبار خوب اقتصادی 
در کشور می توانیم هفته آینده را در گروه هایی که در بالا از آن ها نام بردیم شاهد رشد و 

معاملات خوبی باشیم.

رئیس سازمان خصوصی سازی: 

مقدماتواگذاریسرخابیهاهنوزفراهمنیست
و  باشگاه استقلال  رئیس سازمان خصوصی سازی اعلام کرد: مقدمات واگذاری دو 
پرسپولیس هنوز فراهم نشده است و مشغول آماده سازی این دو باشگاه برای واگذاری 

هستیم.
در آخرین روزهای سال گذشته بود که رئیس سازمان خصوصی سازی اعلام کرد که 
قیمت گذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس انجام شده و باید جلسه هیأت واگذاری 
برای تأیید یا رد این قیمت گذاری برگزار شود تا بتوان ادامه مسیر خصوصی سازی این دو 

باشگاه را پی گرفت.
علاوه بر این، نحوه واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس هنوز مشخص نشده و 
گمانه زنی های زیادی در این مورد صورت می گیرد که علی اشرف عبدالله پوری حسینی 
- رئیس سازمان خصوصی سازی - در گفت وگو با ایسنا، در واکنش به اینکه "واگذاری این 
دو باشگاه به کجا رسید؟ " به دو جمله کوتاه کفایت کرد و با تاکید گفت: مقدمات واگذاری 
این دو باشگاه هنوز فراهم نشده است و مشغول آماده سازی این دو باشگاه برای واگذاری 

هستیم.
وی درباره این مقدمات که هنوز آماده نشده است، چیزی نگفت. اما به نظر می رسد 
منظور از این مقدمات صرفاً موضوع قیمت گذاری نیست، چراکه وی سابقا گفته بود این 

قیمت گذاری صورت گرفته است.
امکان دارد منظور از این مقدمات "نوع واگذاری" این دو باشگاه باشد. البته احتمال دارد 
همچنان حاشیه هایی درباره نحوه قیمت گذاری و همچنین اهلیت خریداران و افرادی که 

می توانند در مزایده احتمالی آن شرکت کنند، مطرح باشد.
سابقا رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرده بود که موضوع تعیین اهلیت، خود یکی 

از مسائل فسادزا ست، چراکه موجب برخوردهای سلیقه ای با افراد مختلف می شود.

بر اساس گزارش مرکز آمار؛

افزایششکافتورمیدهکهایاولودهم
 فاصله تورمی دهک های اول )کم برخوردار( و دهم )ثروتمند( در خرداد امسال به سه 

درصد رسید که نسبت به ماه قبل حدود ٢.٩ درصد افزایش داشته است. 
نرخ تورم کل کشور در خرداد ماه ١٣٩٨ برابر ۳۷.۶ درصد است که در دهک های مختلف 
هزینه ای در بازه ٣٧.١ درصد برای دهک اول تا ٤٠.٢ درصد برای دهک دهم نوسان دارد.

محدوده تغییرات تورم ۱۲ ماهه در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بین 
٥٢.٢ درصد برای دهک اول تا ٥٧.٨ درصد برای دهک دهم است.

همچنین تغییرات تورم ۱۲ ماهه در مورد گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« 
بین ٢٥.٢ درصد برای دهک اول تا ٣٦.٣ درصد برای دهک دهم است.

*فاصله تورمی دهک ها
بر اساس اعداد مربوط به تورم در میان دهک های مختلف هزینه ای، فاصله تورمی 
دهک ها در خرداد به سه درصد رسید که نسبت به ماه قبل حدود ٢.٩ درصد افزایش داشته 

است.
فاصله تورمی در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به ماه قبل 
٠.٦ واحد درصد و در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« نسبت به ماه قبل ٠.٩ 

واحد درصد افزایش را نشان می دهد.

دی ماه ۱۳۹۶، اتفاقی مهم در ساختار سیاسی ایران رخ 
داد. تجمعاتی که برخی آن را سازمان یافته تلقی می کنند، 
در مشهد برگزار شد. سپرده گذاران یا به عبارت دیگر مال 
باختگان پروژه پدیده شاندیز و موسسات مالی و اعتباری برگزار 
کنندگان اولین تجمع ها در این شهر بودند. اتفاقا یک سر 
ماجرای موسسات مالی و اعتباری مشهد نیز به همین پروژه 
پدیده شاندیز باز می گشت. حالا کم کم پای سپرده گذاران 
معترض از مقابل بانک مرکزی و مقابل مجلس شورای اسلامی 

به دیگر خیابان های شهر باز می شد.
 اعتراضاتی در تهران و دیگر شهرها انجام شد و مال باختگان 
کفن پوش خواستار دریافت مال از دست رفته شان بودند. 
اعتراضاتی که نتایج سخت و سنگینی برای اقتصاد بحران زده 

ایران در بر داشت.
* تجارت پول

حکایت موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز در ایران حکایت 
تازه ای نیست. تجارت پول همواره در ایران رونق داشته است. 
شاید بابت ضرب المثل قدیمی پول پول می آورد چنین رخ می 
دهد؛ روزگاری تجارت پول ایران سر از موسسات مضاربه ای 
در می آورد و روزی دیگر از در صندوق های قرض الحسنه ای 
بیرون می آید که قرار است سود ندهند و سود نگیرند اما یک 
پای پرداخت سودهای کلان و دریافت کارمزدهای عجیب 

می شوند می لنگد.
زمانی دیگر تعاونی های اعتبار با مجوزهایی نه از بانک مرکزی 
که دیگر نهادها از جمله وزارت تعاون، دست به کار تجارت پول 
می شوند و حالا تجارت پول ایران به گفته بسیاری از فعالان 
اقتصادی  فعالیت های  از سودآورترین  یکی  به  بین المللی 
جهان، البته در سایه تحریم های اعمالی علیه ایران از سوی 

امریکا تبدیل شده است. سر این کوه یخ اما بیرون زده است.
نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه کشور چند روز قبل 
خبری اعلام کرد مبنی بر اینکه "موسسات مالی غیر مجاز 
۳۶ هزار میلیارد تومان به دولت خسارت زدند، زیرا دولت ناچار 
شد برای جبران تعهدات و خسارتی که وارد کردند این مبالغ را 

پرداخت کند. "
نکته اما همین واژه "ناچاری" است. عباس آخوندی وزیر 
سابق راه و شهرسازی در توییتی به این گفته نوبخت پاسخ 
داده و گفته :"کاش این زخم را باز نمی کردید" اما داستان 
فراتر از این هاست. به نظر می رسد مطالبه امروز تشریح عبارت 
ناچاری است، چرا که باید روشن شود کدام عامل؛ دولت را در 

موقعیت ناچاری قرار داده است.
*از نوع غیر مجاز

فعالیت  مشغول  لازم  مجوزهای  دریافت  بدون  موسساتی 
شدند، کم کم با هشدارهای گاه و بیگاه بانک مرکزی عرصه 
را برای فعالیت تنگ دیدند، برخی دست به کار دریافت مجوز 
شدند تا در سایه مجوز به رفتار غیرقانونی خود ادامه دهند و 

برخی خود را پشت اقدام کنندگان برای دریافت مجوز پنهان 
به  کارد  می شد  بینی  پیش  که  طور  همان  بالاخره  کردند. 
استخوان رسید، سپرده گذاران ریز و درشت یک جا از دریافت 

سود بازماندند و جایی دیگر از دریافت اصل پول.
باید توجه داشت هشدارهای بانک مرکزی تنها معطوف به 
غیرمجاز  نهادهای  این  تاسیس کنندگان  و  فعال  موسسات 
متعدد  اطلاعیه های  در  سپرده گذاران  بارها  و  بارها  نبود. 
از  بالاتر  تا هوشیار شوند دریافت سود  خطاب قرار گرفتند 
قانون، خساراتی احتمالی را به همراه دارد اما در عمل چرخ 
بر همان مدار سابق می چرخید. بررسی ها نشان می دهد 
از ۳  بیش  بحرانی  یا  مجاز  غیر  اعتباری  و  مالی  موسسات 
میلیون و ۴۰۰ هزار فقره سپرده را در خود جای داده بودند. 
پرداخت سود به این سپرده ها غالبا بین ۲۰ تا ۳۸ درصد بود. 
خلاف عرف استاندارد هر چه پول بزرگتر، سود بزرگتر. در این 
مکانیزم برخی سپرده گذاران حتی سودهایی در محدوده ۸۰ 
درصد نیز دریافت کرده بودند. حاصل قانون گریزی موسسان 
و طمع سپرده گذاران اما بار سنگینی بود که بر دوش اقتصاد 
ایران قرار گرفت. ۳۶ هزار میلیارد تومان جبران خسارت شد 
برای سه میلیون  ۴۰۰ هزار فردی که به هشدارها بی توجهی 
کردند و سود پول خواستند. در یک حساب سرانگشتی این 

رقم به ازای هر ایرانی چیزی در حدود ۴۵۰ هزار تومان است. 
ترین دوره  ایرانی ها، در سخت  از جیب تک تک  رقمی که 
تاریخی ایران بیرون آمد تا جبران خسارت شود برای عده ای 

از طمع کنندگان.
در جلساتی که در سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و 
عدالت با حضور احمد توکلی، رییس این سازمان و نمایندگان 
ار  برگزار شد، سپرده گذاران  در سال گذشته  سپرده گذاران 
تبلیغات تلویزیونی و بیلبوردی موسسات غیر مجاز به عنوان 
جهت  افراد  ترغیب  و  عمومی  افکار  انحراف  برای  عاملی 
افتتاح حساب در این موسسات یاد می کردند، نکته ای که در 

رسیدگی به ابعاد دقیق این پرونده باید مورد توجه قرار گیرد.
حالا آخوندی در توییتی خطاب به نوبخت، رییس سازمان 
برنامه و بودجه ابعادی تازه از این ماجرای غم انگیز را بازگو 
کرده است. وی گفته است:"آقای نوبخت خاطرتان است که 
در این باره در جلسه دولت با آقای رییس جمهور بحث کردم 
که دولت ضامن نیست. و این تعهد بی وجه است. البته فشار 
برخی نمایندگان مجلس را هم به خاطر دارم. همان روزها آقای 
خاتمی امام جمعه موقت تهران هم مطلبی گفت که پاسخ او را 

هم دادم. کاش این زخم را باز نمی کردید. "
در  تهران  جمعه  امام  خاتمی  الله  آیت  سخنان  بر  مروری 

خطبه های نماز جمعه در ۱۵ دی ماه ۹۶ نشان می دهد وی 
در خصوص اعتراضات دی ماه به نقش استکبار در اعتراضات 
اشاره می کند اما تاکید دارد: "شروع اغتشاشات از اعتراضات 
به حق مردمی بود، مال باخته هایی بودند که می گفتند اگر 
موسسات مالی مجوز داشتند که باید پول هایمان را بدهید؛ که 
می گویند ۹۸ درصد پول ها را به مردم داده اند. بعد می گفتند 
اگر این موسسات مجوز نداشته چرا جلوی چشم شما چندین 
سال کار می کردند. خطیب نماز جمعه تهران ادامه داد: مردم 
می گویند مرگ بر گرانی، کارگران می گویند چند ماه است که 
حقوق نگرفته اند، تا اینجای قصه کسی نگفته که اعتراضات 
مردم ناحق است، اعتراضات باید قانونی باشد، اصل ۲۷ قانون 
اساسی هم می گوید اعتراضات اگر با سلاح نباشد، برخلاف 
نظام نباشد و مجوز هم داشته باشد اشکالی ندارد، حرف مردم 
بالاخره باید شنیده شود. در این شلوغی ها نباید حق گم شود. 

"
ابعاد پیچیده این تخلف بزرگ که هنوز در قالب رازی سر 
با  اینجا ختم نمی شود. هر چند داستان  به  به مهر است، 
آغاز شد  پولهایشان  درخواست سپرده گذاران برای دریافت 
و موسسان نیز پشت خواسته آن ها خود را پنهان کردند اما 
را زده اند. پدرام  هستند کسانی که قید پول های کلانشان 
سلطانی، نائب رییس پیشین اتاق بازرگانی ایران در گفتگویی 
با نگارنده خبر از عدم پیگیری بسیاری از سپرده گذارانی که 
سپرده های بالاتر از ۵ میلیارد تومان را در این موسسات غیر 
مجاز داشتند داد و تاکید کرد: چه اتفاقی ممکن است رخ دهد 
تا کسی از پیگیری برای دریافت مبلغی با این حجم خودداری 
کند، جز اینکه می توان احتمال داد این پول ها پول هایی 
کثیف است و مواهب چشم پوشی از ان بر دردسر دریافت 

می چربد؟
علامه  دانشگاه  استاد  و  اقتصادددان  مومنی،  فرشاد 
طباطبایی نیز از تعبیر دیگری در این زمینه برای تشریح اوضاع 
بهره می گیرد. وی معتقد است چگونه واژه "ساماندهی" برای 
پرونده موسسات غیر مجاز استفاده می شود در حالی که هیچ 
کجای دنیا موسسات غیرمجاز ساماندهی نمی شوند بلکه در 
دادگاه تخلفاتشان مورد رسیدگی قرار می گیرد.  سر این زخم 
باز شده است، به نظر می رسد به جای آرزوی محال باز نشدن 
این زخم چرکی باید انتظار انتشار جزییات بیشتر در این زمینه 

را داشت.
اول اینکه کدام نمایندگان مجلس به اهرم فشار برای پرداخت 
این خسارت تبدیل شدند؟ تبلیغات موسسات غیر مجاز با 
بحرانی به رغم هشدارهای صریح بانک مرکزی چگونه از صدا 
و سیما سردرآورد؟ چه کسانی از دریافت سپرده های میلیاردی 
خود چشم پوشی کرده اند و در اخر مسئولیت این تصمیم 
خسارت بار بر عهده کدام مسئول یا مسئولان است. مطالبه 

مهمی که باید پاسخ گیرد.

چرا زور موسسات غیرمجاز از قانون بیشتر است؟

پشت پرده یک تخلف ۳۶ هزار میلیارد تومانی

وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: صادرات کشور در سه ماهه نخست امسال در مقایسه با سال ۹۷ ازنظر وزن و ارزش با جهش و رشد روبه رو بوده 
است و روند آن بسیار مطلوب ارزیابی می شود. 

فرهاد دژ پسند روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم در گفت و گو با خبرنگاران افزود: به زودی جمع بندی نهایی 
از افزایش و جهش صادرات کشور از ابتدای سال جاری اعلام خواهد شد. وی اضافه کرد: با بسته جدید ارزی دولت، صادرکنندگان نسبت به 
بازگشت ارز ترغیب خواهند شد، در بسته جدید ارزی دولت بخشی از ارز در بازار سنا عرضه می کند و بخش دیگر نیز به صورت واردات در برابر 
صادرات برگردانده می شود. وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: بر اساس قانون بودجه سال ۹۸، صادرات غیرنفتی در صورتی از مالیات معاف 
می شود که ارز حاصل از صادرات خود را به خزانه دولت بازگرداند. وی افزود: با این سیاست بودجه ای و همچنین مصوبات اخیر دولت، بازگشت 
ارز توسط صادرات کنندگان تسهیل شده است، بازگشت ارز در شرایط کنونی به اشکال مختلف انجام می گیرد که در رابطه صادرکنندگان کمک 
شایانی می توانند داشته باشند. وی در بخش دیگری از سخنان بیان کرد: تولید برخی از واحدهای صنعتی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم 
در سه ماه نخست سال جاری نسبت به سال گذشته رشد مطلوبی داشته است و از پیک تولید نیز عبور کرده است. دژ پسند ادامه داد: به دلیل 

افزایش تولید، بسیاری از واحدهای صنعتی این منطقه در تلاش هستند تا شیفت کاری خود را تا ۳ شیفت افزایش دهند.
*فعالیت های منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان می تواند الگویی در تمام کشور باشد 

وزیر امور اقتصاد و دارایی اضافه کرد: برخی از واحدهای تولیدی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در رابطه با گمرک مشکلاتی دارند که 
قابل پیگیری و حل شدن است. وی ادامه داد: اقدامات مجموعه مدیریت استان در رابطه با منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قابل قبول بوده و 

مسئولان این منطقه با توجه به ظرفیت بزرگی که در رابطه با تولید و صادرات وجود دارد می توانند فاز سوم توسعه ای آن را آغاز کنند.
دژ پسند بیان کرد: فعالیت های منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان می تواند الگویی در تمام کشور باشد چه این که امروز نیز بسیاری از 
سیاست های گمرکی در این منطقه به صورت پایلوت کشوری در حال انجام است. وی بیان کرد: در رابطه با مساله صادرات و سیاست بازگشت 
ارزی، مشکلات واحدهای صادرکننده قم مشکلات حادی نبوده و تمام آنها بدون هیچ گونه نگرانی می توانند نسبت به افزایش صادرات 
برنامه ریزی کنند. منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در ۵۰ کیلومتری قم در زمینی به مساحت ۲ هزار هکتار در سال ۱۳۷۶ به تصویب هیأت 
وزیران رسید.این منطقه به عنوان مهمترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی – اقتصادی کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، 
راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال – جنوب و شرق – غرب ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج 
فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا 
نماید. بیش از ۱۲۰ واحد صنعتی و تجاری در این منطقه مشغول فعالیت می باشند که این رقم نمایان گر فعالیت ۸۷ درصد واحدهای دارای 

پروانه بهره برداری منطقه است. سلفچگان یکی از بخش های پنج گانه استان قم است که در فاصله ۴۰ کیلومتری شهر قم قرار دارد.

 یک کارشناس بازار انرژی معتقد است که در صورت تمدید توافق کاهش تولید بازهم در کوتاه مدت، قیمت نفت 
به بالای ۷۰ دلار نمی رود. 

»مرتضی بهروزی فر« ، ادامه داد: با توجه به شرایط بازار نفت، توافق کاهش تولید تمدید می شود زیرا قیمت ها بالا 
نیست و اگر این توافق انجام نشود، ممکن است شاهد افت قیمت در بازار نفت باشیم.

وی افزود: به نظر می رسد این توافق حداقل برای ۶ ماه دیگر تمدید خواهد شد؛ با این حال انتظار برای نفت 
بالای ۷۰ دلار دور از ذهن است و فاصله قیمتی ۶۰ تا ۷۰ دلار در این شرایط منطقی به نظر می رسد مگر آنکه اتفاق 

خاصی اتفاق بیافتد.
بهروزی فربا اشاره به اینکه اگر توافق کاهش تولید تمدید نشود، قیمت نفت به زیر ۶۰ دلار در هر بشکه باز 

می گردد، گفت: حتی ممکن است این کاهش قیمت شدیدتر باشد.
وی به موضوع دخالت آمریکا در بازار نفت نیز اشاره کرد و افزود: البته شرکت های بزرگ آمریکایی بیشتر خصوصی 
هستند و عملًا دولت آمریکا از این طریق نمی تواند در بازار وارد شود؛ با این حال سیاست ترامپ این است که قیمت 

نفت را پایین نگه دارد تا قیمت های داخل آمریکا نیز افزایش پیدا نکند.
به گفته بهروزی فر، با توجه به سیاست نفت ارزان آمریکا، چندان غیر منطقی نیست که این کشور از تولیدکنندگان 

نفت مانند کشورهای عربی بخواهد کمبود نفت را تأمین کنند تا بازار دچار مشکل نشود.
وی احتمال تبدیل شدن آمریکا به صادرکننده نفت در کوتاه مدت را بعید دانست و گفت: مصرف نفت خام آمریکا 
روزانه ۱۸ میلیون بشکه است و این در شرایطی است که تولید این کشور به حدود ۱۳.۵ میلیون بشکه در روز می رسد 

و این فاصله از طریق واردات تأمین می شود.
این کارشناس بازار نفت ادامه داد: بنابراین خالص واردات نفت خام آمریکا بین ۴.۵ تا ۵ میلیون بشکه در روز 
است که نشان می دهد اگرچه این کشور به صادرکننده بازار نفت شده اما در واقعیت همچنان وارد کننده طلای 

سیاه است.
وی تاکید کرد: البته آمریکا حجم واردات خود را از زمانی که بیش از ۱۰ میلیون بشکه واردات داشت، بسیار پایین 

آورده و وابستگی خود به نفت اوپک و خاورمیانه را تا حد زیادی کاهش داده است.
بهروزی فر ادامه داد: از همین روست که رئیس جمهوری آمریکا راحت تر حرف می زند و موضوع امنیت خلیج 

فارس را برای این کشور بی اهمیت می داند.

وزیر اقتصاد:

صادراتکشورمطلوباست
یک کارشناس بازار انرژی:

قیمتنفتبالای۷۰دلارنمیرود

دوهفته پیش یک خبر مهم در فضای اقتصادی کشور پیچید؛ 
بسیاری  و  کشور  غیررانتی  فضای  خواسته  شاید  که  موضوعی 
از فعالان اقتصادی بود. دوشنبه هفته گذشته نماینده شورای 
اقتصادی سران قوا خبر داد که ستاد اقتصادی سران سه قوه به 
منظور تعیین تکلیف حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی روز پنج شنبه تشکیل 

جلسه می دهد.
امیر باقری در ششمین جلسه شورای راهبردی توسعه صادرات 
گفت: »مباحث مطرح شده در خصوص تغییرات سیاست های 
ارزی کشور را به دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه 
انتقال داده ام و دو سناریوی ارزی برای کشور تدوین شده است که 

یکی انتخاب خواهد شد. «
پیشنهاد  اول  سناریوی  در  برمی آید،  گزارش ها  از  که  آن طور 
شده بود که ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان باقی بماند، اما به تعداد 
محدودی از کالاها تعلق گیرد. یعنی به جز ۴ قلم کالای حذف 
شده از لیست کالاهای مشمول ارز دولتی، اقلام دیگری هم از این 

لیست خارج شود.
از  درصد   ۵۰ حدود  که  بود  آمده  پیشنهاد  این  در  همچنین 
بقیه  و  شود  عرضه  نیما  سامانه  در  صادرات  و  پتروشیمی  ارز 
صادرکنندگان بتوانند ارزشان را در فرآیند واردات در برابر صادرات به 
کشور بازگردانند. در این سناریو قرار بود نرخ ارز نیما نیز به صورت 
آرام به سمت نرخ واردات در برابر صادرات حرکت کند و عملا تنها 

یک بازار ارز وجود داشت و ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف خواهد شد.
به گفته نماینده شورای اقتصادی سران قوا، »سناریوی اول به 
خواسته های رییس جمهوری نزدیک تر بوده و احتمال اجرای آن 
بیشتر است. سناریوی اول طبق وضعیت موجود و حرکت به سمت 
کمتر شدن سهم ارز نیمایی و سناریوی دوم حذف کامل ارز دولتی 

۴۲۰۰ تومانی است. «
این در حالی است که حسن روحانی، رییس جمهور هفته گذشته 
در هیات دولت با اشاره به سوءاستفاده هایی که برخی با دریافت 
ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارز نیمایی در واردات کالا داشته و پرفورم های 
نادرست ایجاد کردند، گفت: »آنها به ظاهر تصور می کنند که با این 
اقدامات سر دولت، بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت کشاورزی 
یا گمرکات کلاه می گذارند، اما در حقیقت سر خودشان و ملتشان 

کلاه گذاشته اند. «
*تغییر جهت ارزی؟ 

سیاست ارزی فعلی دولت و شکل گیری ارز ۴۲۰۰ تومانی از 
اواخر فروردین سال گذشته کلید خورد و گرچه از همان زمان با 
انتقاداتی جدی از سوی کارشناسان و فعالان اقتصادی مواجه 
بود، ولی دولت در طول بیش از یک سال گذشته ترجیح داد با 
وجود عدم موفقیت این سیاست در دستیابی به اهدافش و حتی 
خسارت هایی که این سیاست به منابع ارزی کشور وارد کرد، این 
فعالان  نارضایتی  می رسید  نظر  به  ولی  دهد،  ادامه  را  سیاست 
بخش خصوصی، مشکلات به وجود آمده در زمینه تولید و خلاصه 
فسادهای کلانی که در نتیجه این سیاست به وجود آمد، دولت را به 

صرافت تغییراتی اساسی در این سیاست ارزی که البته در طول این 
مدت هم بارها با تغییراتی همراه بوده، بیاندازد.

در این میان، تحلیلگران، کارشناسان و فعالان اقتصادی در این 
خصوص که دولت بهتر است کدام سناریوی ارزی را انتخاب کند، 
روی سناریوی دوم تاکید داشتند. غلامحسین شافعی، رییس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در همان زمان تاکید کرد: 
»ارز ترجیحی که با نرخ ۴۲۰۰ تومان به واردات کالاهای اساسی 
اختصاصی می یابد، باید حذف و با روش هایی موثرتر به مردم کمک 
شود. « وی یادآور شد: »خرداد ماه سال گذشته مخالفت خود را با 
ارز ترجیحی کتبا به دولت اعلام کردیم؛ چراکه آن را مصداق بارز 
رانت و منبع فساد می دانیم. از همان زمان معتقد بودیم دولت با 
این روش به هدف مدنظرش یعنی کنترل قیمت کالاهای اساسی 

و برخورداری اقشار آسیب پذیر از این مابه االتفاوت، نمی رسد. «
هومن حاجی پور، معاون کسب وکار اتاق بازرگانی تهران نیز در 
یادداشتی تاکید کرد: »تاکنون اجرای برنامه تخصیص ارز با نرخ 
ترجیحی اقتصاد کشور را در دچار تزلزل کرده است. این سناریو در 
یک سال گذشته نشان داد که رانت و فساد تقویت می کند و دولت 
با این رویکرد نه تنها از اقشار کم درآمد حمایت نمی کند، بلکه بیش 
از پیش به آنها آسیب می رساند. در نتیجه در شرایط کنونی بهترین 
روش حذف ارز ۴۲۰۰ تومان است و از سویی، اعمال روش هایی 

مناسب برای حمایت اقشار کم درآمد است. «
به گفته وی، »تیم اقتصادی دولت باید واقع بینانه عمل کند. 
دولت قادر به پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومان نیست. در نتیجه تزریق 
ایجاد  بازار عطش کاذب و صوری  قطره چکانی آن کماکان در 

می کند. «
ترجیحی ۴۲۰۰  نرخ  با  ارز  که  حاجی پور متذکر شد: »روزی 
تومان تصویب و خرید و فروش ارز ممنوع شد، بازار بیش از پیش 

بهم ریخت و دروازه های اقتصاد به روی رانت باز شد. شاید دولت 
همواره با تداوم این تخصیص قصد داشت به مردم نشان دهد تمام 
شرایط را تحت کنترل دارد. اما عملا این اتفاق نیفتاد چون با این 

تصمیم دومین رکود تورمی دهه اخیر نیز در کشور تجربه شد. «
*نرخ ارز یکسان شود

محمدرضا انصاری، نایب رییس اتاق بازرگانی ایران هم در رابطه 
با تغییر سیاست های ارزی دولت عنوان کرد: »اتاق های بازرگانی 
ایران و تهران از سال گذشته که این موضوع مطرح شد نظرات خود 
را به صورت کتبی و شفاهی اعلام کرده اند؛ به طوری که هر دو اتاق 
بازرگانی موافقند که هر دو محدودیت یعنی ارز دولتی و نیمایی 

حذف شود و نرخ ارز یکسان سازی شود. «
بود  اگر لازم   ارز،  دو  این  »در صورت حذف  کرد:  تصریح  وی 
سوبسید یا یارانه ای به اقشار آسیب پذیر پرداخت شود، که این اقدام 
سالم تر است، زیرا در حال حاضر پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب 
رانت شده؛ ضمن اینکه یارانه ای که بابت پرداخت ارز دولتی برای 
واردات کالاهای اساسی صرف می شود به جامعه هدف نمی رسد.«
در این میان، محمدرضا نعمت زاده، وزیر اسبق صنعت، معدن و 
تجارت در ششمین جلسه توسعه صادرات در واکنش به انتخاب 
دو سناریوی ارزی مبنی بر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، تاکید کرد: 
»تجربه ۴۰ ساله گذشته نشان می دهد ارز ترکیبی به تولید ضربه 
زده و نتیجه آن، دادن سوبسید به واردات بر علیه تولید است، 
بنابراین پیشنهاد ما این است که سیاست گذاران کشور سناریوی 

دوم که حذف ارز دولتی است را انتخاب کنند. «
وی متذکر شد: »نتیجه بخش بودن سناریوی دوم تنها مشروط 
بر آن است که بروکراسی ها و دخالت های بانک مرکزی و دولت 
کم شود و این دخالت ها همچون سال گذشته نباشد. پیشنهاد 
من آن است که سیاست های ما به سیاست های ارزی قبل از سال 

۹۷ برگردد؛ چراکه سیاست ارزی دولت در فروردین ماه سال قبل 
تاسف بار بود. «

*ارز ۴۲۰۰ تومانی می ماند
در این شرایط که فضای اقتصادی کشور در انتظار انتخاب یکی 
از دو سناریوی ارزی بود، رییس کل بانک مرکزی خبر داد که ارز 
۴۲۰۰ تومانی می ماند. عبدالناصر همتی در واکنش به انتشار 
اخباری در خصوص تعیین تکلیف ارز ۴۲۰۰ تومانی، گفت: »فعلا 
ارز ۴۲۰۰ برای واردات کالاهای اساسی برقرار است و نشنیده ام که 

حذف آن در دستور کار باشد. «
وی تاکید کرد: »ارز واردات برخی کالاها همچنان ۴۲۰۰ تومان 
است که همچنان برای آنها گشایش اعتبار انجام می شود و اتفاق 
خاصی هنوز رخ نداده و بحثی هم نشده است، اما کارشناسان 
نظر خود را مطرح می کنند. دولت هر زمان که تصمیم بگیرد اعلام 

می کنیم.«
ارز  توییتر خود، درباره حذف  از آن، سخنگوی دولت در  پس 
دولتی واکنش نشان داد. علی ربیعی نوشت: »این روزها برخی 
گمانه زنی های اقتصادی به التهاب بازار دامن می زند. اما تا پایان 
سال ۹۸ هیچ تغییری در تصمیم دولت در رابطه با تامین کالاهای 

اساسی و نرخ ارز صورت نخواهد گرفت. «
ادامه  قبل  سیاق  به  کالاها  از  برخی  »تامین  کرد:  تاکید  وی 

می یابد. «
*گزارش ویژه ارز ۴۲۰۰ تومانی به سران قوا ارائه شد

با این وجود، دبیر ستاد تنظیم بازار، در ابتدای هفته جاری در 
حاشیه مراسم روز ملی اصناف از ارائه گزارش کارشناسی مرتبط 
با حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی به سران سه قوه خبر داد و گفت: »به 

اعتقاد ما دلار ۴۲۰۰ تومانی همچنان باید پرداخت شود. «
عباس قبادی در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
این که با توجه به این که قرار است سران سه قوه در رابطه با حذف 
یا ماندگاری دلار ۴۲۰۰ تومانی تصمیم گیری کنند، آیا ستاد تنظیم 
بازار گزارش خاصی در این رابطه تهیه کرده است، عنوان کرد: 
»ما به صورت روزانه گزارش را به مقامات ارشد نظام اعلام کرده 
و در آن قیمت هر روز و وضعیت بازار را گزارش می دهیم؛ ضمن 
این که اثرات تغییرات ارز ۴۲۰۰ تومانی به سایر ارزها را به مقامات 
مسئول کشور تقدیم می کنیم. وی در پاسخ به این سوال که حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی برای چه کالاهایی محتمل است؟ افزود: »قرار 
نیست اتفاق خاصی رخ دهد. اکنون شرایط همان شرایط قبل 
است و اگر قرار باشد اتفاق خاصی رخ دهد، حتما اطلاع رسانی 
می شود. « به گفته قبادی، »به همین دلیل که ممکن است ارز 
۴۲۰۰ تومانی برای برخی کالاها پرداخت شود، ولی به قیمت 
مناسب به سر سفره مردم نرسد، قرار است تجدیدنظر در این رابطه 
صورت گیرد. برخی کارشناسان بر این باورند که این ارز به سفره 

مردم نمی رسد؛ ولی این در مورد همه کالاها مصداق ندارد. «
وی تاکید کرد: »ما فقط گزارش های کارشناسی را تهیه و خدمت 

مقامات می دهیم، آنها تصمیم می گیرند. «

پرونده ای درباره دو سناریوی ارزی که ناکام ماند

دلار۴۲۰۰تومانیمیماندیامیرود؟
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مدیر کل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد

تجليل از قهرمانان برون مرزي ورزش قم 
وحید شمسایی: 

عنوان آقای گلی جهان را برای کشورم باز می گردانم 

کولاکوویچ:

 برای صعود منتظر دیگران نماندیم
 سرمربی تیم ملی والیبال پس از پیروزی برابر صربستان گفت: برای صعود به جمع 

شش تیم برتر مرحله نهایی منتظر دیگران نماندیم.
دیدارهای هفته پنجم لیگ ملت های والیبال از روز جمعه آغاز به کار کرد و تیم ملی در 
بلغارستان مقابل حریفان صف آرایی خواهد کرد. ملی پوشان والیبال ایران در نخستین 
بازی این هفته از ساعت ۱۸:۳۰ برابر تیم ملی صربستان صف آرایی کرد و با برتری ۳ بر 
یک برابر این تیم به مرحله نهایی لیگ ملت ها صعود کرد. پس از سال ۲۰۱۴ این دومین 

بار است که ملی پوشان ایران به فینال رقابت های لیگ جهانی صعود می کنند.
سرمربی تیم ملی در پایان این دیدار با اشاره به کسب جواز حضور در دیدارهای مرحله 
نهایی لیگ ملت ها گفت: هرچند خیلی ها منتظر آن در اردبیل بودند. من اول باید 
بگویم در اردبیل چه اتفاقی افتاد. آن هفته به خاطر اشتباه سایت fivb که نوشته بود 
ایران صعودش به دور نهایی قطعی شده، بچه ها به خاطر اینکه فکر می کردند صعود 
کردیم انرژی مبارزه خود را قبل از بازی با فرانسه از دست دادند، به خاطر همین کار 

خیلی سختی داشتیم تا آنها را برگردانیم به راهی که از قبل در آن بودیم.
وی ادامه داد: تیم صربستان با بهترین ترکیب برابر ما قرار گرفت. ما بردیم اما کمی 
تحت فشار بودیم. پوئن به پوئن بازی کردیم و پله به پله، بدون اینکه تسلیم شویم. در این 
دیدار غفور و موسوی با وجود درد مقاومت زیادی از خود نشان دادند. غفور با درد کف 
پایش بازی کرد و به همین دلیل به سختی حضور در جمع ۶ تیم را نهایی کردیم. از صعود 
به مرحله نهایی بسیار خوشحال هستم. منتظر نماندیم که دیگران این کار )قطعی کردن 

صعود ایران( را انجام دهند و امشب بالاخره صعود کردیم.
وی در مورد رویارویی با تیم کشورش نیز گفت: من حالا با تمام قلب خود با تیم ملی 
ایران ارتباط گرفته ام و به خاطر همین دیگر خیلی مساله خاصی نیست که جلوی 
صربستان قرار بگیرم. فقط به این فکر می کردم که یک تیم قوی یعنی صربستان را بردیم.
سرمربی تیم ملی والیبال ایران در مورد عملکرد شاگردانش در این دیدار گفت: بله، چرا 
که بازی مشکلی را بردیم. البته مطمئن بودم می توانستیم بهتر بازی کنیم اما یکسری 
محدویت ها مثل مصدومیت غفور را داشتیم. آنها چیزی برای ازدست دادن نداشتند 
و ریلکس بازی می کردند. تیم ما تحت فشار بود. اما بعداز صحبت با مربیان و بازیکنان 
صربستان آنها از دریافت تیم ما سورپرایز شده بودند؛ حتی یک امتیاز مستقیم نیز به 

آنها ندادیم.
موسوی:

 در شیکاگو به دنبال مدال خوش رنگ هستیم
سید محمد موسوی سرعتی زن تیم ملی والیبال از اهداف ایران در مرحله نهایی لیگ 

ملت ها گفت.
سید محمد موسوی بعد از شکست دادن تیم ملی صربستان گفت: ما اولین بار است 
که در لیگ ملت ها به دور نهایی صعود می کنیم و برای مدال خوش رنگ این رقابت ها به 

شیکاگو سفر خواهیم کرد.
او در ادامه تصریح کرد: باید در چند روز مانده تا دور نهایی خوب ریکاوری کنیم تا 
بتوانیم با وضعیت مناسبی به این رقابت ها پا گذاشته و یک مدال خوشرنگ کسب کنیم.

علی چینی:

حسينی نقطه اتکای استقلال می شود
یک  شماره  دروازه بان  می تواند  حسینی  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  سابق  مربی 

استقلال و نقطه اتکایی مناسب برای این تیم در چارچوب دروازه باشد.
علی چینی اظهار داشت: به سرمربی جدید استقلال با دید احترام نگاه کرده و به 
آینده تیم با این مربی بسیار امیدوارم. به استراماچونی حس مثبتی دارم و به گمان من 

مهم ترین فاکتور این مربی جوانی، انرژی و انگیزه اش است.
وی افزود: یک مربی مثل استراماچونی به خوبی می داند استقلال چه تیم بزرگی است 
و می تواند یک سکوی پرتاب برای او باشد. موفقیت در این تیم می تواند ضامن سالها 

حضور در سطح اول فوتبال آسیا و حتی شاید هم اروپا باشد.
مربی پیشین آبی پوشان در خصوص نقل و انتقالات این تیم بیان داشت: استقلال در 
مجموع به پوست اندازی و دگرگونی نیاز داشت. باید در این تیم یک جوانگرایی صورت 
می گرفت و چه بهتر که این جوانگرایی با یک مربی جوان و تفکرات جوانش صورت گرفته 

است.
چینی تاکید کرد: البته جوانگرایی هم قواعد خاص خودش را دارد و تیمی مثل 
استقلال را نباید از بازیکن بزرگ و باتجربه خالی کرد. این تیم در کنار بازیکنان جوانی 
که به خدمت گرفته، باید چند بازیکن باتجربه هم در پست های مختلف داشته باشد تا 
تلفیق قدرت جوانی با نیروی تجربه، از شاگردان استراماچونی تیمی مدعی و در قواره 

قهرمانی بسازد.
پیشکسوت آبی پوشان در خصوص جدایی رحمتی گفت: وی سالهای زیادی برای 
این تیم زحمت کشیده و فکر می کنم خودش تصمیم به جدایی گرفت. حتماً رحمتی 

صلاح کارش را در جدایی از این تیم می دیده که چنین تصمیمی گرفته است.
چینی در خصوص سید حسین حسینی گفت: حسینی در تیم ملی امید و استقلال 
شاگرد خودمان بوده و خیلی خوب او را می شناسم. او بازیکنی است که برای پیشرفت 
و از بین بردن نقاط ضعفش تلاش می کند و کوتاه نمی آید. حسینی می تواند دروازه بان 

شماره یک استقلال و نقطه اتکایی مناسب برای این تیم در چارچوب دروازه باشد.
وی تاکید کرد: البته استقلال باید یک دروازه خیلی خوب دوم هم به خدمت بگیرد. 
اگر حسینی رقیب خوب و قابل احترامی نداشته باشد افت می کند. ضمن اینکه فوتبال 
سنگین و سخت است و در طول یک فصل محرومیت، مصدومیت، خستگی و افت سراغ 

هر بازیکنی می رود. باید یک دروازه بان دوم مطمئن در کنار حسینی قرار داشته باشد.
چینی در خاتمه با اشاره به مشکلات مالی باشگاه و تهدیدی که از سوی پروئیچ متوجه 
این تیم است گفت: امیدوارم هیات مدیره بتواند این مشکل را حل کند. ضمن اینکه وزیر 
ورزش هم باید به این موضوع ورود کرده و باشگاه را کمک کند تا شان و آبروی فوتبال 

ایران در آسیا حفظ شود.

معاون اجرایی باشگاه استقلال  مطرح کرد

چرا اردوی استقلالی ها در ترکيه لغو شد؟ 
معاون اجرایی باشگاه استقلال درباره دلایل لغو اردوی این تیم در ترکیه و اجاره دادن 

مجموعه دیهیم و مرغوبکار توضیح داد.
هادی مباشری معاون اجرایی باشگاه استقلال درباره بحث مطرح شده پیرامون اردوی 
این تیم در استانبول ترکیه با میزبانی فنرباغچه گفت: طبق توافقاتی که با باشگاه فنرباغچه 
شده بود، باید از یکم تیر راهی ترکیه می شدیم ولی با توجه به آغاز دیرهنگام تمرینات، بحث 
تست پزشکی بازیکنان و بحث تمدید قراداد بازیکنان و عقد قرارداد با بازیکنان جدید، این 
فرصت را از دست دادیم. ان شاءالله درصدد تهیه یک اردوی جایگزین هستیم. با فراهم 
شدن مقدمات از سوی اسپانسر یک اردوی خارجی را در دستور کار قرار داده ایم و اگر هم 

این امکان برایمان فراهم نشد، حتماً یک اردوی داخلی برگزار می کنیم.
وی درباره بحث مطرح شده در فضای مجازی پیرامون ورزشگاه دیهیم و مرغوبکار، بیان 
کرد: درباره ورزشگاه دیهیم که باید بگویم این ورزشگاه بعد از انقلاب اسلامی، اختیارش 
در دست تربیت بدنی یا همان اداره کل ورزش و جوانان بوده و هیچگاه در اختیار باشگاه 
استقلال نبوده است. اما درباره مرغوبکار، این ورزشگاه در دولت نهم و دهم به استقلال 
واگذار شد و ورزشگاه درفشی فر هم به پرسپولیس داده شد. همان زمان هم ورزشگاه 
مرغوبکار شرایط خوبی نداشت و قابلیت بهره برداری نداشت و در زمان مدیریت وقت 
یعنی در سال ۹۱، مدیریت وقت این ورزشگاه را به اداره کل ورزش و جوانان استان تهران 
بازگرداند. با این حال در چند ماه گذشته مذاکراتی از سوی باشگاه استقلال، مبنی بر 
واگذاری آن به شرکت پیشکسوتان استقلال وجود داشته است. در پایان با توجه به تعلق 
خاطر هواداران و پیشکسوتان باشگاه استقلال نسبت به این دو ورزشگاه، انتظار می رفت 
برای بهره برداری از این دو ورزشگاه، با پیشکسوتان باشگاه استقلال ابتدا این موضوع 

مطرح می شد.

یک سایت یونانی: 

المپياکوس به دنبال عليرضا بيرانوند است
یک سایت یونانی اعلام کرد باشگاه المپیاکوس یونان به دنبال جذب علیرضا بیرانوند از 

پرسپولیس است؛ دروازه بان تیمی که »تاکیس لمونیس« احتمالا سرمربی آن شود.
با  سال ۱۴۰۰  تا  که  بیرانوند  علیرضا 
باشگاه پرسپولیس قرارداد دارد، همچنان 
مورد توجه چند تیم خارجی است و برای 
فصل بعد هم پیشنهاداتی را دریافت کرده 
اعلام  یونان   »onsports« است.سایت 
کرد باشگاه المپیاکوس یونان خواهان به 
خدمت گرفتن بیرانوند است و اقداماتش 
را برای جذب این دروازه بان ملی پوش 

پرسپولیس آغاز کرده است.
این سایت نوشت: »بیرانوند دروازه بان 
همان تیمی است که تاکیس لمونیس 
تصمیم  المپیاکوس(  سابق  )سرمربی 

گرفته هدایتش را بر عهده بگیرد.«
سایت onsports همچنین تصاویر و فیلم 
هایی از عملکرد درخشان علیرضا بیرانوند 
در باشگاه پرسپولیس و تیم ملی را منتشر 
و از وی به عنوان دیوار تیم ملی ایران یاد 

کرده است.

ورزشی

کلاف سر در گم یک انتخابات،

وقتیفردبزرگترازکُشتیمیشود
گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

بار   یک ضرب المثل قدیمی می گوید؛ یک ماهیگیر هر 
داستان صیدش را تعریف کند، ماهی ای که شکار کرده بزرگ تر 
می شود. بیایید تصور کنیم اگر یک ماهیگیر بخواهد داستان 
انتخابات کُشتی را تعریف کند، چه بزرگ نمایی می تواند بکند؟ 

آیا چیزی فراتر از انتخابات کُشتی هم وجود دارد؟ 
بیش از ۹ ماه از استعفای رسول خادم گذشته و وزارت ورزش 
و جوانان همچنان نتوانسته در برگزاری انتخابات شفاف و 
عادلانه نقش محوری ایفا کند. این روند در ابعاد مختلف دیگر 
ورزش ها نیز کم و بیش جریان دارد و مسئولین این وزارتخانه در 
بحث مربوط به سایر رشته ها نیز کم و بیش با مشکلاتی مواجه 
هستند. به نظر می رسد باید منتظر حاشیه های ریز و درشت در 

زوایای مختلف ورزش از جمله کشتی باشیم.
*بلاتکلیفی کشتی

در این روزهای سخت، در اردوهای تیم های کشتی فرنگی و 
آزاد همه درگیرند! همه با تمام وجود تلاش می کنند تا شکست 
سال قبل را جبران کنند، تا بار دیگر عزت و عظمت را به کشتی 
ایران برگردانند. از کشتی گیر تا مربی و سرپرست و … از جان 
مایه می گذارند تا بتوانند در میدان های پیش رو موفق باشند 
و از همه مهم تر بتوانند سهمیه المپیک را نیز به دست آورند. 
به راستی کجای کار ایراد پیدا کرد که دیگر هیچ کس مثل سابق 
دلش با کشتی نیست؟ واقعاً چه اتفاقی رخ داده که دغدغه 
ورزشی ها همه چیز از مربی تا بازیکنان درجه سوم فوتبال 
هست؛ اما، بلاتکلیفی کشتی هیچ کس را نگران نکرده است!

*عزم و اراده 
شاید دلیلش ورود سیاست به کُشتی باشد، شاید دلیلش 
احترام به بزرگ ترهای از یاد رفته باشد یا شاید چون بزرگی 
باشد تقصیر خودمان  کُشتی فراموش شده است! هر چه 
است؛ وقتی کار به جایی می رسد که فرد، بزرگ تر از کُشتی 
لشکری  سپس  و  می کنیم  بت  را  آدم ها  وقتی  می شود، 

اجیر تا حمد و ثنایشان را بگویند، اصل کار در حاشیه قرار 
می گیرد. متن می شود یک آدم که مدتی می آید و همه چیز 
را باب میل خود تغییر می دهد و بعد هم می رود و در نهایت 
کشتی می ماند، با همه مشکلات و مصائبش . به نظر می آید 
کلاف سردرگم انتخابات کشتی همچنان ناگشودنی است و 
دست اندرکاران ورزش کشور عزم و اراده ای برای گشودن آن 

از خود نشان نمی دهند.
*تأیید صلاحیت

ثبت نام وزنه برداری که مدت ها بعد از کُشتی انجام گرفت، 
علی رغم انتقاداتی که اهالی این ورزش و کاندیداها به شرایط 
انتخابات آن دارند به سرمنزل مقصود رسید و وزارت ورزش و 

انتخاباتی فدراسیون وزنه برداری  جوانان اعلام کرد، مجمع 
رأس ساعت ده صبح روز یکشنبه شانزدهم تیرماه برگزار خواهد 
شد، اما هنوز از انتخابات کشتی و تأیید صلاحیت نامزدهای 
این فدراسیون خبری نیست! تردیدی وجود ندارد که کاسه ای 
زیر نیم کاسه است و حکایت انتخابات کشتی از دایره معمول 
خارج شده است، اگر این گونه نیست چرا تأیید صلاحیت چند 
نفر که اغلب آنان نزد جامعه کشتی و حتی داخل و خارج کشور 

شناخته شده اند، این همه زمان برده است؟
*کینه و عداوت

به نظر می آید شایعاتی که پیرامون صلاحیت برخی نامزدهای 
کشتی وجود دارد، نزدیک به واقعیت است و به همین دلیل در 

اعلام اسامی تأیید صلاحیت شدگان تأخیر به وجود آمده است. 
تردیدی نیست، هر اندازه در زمان برگزاری انتخابات ورزش اول 
تعلل شود، به همان اندازه دامنه شایعات بالا خواهد گرفت. 
جامعه کشتی تا به امروز هم در قبال این بی توجهی مسئولین 
ورزش کشور، کم هزینه نداده است. دامنه کشمکش ها بالا 
رفته و فضای کینه و عداوت بین عده ای از حامیان نامزدها 
چنان گسترش پیدا کرده که هر تازه به دوران رسیده ای به خود 

اجازه می دهد نسبت به بزرگان کشتی توهین کند.
*به عشق مردم

پیر  درخت  ریشه  به  زیادی  تیشه های  اخیر  سال های  در 
این  بر سر  اول مملکت خورده است! چه  و سربلند ورزش 
درختی که به عشق مردم ریشه دوانده بود، به عشق مردم بار 
می داد و به عشق همین مردم، در هر باد و توفانی خود را نگه 
می داشت، آمده که دیگر مردم رغبتی به آن نشان نمی دهند. 
به هر دلیل ممکن مانع شفاف سازی  مطمئناً کسانی که 
انتخابات کشتی می شوند در بروز این فضای خاکستری تاثیر 
گذارند. فدراسیون کشتی سال ها از تضاد و تقابل نیروهای 
خودی ضربه خورده است و این دودستگی و افتراق حاصل 
سیاست های نادرست و تلقی ارباب و رعیتی بوده که به مدد 
برخی تریبون ها و افرادی که نخودی هستند، مجال ظهور پیدا 

کرده است.
*سه دستگی

از سال ها قبل جامعه کشتی به سه دسته خودی، غیرخودی 
با  عده ای  نیز  بین  این  در  و  شد  تقسیم بندی  دشمن،  و 
سوء استفاده از این انفاق سیاست های خود را بر اساس این 
فرضیه طراحی و به اجرا گذاشتند تا کشتی به این روزهای 
سیاه بیفتد. حاصل این سیاست و سه دستگی منتهی به 
شکست و ناکامی ورزش اول کشور گردید. امیدوار هستیم 
زعمای قوم برخلاف آنانی که خود را به بی توجهی زده اند با 
درک شرایط موجود و جلوگیری از فرصت سوزی، در اندیشه 

اتخاذ مواضع اصولی تر در باب ورزش از جمله کشتی باشند.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم از برگزاري آیین تجلیل از 
دهه  در  قم  سال ۱۳۹7  آفرین  افتخار  و  مدال آوران  ورزشکاران 

کرامت خبر داد.
رسول منعم اظهار کرد: از تمام فعالان در تمام هیات های ورزشی 
قم به پاس تلاش برای رشد و پیشرفت ورزش قم در ابعاد همگانی، 
قهرمانی، آموزشی و فرهنگی که زمینه ساز جایگاه و رتبه بالای این 

اداره کل در ارزیابی وزارت ورزش و جوانان شده، تقدیر می کنم.
وی ادامه داد: موفقیت هایی که ورزش قم در میادین داخلی و 
برون مرزی کسب کرده و تداوم دارد، یقینا حاصل یک کار تیمی 
و گروهی است که در راس آن باید از همکارانم در معاونت ها و 
واحدهای مختلف اداره کل ورزش و جوانان و سپس هیات های 

ورزشی، باشگاه ها، تیم ها و قهرمانان یاد کنیم.
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در ادامه به برگزاری آیین 
تجلیل از قهرمانان برون مرزی سال ۱۳۹7 ورزش قم اشاره و ابراز 
کرد: سال قبل در نخستین المپیاد استعدادهای برتر ورزش کشور 
میزبان مسابقات دو رشته کبدی و کشتی پهلوانی بودیم، ضمن 
اینکه امسال هم در مرداد و شهریور میزبان مسابقات چهار رشته 

هستیم.
اساس شاخص های  بر  قم  ورزشی  ارزیابی هیات های  به  وی 
هیات های  کرد:  عنوان  و  اشاره  کل  اداره  این  توسط  عملکرد 
سال  پایان  در  و  می شوند  ارزیابی  بار  یک  ماه  سه  هر  ورزشی 
هیات های برتر معرفی می شوند ، ضمن اینکه به هیات هایی که 
نسبت به مراسم تجلیل اعتراض داشتند یک هفته فرصت دادیم 

اعلام کنند.
منعم با بیان اینکه آیین تجلیل از قهرمانان برون مرزی سال 
۱۳۹7 ورزش قم با تلاش این اداره کل احتمالا در دهه کرامت 
برگزار می شود، در ادامه خاطرنشان کرد: حمایت مادی و معنوی 
از ورزشکاران دارای شانس حضور در المپیک نیز آغاز شده و یکی 

از اولویت های اصلی ما این موضوع است.
وی در ادامه اشاره ای بسیار کوتاه به موضوع حضور قم در فصل 
جدید مسابقات لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور جام 
آزادگان داشت و تصریح کرد: بخش خصوصی برای این منظور 

اعلام آمادگی کرده و امیدواریم به نتیجه برسد.

گل  آقای  سال   ۱۰ گفت:  فوتسال  ملی  تیم  سابق  کاپیتان 
فوتسال جهان بودم و به یکباره این عنوان توسط یک برزیلی از 
من گرفته شد در اینجا به مردم قول می دهم این عنوان را به ایران 

بازمی گردانم. 
وحید شمسایی کاپیتان سابق تیم ملی فوتسال با حضور در 
برنامه عصر جدید که پنجشنبه شب از شبکه سه صداوسیما  
پخش شد برای اولین بار از ناگفته های خود در مورد  حضور و 
فعالیتش در فوتسال از ابتدا تاکنون گفت: ضمن تشکر از دعوت 
برنامه عصر جدید، من در زندگی ام لحظات سخت و شیرینی 
داشته ام. یادم است زمانی که  ۱۶ تا ۱7 سال داشتم وزنم حدودا  
۱۱۰ کیلو بود و پزشکان به من گفتند با توجه به وزن سنگینی که 

دارید فعالیتهای ورزشی برای شما سخت است.
وی گفت: در آن زمان وضعیت مالی خوبی داشتم و یادم است 
که قلکی داشتم در آن سکه های ۲۵ تومانی که تازه به بازار آمده 
بود را پس انداز می کردم که به دلیل همین ورشکستگی به سراغ 

قلکم  رفتم و آن را شکستم وچند روز خود را با آن گذراندم. 
کاپیتان سابق تیم ملی گفت: در آن زمان برادرم امیر شمسایی 
بازیکن تیم ملی فوتسال بود و با توجه به ورشکستگی که داشتم 
با  پدرم به امیر گفت یک کاری برای برادرت انجام بده و آن را 
مدیرعامل  و  ابطحی  مهدی  که  وقتی  ببر.  فوتسال  به  خودت 
باشگاه من را با وزن ۱۱۰ کیلو دیدند به امیر گفتند که برادرت 
)وحید(  به درد وزنه برداری می خورد البته من را چند دقیقه در 

زمین بازی دادند و همان ابتدا متوجه شدند که توانایی بالایی  
در فوتسال می توانم داشته باشم . شمسایی گفت: در سال 7۸ 
من در ۴۰ روز وزن خودم را  از ۱۱۰ کیلو به ۸۰کیلوگرم رساندم 
البته از آن زمان تاکنون لب به برنج و حبوبات نزده ام و روزی شش 
ساعت هم تمرین می کنم. در اولین بازی لیگ توانستم سه گل 
بزنم و بعد از این بود که شمس سرمربی تیم ملی من را به تیم ملی 
فوتسال دعوت کرد. البته در همین جا بگویم زندگی ام را مدیون 
شمس، ابطحی و برادرم هستم. بعد از حضور  موفقی که در اولین 
بازی ملی آسیایی که داشتم  توانستم در مدت شش ماه  آقای 
گل مسابقات و بهترین بازیکن آسیا شوم.  باز هم تکرار می کنم  
من لحظات سختی داشتم و این صبری بود که خدا به من داد 
و با لطف او توانستم با همت خودم موفق شوم. وی افزود: من در 
هشت دوره بازی های آسیایی  بهترین بازیکن آسیا شدم و بعد 
از کسب این عناوین توانستم در لیگ ایتالیا حضور پیدا کنم. که 
در آنجا هم موفق بودم  آقایان من را در اوج خوب بودن و بهترین 
بازیکن قاره به یکباره  از تیم ملی کنار گذاشتند. این موضوع باعث 
شد که سخت ترین دوران زندگی ام را تجربه کنم.  شمسایی در 
پایان گفت: از سال ۲۰۰7  به مدت ۱۰ سال من آقای گلی جهان 
را داشتم و افتخاری بود که برای کشورم بدست آوردم. سال ۹۶ بود 
بعد از ۱۰ سال  یکباره یک برزیلی توانست رکورد من را بزند. من 
امروز در اینجا با قاطعیت می گویم من عنوان آقای گلی خود را نه 

برای خودم بلکه برای کشورم بار دیگر پس بگیریم.

علی فتح الله زاده:

حفظ پاتوسی از نان شب هم 
واجب تر است

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت : باید بپذیرد خوب بودن مربی فقط ملاک 
نیست این مربی باید ابزار و بازیکنان خوبی در اختیار داشته باشد تا نتیجه بگیرد من فکر 

می کنم حفظ پاتوسی از نان شب برای استقلال واجب تر است.
علی فتح الله زاده درباره حضور استراماچونی در استقلال گفت: هنوز کار ایشان را 
ندیدیم اما از نظر فنی بعد از سه یا چهار بازی می توانیم بازی بدهیم اما در مجموع او 
حتماً چیزی داشته که در سری آ ایتالیا فعالیت می کرده است قطعاً فردی توانمندی 
است امیدوارم استقلالی ها بتوانند از او استفاده کنند اما باید بپذیرد خوب بودن مربی 
فقط ملاک نیست این مربی باید ابزار و بازیکنان خوبی در اختیار داشته باشد تا نتیجه 
بگیرد من فکر می کنم حفظ پاتوسی از نان شب برای استقلال واجب تر است هر طوری 
که شده باید او را حفظ کنید در این زمینه هم گویا آقای خطیر به خاطر زبان انگلیسی 
که می دانند با بازیکنان خارجی مذاکره می کند و درباره مذاکره با بازیکنان داخلی 
آقای منزوی عمل می کنند. وی درباره تبلیغات محیطی فوتبال و عملکرد سازمان لیگ 
پیرامون این موضوع: بیان داشت  وقتی کار در سازمان لیگ حقوقی پیش نمی رود و با 
تو بمیری و من بمیرم آخرش هم اینگونه می شود. به نظر من کمیته اقتصادی فدراسیون 
فوتبال اگر مسئولیت قرارداد بستن را برعهده می گیرد باید مسئولیت تمام و کمال را 
عهده دار شود یعنی باشگاه ها نباید کاری به شرکت طرف قرارداد داشته باشند و در 
این زمینه مسئول فقط با ید کمیته اقتصادی باشد و باشگاه ها مطالباتش را از کمیته 
بگیرند. یک نفر باید اینجا مسئولیت را برعهده بگیرند این گونه نیست که قرارداد ببند و 
مسئولیت آن را نپذیرند متأسفانه سیستم ایراد دارد من فکر می کنم یک نفر نباید بیاید و 
برای همه تصمیم بگیرد در این باره هر باشگاهی می تواند به صورت مجزا قرارداد ببند و 
پولش را بگیرد و اگر هم سازمان لیگ اصرار دارد خودش قرارداد ببند پس باید پول آن را 
هم وصول کنند و به باشگاه بدهد الان هم باید این شرایط باشگاه ها بیاید شکایت کنند. 
متأسفانه در فوتبال ما خانه از پابست ویرانه است. وی در ادامه درباره این که سازمان 
لیگ با برخی شرکت ها نظیر امین سیمای کیش قراردادی بسته اما نتوانسته مطالبات 
خود را وصول کند هم گفت: الان با آمدن آقای رئیسی به رأس قوه قضائیه به آینده 
امیدوار هستیم چون ایشان از رده های پایینی قوه قضائیه کار خود را شروع کردند و 
مسئولیت داشتند و الان رئیس قوه قضائیه شدند. با حضور ایشان باشگاه ها می توانند 

به قوه قضائیه شکایت کنند تا حق و حقوق خودشان را بگیرند.

 اولین مجمع عمومی انجمن صنفی مذکور ، روز سه شنبه مورخ 1398/04/25 
ساعت ۱۸ در محل قم : بلوار امین مابین کوچه 25 و 2۷ پلاک ۶35 - دفتر 

مرکز معماری قم - آقای پویامنش برگزار می گردد.
از کلیه عضو شاغل در صنف مربوطه دعوت می شود در جلسه مذکور شرکت 

نمایند. 
دستورجلسه : 

۱- انتخاب اساسنامه 
۲- انتخاب اعضا اصلی و علی البدل هیئت مدیره و بازرسان 

۳- انتخاب روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهی های صنفی کارفرمایی . 
هیئت موسس : 

۱- آقای امید بشارتی ۲- سرکارخانم جمیله صادقی ۳- آقای احمد پویامنش 
نماینده هیئت موسس : آقای احمد پویامنش 

آگهیدعوتمجمععمومیموسسانجمنصنفیکارفرماییطراحی،معماری
ودکوراسیونداخلیومحوطهسازیساختماناستانقم)مرحلهاول(

آگهی دعوت مجمع عمومی  )مرحله اول(

رئیس کمیته ملی المپیک با بیان اینکه علی دایی هم گزینه سرمربیگری تیم فوتبال امید 
ایران بوده است، گفت: فرهاد مجیدی مورد حمایت کامل ما است و امیدواریم ایران را به 

المپیک ۲۰۲۰ برساند. 
سیدرضا صالحی امیری درباره ارتباط کمیته ملی المپیک با فدراسیون فوتبال و اینکه 
آیا این ارتباط خوب است؟ گفت: داستان فوتبال خاص است. به جز تیم امید مداخله 
ای در فدراسیون نداریم. درباره تیم فوتبال امید از یک سال قبل بحث هایمان را در ستاد 
عالی شروع کردیم. نتایج جلسات یک سال قبل ما منجر به انتخاب استیلی و کرانچار شد.
وی افزود: بعد از ارزیابی که آمد، جمع بندی شد با کرانچار خداحافظی شود. ارزیابی 

فنی و عملکرد ضعیف عامل جدایی کرانچار بود. ما در فرایند انتخاب کادر فنی مداخله 
نداریم و این بحث در اختیار فدراسیون فوتبال است. در هیچ فدراسیونی در خصوص 
انتخاب کادر فنی و سرپرستی مداخله ای نداشتیم چون خود فدراسیون باید پاسخگو 

باشد.
رئیس کمیته ملی المپیک یادآور شد: تمام فدراسیون ها برای اینکه نتایج انتخاب خود 
را اعلام کنند، در ستاد عالی یک هماهنگی خواهند داشت. این برنامه در ستاد تصویب 

و اعلام می شود.
صالحی امیری گفت: باید از فدراسیون فوتبال ایران تشکر کنم. فوتبال عرصه نشاط 
مردم است و کاری کنیم کام مردم شیرین شود. باید زیبایی های فوتبال را ببینیم. جامعه 
فوتبال ما سخت کوش است. گاهی چالش هایی رخ می دهد که ناخوشایند است. از 
اتفاقات فینال جام حذفی در خوزستان دفاع نمی کنم اما نباید موفقیت ها را نادیده بگیریم 
و فقط تلخی ها را ببینیم. ما تمام وقت در حال تلاشیم حاشیه ها را از عرصه فوتبال بزداییم.

کمیته المپیک با فرهاد مجیدی مشکلی ندارد 
رئیس کمیته المپیک با بیان اینکه این کمیته با فرهاد مجیدی مشکلی ندارد، تاکید 
کرد: ۱۰ نفر برای سرمربیگری تیم امید کاندیدا بودند از گل محمدی و دایی و مهدوی کیا 
گرفته تا بقیه. آقای تاج جمعبندی هایی داشت و انتخاب فدراسیون، فرهاد مجیدی بود. 
ما مخالفت نکردیم. گلایه من عدم هماهنگی بود وگرنه مجیدی چهره خوشنام و باسابقه 
ای است و باید تلاش کنیم در این پست موفق باشد. این بحث ها برای قبل از انتخاب بود. 
او الان مورد حمایت ما است. مجیدی مورد حمایت وزارت ورزش هم هست و امید داریم 

تیم امید را به المپیک ۲۰۲۰ ببرد.
صالحی امیری درباره عدم صعود تیم امید به المپیک که ۴۰ ساله شده، گفت: این عدم 
صعود دلیل مهمتری دارد و باید حل شود. باشگاه ها باید همکاری کنند. بازیکنان باید از 

طرف باشگاه ها در اختیار تیم امید در اختیار قرار بگیرند.
وی ادامه داد: تعامل ما با آقای تاج خیلی خوب است. با همه فدراسیون ها تعامل داریم 
و با هیچکدام چالشی نداریم. رویکرد ما حمایتی است. هر فدراسیونی عضوی از خانواده 
بزرگ ورزش است. این حمایت ما شامل حمایت مالی هم می شود. نیازهای فدراسیون ها 
و هیات ها با منابع ما منطبق نیست. اینجا شهادت می دهم مجلس و شورا حداکثر تلاش 
را برای تامین منابع مالی ورزش و کمیته المپیک انجام دادند ولی با واقعیت های کشور 

آشنا هستیم. در جنگ اقتصادی هستیم که فراتر از تحریم های اقتصادی است.
فشار رئیس فیفا در ماندن تاج انکارناپذیر است

از  بود، گفت:  و مردم حاضر شده  برنامه ورزش  المپیک که در   رئیس کمیته ملی 
فدراسیون ها خواستیم صرفه جویی کنند و مدیریت بودجه داشته باشند. جایی که لازم 
است اعزام خارجی صورت نگیرد و اگر می توانند مربی داخلی داشته باشند، دنبال مربی 
خارجی نروند. در سال گذشته حدود ۴۰ میلیارد تومان به فدراسیون ها کمک کردیم. ۲۳ 
میلیارد و 7۰۰ میلیون تومان آن مستقیم و مابقی کمک برای اعزام ها بود. وزارت ورزش 
هم چند برابر این هزینه کرد. امسال نسبت به سال قبل افزایش پرداختی داریم ولی یک 
شکاف بین مطالبات و منابع ما وجود دارد. مقصر کسی نیست. نمی توانیم به دولت فشار 

بیاوریم. دولت صد درصد بودجه ورزش و کمیته المپیک را تخصیص داده است.
صالحی امیری در خصوص بازنشسته بودن مهدی تاج و باقی ماندنش در مسند ریاست 
فدراسیون فوتبال، یادآور شد: تاج در ۲۵ سالگی بازنشسته شده بود و مانع قانونی نداشت. 

در واقع ایشان اعاده به کار شدند.
وی درباره اینکه گفته می شد رئیس فیفا و فشارهای بیرونی در ماندن تاج تاثیرگذار بوده 
است، گفت: فشار اینفانتینو انکارناپذیر است ولی تاج در چارچوب قانون اعاده شد. اینکه 

بگوییم یک شخص فقط به خاطر فشار خارجی استثنا شده، اینطور نیست.

رئیس کمیته ملی المپیک :

فرهاد مجيدی مورد حمایت کامل ما است
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پیشنهاد مذاکره و تهدید به تحریم مذاکره کننده!

مذاکره به سبک تاجر کاخ سفید
همزمان با افزایش پیشنهاد مذاکره با ایران از انواع مشروط و بی شرط از سوی آمریکا، 
تهدید به تحریم وزیر امور خارجه صلح طلب ایران باردیگر تناقض طنزآلود از سبک 

دیپلماسی آمریکایی و آپارتاید علیه صلح جهانی را به نمایش گذاشت. 
»استیو منوچین« وزیر خزانه داری آمریکا روز دوشنبه سوم تیر ماه در نشست 
خبری اعلام کرد که در راستای افزایش فشار حداکثری علیه ایران تا پایان هفته جاری 
محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران را در فهرست تحریم های اقتصادی ایالات 
متحده قرار می دهد. تهدیدی که در صورت عملی شدن اقدامی بی سابقه در عرف 

دیپلماتیک و نشانه روشن از سیاست های متناقض کاخ سفید خواهد بود.
تحریم های آمریکا در حالی از روند و روال عقلایی خود خارج شده که هنوز ۲۴ ساعت 
از اعلام مذاکره بدون پیش شرط با ایران از سوی مایک پمپئو وزیر خارجه آمریکا نگذشته 
بود. پمپئو روز دوشنبه سوم تیر و پیش از سفر خود به امارات از آمادگی ایالات متحده 
آمریکا برای گفت و گوی بدون پیش شرط با ایران سخن گفت. بخش دیگر تحریم های 
جدید آمریکا علیه نهاد رهبری و رهبر انقلاب اسلامی بود. تحریم هایی که بیش از آنکه 
عملی باشند مضحک هستند. این تحریم های خارج از روال و قاعده که با واکنش های 
مقامات داخل ایران مواجه شده می تواند اثبات کننده دروغ آمریکا در پیشنهادات مذاکره 

با ایران باشد.
* پاسخ ایران به تحریم های تازه آمریکا

در نخستین ساعات اعلام تحریم های تازه علیه مقامات جمهوری اسلامی ایران، 
سیدعباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن بی حاصل خواندن تحریم های 
تازه علیه رهبر معظم انقلاب و مقامات جمهوری اسلامی؛ نوشت: »دولت ترامپ در حال 

نابودی همه سازوکارهای جا افتاده بین المللی برای حفظ صلح و امنیت جهانی است.«
ظریف هم ضمن اشاره تلویحی به موضوع تحریم های تازه آمریکا، این اقدام را نقشه 
»تیم B« دانست و در توییتی نوشت: »ترامپ ۱۰۰ درصد درست می گوید که ارتش 
آمریکا هیچ کاری در خلیج فارس ندارد. خارج کردن نیروهایشان از آنجا کاملًا در راستای 
منافع آمریکا و جهان خواهد بود. ولی حال مشخص شده که تیم بی به فکر منافع آمریکا 

نیست - آن ها از دیپلماسی متنفرند و تشنه جنگ هستند.«
این توییت ظریف به نوعی پاسخ به اظهارنظر رئیس جمهوری آمریکا درباره تأمین 
امنیت خاورمیانه بود. ترامپ در این زمینه گفته بود: »چین ۹۱ درصد و ژاپن ۶۹ درصد 
و بسیاری از کشورهای دیگر نفت خود را از تنگه هرمز می گیرند. پس چرا ما باید برای 
سالیان سال بدون دریافت هیچ اجرتی از این خطوط کشتیرانی حفاظت کنیم؟ ما 
دیگر لازم نیست آنجا بمانیم چراکه حال ایالات متحده - با اختلاف زیاد- به بزرگ ترین 

تولیدکننده انرژی در جهان تبدیل شده است.«
حسام الدین آشنا رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری هم در 
حساب توییتری خود نوشت: »ظریف در حال تبدیل شدن به ماندلای ایران است، ماندلا 

علیه آپارتاید داخلی می جنگید و وزیر خارجه ایران علیه آپارتاید بین المللی.«
مهم ترین واکنش به تحریم های آمریکا از سوی رئیس جمهوری بود. حجت الاسلام و 
المسلمین »حسن روحانی« روز گذشته در نشستی با مدیران ارشد نظام سلامت کشور 
گفت: »هیچ حکومتی که ذره ای خرد و تدبیر داشته باشد، بالاترین مقام یک کشور که نه 
تنها مقام سیاسی بلکه مقام دینی، اجتماعی، معنوی است و نه تنها رهبر ایران که رهبر 
عاشقان ایران در سراسر جهان، رهبر مسلمانان و شیعیان جهان است؛ تحریم نمی کند.«

رئیس قوه مجریه همچنین در واکنش به تحریم وزیر امور خارجه گفت: »مگر 
آمریکایی ها مذاکره نمی خواهند اگر صادق هستند؛ چرا همزمان با مذاکره وزیر امور 
خارجه ایران را تحریم هم می کنند؟ پس معلوم است که دروغ می گویند.« بسیاری از 
کاربران در شبکه های مجازی هم ضمن حمایت از دکتر ظریف، تحریم او را در تضاد با 

صلح در جهان دانستند.
* تحریم ظریف، تهدید صلح

از آبان ۹۲ که مذاکرات هسته ای ایران با مقامات ۱+۵ آغاز شد تا اردیبهشت ۹۷ که 
نتیجه مذاکرات با اقدام غیرمعقول رئیس جمهوری آمریکا در معرض نابودی قرار گرفت، 
رسانه های جهان هیچ نامی را به اندازه »محمد جواد ظریف« در صدر خبرها و تحلیل های 
خود ندید. وزیر خارجه ایران توانست پرونده مناقشه هسته ای ایران را که ۱۲ سال در 
محافل سیاسی و نهادهای بین المللی جریان داشت، به نقطه امن برجام برساند. نامی که 

دو سال متوالی نامزد دریافت جایزه صلح نوبل از محافل مورد تأیید آمریکا بود.
تحریم آینده آمریکا علیه وزیر امور خارجه ای که ماه ها با وجود فشار مخالفان برجام 
برای پیشگیری از تنش و درگیری در منطقه و جهان کوشید؛ نشانه آشکار شمشیری 
است که آمریکا نه علیه مردم ایران که علیه صلح جهانی می کشد. اعمال تحریم های 
سخت علیه دیپلمات ارشد یک کشور به اعتراف شبکه خبری سی ان ان آمریکا در عمل 

احتمال هرگونه دیپلماسی را از بین می برد.
تحریم احتمالی علیه ظریف حکایت از آن دارد که رئیس دستگاه دیپلماسی ایران 
در اشارات خود به نقشه های »تیم B« به منظور تنش زایی در منطقه، بر نقطه کانونی 
و حساسی دست گذاشته است که نتیجه تحریک توجه جهانی به عملکرد این تیم، 
تهدید او به تحریم است. آپارتاید علیه ظریف نشان می دهد که مقامات آمریکایی گرچه 
در ظاهر به دنبال مذاکره و صلح هستند اما در عمل مذاکره کننده مصلح ایرانی را تهدید 

به تحریم می کند.
* نتیجه بی نتیجه تحریم ها

تحریم های آمریکا علیه ایران به بیشترین میزان خود در ۴۰ سال گذشته رسیده و به 
نوشته سخنگوی وزارت امور خارجه تحریمی نمانده است که دولت واشنگتن علیه این 
کشور اعمال نکرده باشد. به نظر می رسد با اتمام انواع تحریم های اقتصادی در حوزه های 
نفت و انرژی، دارو و غذا، تازه ترین تحریم ها بیش از آنکه تأثیر اقتصادی داشته باشند؛ 
پروپاگاندای رسانه ای با اهداف سیاسی است. تحریم رهبر معظم انقلاب به آمریکا زمانی 
که هیچ برنامه و حتی احتمال بسیار اندک کوتاه و دراز مدت درباره این ورود وجود ندارد یا 
تحریم فرماندهان نیروی نظامی که پیش از این تحریم کامل شده اند؛ چیزی جز تبلیغات 

رسانه ای علیه ایران و تحریک به اقدام غیرعقلایی از سوی جمهوری اسلامی نیست.
تحریم عالی ترین مقام سیاسی و معنوی یک کشور در عرف دیپلماتیک آمریکا نشان 
دهنده عزم کاخ سفید برای تغییر ساختار سیاسی آن کشور است. تحریم رهبر معظم 
انقلاب از یک سو و تکرار نداشتن برنامه برای تغییر رژیم در ایران از دیگر تناقضاتی است 
که همچنان در استراتژی های سیاست خارجی ترامپ مبهم است و توضیحی برای آن 
یافت نمی شود. با این توصیفات و با توجه به ماکزیمم میزان تحریم علیه کشور، این 
تحریم های جدید آمریکا نشان از ناکارآمدی ابزار تحریم علیه ایران و نیز حکایت از انفعال 

کاخ سفید در برابر اقتدار ایران دارد.
همانگونه که رئیس جمهوری هم اعلام کرد؛ هدف آمریکا از تحریم های ناتمام ایران، 
تنها به زانو درآوردن ملت ایران است. پادزهر این هدف زهرآلود هم همبستگی ملی و 

هوشیاری داخلی خواهد بود.

فعال اصلاح طلب: 

ائتلاف عامل موفقیت
 اصلاح طلبان در انتخابات است

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان درباره نحوه حضور گروه های اصلاح 
طلب در یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: تجربه حضور در انتخابات 
مختلف نشان می دهد موفقیت اصلاح طلبان در ائتلاف است و همبستگی میان گروه های 

اصلاح طلب با موفقیت آنها نسبت مستقیمی دارد. 
»زهرا صدراعظم نوری« درباره پایگاه رای اصلاح طلبان در انتخابات دوم اسفندماه 
مجلس شورای اسلامی گفت: با بالا بردن اعتماد و امید جامعه باید نرخ مشارکت مردم 
را افزایش دهیم.این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: رای آوری اصلاح طلبان نسبت 
مستقیمی با حضور گسترده مردم در انتخابات دارد. منتها باید شرایطی که در آن قرار 
داریم به خوبی تبیین شود و تلاش بیشتری کنیم تا اتحاد، اعتماد، امید و انگیزه در جامعه 

افزایش یابد. پایین بودن سطح مشارکت برای هیچ جناحی خوب نیست.
وی کارگروه پایش و رصد »لیست امید« را یکی از زیر مجموعه های مهم و ضروری 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان دانست و گفت: زمانی که انتخابات به شکل 
حزبی برگزار شود احزاب نقش فعال و جدی خواهند داشت و طبیعی است که این 
تشکلها، نامزدهای دارای برنامه را معرفی می کنند. احزاب به دلیل آنکه باید پاسخگوی 
جامعه باشند باید عملکرد و برنامه های نامزدهای خود را در دوران نمایندگی، رصد و 
ارزیابی کنند.عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان یادآور شد: مادامی که به 
معنای واقعی انتخابات حزبی برگزار نشود و افراد از کانال احزاب انتخاب نشوند و به تبع 
آن الزامی هم برای پاسخگویی نباشد، پایش عملکرد آنها هم به شکل واقعی انجام نمی 
گیرد. در این راستا افرادی در لیست ها قرار می گیرند که ممکن است هدفشان بدست 

آوردن رای باشد.
صدراعظم نوری ادامه داد: در این شرایط، حتی برخی از آنها پس از کسب رای به 
سمت جناح مقابل چرخیده و با شانه خالی کردن از مسئولیت، به کسی پاسخگو هم 

نیستند.
وی عنوان داشت: باید تلاش کنیم با پررنگ تر کردن نقش احزاب واقعی و ارتباط 
مستمر آنها با بدنه اجتماعیشان، افراد شایسته و دارای برنامه به جامعه معرفی شوند تا 

دست کم تشکل ها بتوانند به مردم پاسخگو باشند.
عضو شورای مرکزی مجمع زنان مسلمان نواندیش افزود: احزاب و حتی افکار عمومی 
باید نامزدهای خود را به شکل مستمر در دوران نمایندگی به لحاظ پایبندی به وعده ها 
و برنامه های انتخاباتی ارزیابی کنند تا در صورت شایستگی از نامزدی آنها حمایت کنند.

نکتـه

خبــر

محمد نعیمی پور معتقد است: اصلاح طلبان بعد از سال ۹۶ باید 
به صورت اثباتی و ایجابی با مخاطبان خود در هر رده ای که هستند 
برخورد می کردند و شرح می دادند برنامه شان دقیقاً برای مسائل 
مختلف چیست، چطور فکر می کنند و با شرایطی که وجود دارد اگر 
قدرت را در هر بخش به دست بگیرند، چگونه آن را راهبری خواهند 
کرد. اما اینگونه عمل نکردند و بعد از پیروزی در سال های ۹۲، ۹۴ 

و ۹۶ در همانجا متوقف شدند. 
»محمد نعیمی پور« نماینده مردم تهران در مجلس ششم و عضو 
شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی، همیشه زبان تندی 
دارد و به صراحت سخن می گوید.  ایرنا برای گفت وگویی پیرامون 
مسائل مختلف مربوط به جریان اصلاح طلبی در ایران، به سراغ او 
رفته ایم. نعیمی پور در این گفت و گو درباره عملکرد اصلاح طلبان 
از سال ۹۲ تاکنون و به طور خاص لیست امید در مجلس و 
شورای شهر، سخن گفت و در انتها به مسائل پیرامون شورای عالی 

سیاست گذاری اصلاح طلبان پرداخت.
قرار  مصاحبه  این  برای  ما  اختیار  در  که  وقتی  از   *
دادید، سپاسگزارم. به نظر می رسد اصلاح طلبان از سال 
۱۳۹۲ تاکنون، وضعیتی سینوسی داشتند و الان در پایین 
این منحنی قرار دارند. آنها در سال های ۹۴ و ۹۶ در دو 
انتخابات برگزار شده لااقل در تهران و شهرهای بزرگ، 
برنده بودند. اما پس از اتفاق هایی که بعد از سال ۹۶ رخ داد، 
محبوبیت شان به سمت پایین میل کرد. نارضایتی از آنها 
ابتدا به صورت شعار بود اما در دو سالی که از ۹۶ می گذرد، 
شاهد هستیم که اقبال عمومی نسبت به اصلاح طلبان کم 
شده است. صورت بندی شما از رفتار اصلاح طلبان در این 

شش سال چگونه است؟
وضعیت از سال ۸۸ به گونه ای بود که انگار قرار است بساط 
اصلاح طلبی جمع شود. اما شدنی نبود و اتفاق هم نیفتاد. ابهامات 
زیادی در سال ۹۱ وجود داشت که آیا اساساً با توجه به اتفاق هایی 
که رخ داده، زمینه ای وجود دارد و می توان در انتخابات شرکت 
کرد؟ و آیا اتفاقی مانند سال ۸۸ رخ خواهد داد؟ عده ای به لحاظ 
حسی و تحلیلی معتقد بودند که نباید در این انتخابات شرکت کرد. 
اما بر اساس رصدی که انجام شد و ارتباط هایی که در سطح کشور 
وجود داشت، متوجه شدند که مردم خواهان تغییر هرچند حداقلی 
هستند و این طور نیست که فکر کنند این قضیه باید ادامه پیدا کند 
و نباید در انتخابات شرکت کنند. مقتضیات آن دوره این بود که ما 
روی کسی که شانس رأی آوری دارد، متمرکز شویم و سعی کنیم 
تا مسیر آن هشت سال تغییر کند. به همین دلیل و با اتفاق هایی 
که رخ داد، مشخص شد که آقای روحانی چند درصد رأی بیشتر 
دارد. در نتیجه همه حول ایشان جمع شدند. اقتضای سال ۹۲ 
بیشتر از این نبود. به تعبیری فشار زائد الوصفی که بعد از انتخاب 
او وجود داشت، نشان از یک موفقیت بزرگ بود. واقعیت این است 
که آقای روحانی مسائل مهمی که برای مردم قابل توجه بود، در 
دور اول دنبال کرد. بحث برجام و دور کردن سایه جنگ از کشور، 
کار فوق العاده مهم و کم نظیری بود که اتفاق افتاد. با این شرایط، 
اتفاق های خوبی هم در مسائل اقتصادی رخ داد. چیزی که موضوع 
را ابتر کرد، بحث های بین المللی خصوصاً سیاست های ترامپ بود 
که آن شرایط را متوقف کرد. با توجه به شرایط سال ۹۶ که تمرکز 
نیروهای سیاسی و نظامی روی شخص خاصی بود و با توجه به آن 

پیش زمینه، اتفاق نظری روی آقای روحانی وجود داشت.
نقدی که می توانم به آن دوره داشته باشم این است که اصلاح 
طلبان می بایست در سال ۹۶، روش دیگری را بعد از انتخابات در 
پیش می گرفتند و باید در جهت اثبات خود حرکت می کردند. 
حساسیت های کشور به گونه ای بود که به هر حال کاریزمای رئیس 
دولت اصلاحات در آن مؤثر بود و مردم اعتماد کافی به ایشان 
داشتند و این می توانست نقطه قوت باشد. پس از انتخابات و حمایت 
از آقای روحانی و دولت ایشان، می بایست در جهت اثبات خودمان 
اقدام می کردیم. اینکه منتظر باشیم رئیس جمهور یا شخصی دیگر 
این کار را انجام دهد، خصوصاً کسی که خود را اعتدالی می دانست و 
ریشه های اصول گرایی در او وجود داشت، آن شخص نمی توانست 

نماینده اصلاح طلبی باشد. به همین دلیل، اصلاح طلبان فکر شرایط 
روزهای بعد را می کردند. نقد من به اصلاح طلبان این است که در 
اینجا متوقف شدند. به تعبیر دیگر، شیوه هایی که در سال ۹۲ به کار 
بردیم، بعد از سال ۹۶ پاسخگوی وضع موجود نبود. فکر می کنم 
اصلاح طلبان صرف نظر از آن مقطع، می بایست اثباتی و ایجابی 
حرکت می کردند چرا که حرکت سلبی دیگر پاسخگو نخواهد بود.

 
* فارغ از عملکرد آقای روحانی، آیا عملکرد اصلاح 
باعث  داشتند  امکانات  و  که قدرت  طلبان در سطحی 

افزایش ناامیدی از آنها نبود؟
از مسائلی که الان مطرح می شود، انتخابات مجلس و رأی 
آوری لیست امید است که مردم به حد کافی به آن اقبال نشان 
دادند اما توقع آنها برآورده نشد. می توان توجیه کرد که در شرایط 
رد صلاحیت شدن همه کاندیداهای اصلی، چاره ای جز بستن 
لیست حداقلی بر اساس نفرات مانده نبود.اما اصلاح طلبان هم 
اشتباه کردند. تصور رأی آوردن ۱۸۰ نفر از لیست امید، کاملًا 
غلط بود چون آن لیست تلفیقی بود. اینکه انتظار داشته باشیم 
کسی که در لیست قرار گرفته، طرز تلقی و فکرش را به دلیل 
اینکه در این لیست رأی آورده، تغییر دهد، کاملًا غلط بود. لذا 
بیش از آنچه در اختیار اصلاح طلبان بود، گفته شد اما عمل نشد. 
همین هم باعث افزایش سرخوردگی خصوصاً میان روشنفکران و 
اصلاح طلبان فعال شد. وقتی مجموعه اینها را کنار هم می گذاریم، 
پرسیده می شود که دستاورد چه بوده است؟ با توجه به اینکه این 
موضوعات هم زمان می شود با اینکه همه از هم در نقد تند و حتی 
پمپاژ یاس، ناامیدی و سیاهی در سطح جامعه و در فضای جامعه 
پیشی می گیرند، صحبت مثبت و گفتن از خوبی ها بازتابی ندارد. 
لذا اتفاقی که می افتد یک سره منفی تلقی می شود. در حالی که 
چند کار مهم و مؤثر در مجلس انجام شد. یکی از آنها برگزاری 
انتخابات شورا با حداقل استصواب ممکن بود. اگر فشارهای موجود 
نبود، شاید استصواب در همین حد محدود هم انجام نمی شد. البته 
مجلس تاوان این کار را داد. این موضوع مهمی بود که مجلس 
و فراکسیون امید در آن بسیار جدی و قوی ایستاد. مورد دیگر، 
انتخابات کمیسیون ماده ۱۰ احزاب بود که بالاخره با همت این 
افراد اتفاق افتاد. نتیجه اش این بود که احزاب توانستند به خوبی 
مجوز بگیرند و کارهای بسیار دور از ذهنی اتفاق بیافتد. با این حال 
برآیند عملکرد قابل قبول نیست. اصلاح طلبان به همین دلیل تنها 
باید به صورت اثباتی و ایجابی با مخاطبان خود در هر رده ای که 
هستند برخورد کنند و بگویند برنامه شان دقیقاً برای مسائل مختلف 
چیست، چطور فکر می کنند و با شرایطی که وجود دارد اگر قدرت 
را در هر بخش به دست بگیرند، چگونه آن را راهبری خواهند کرد.

* انتخابات مجلس برگزار شد و لیست ۱۸۰ نفره اصلاح 
طلبان اسماً و حدود ۱۰۵ نفره رسماً وارد مجلس و فراکسیون 
امید شدند. جدا از این، تقریباً شهرداری و شورای شهر همه 
شهرهای بزرگ به طور یک دست در دست اصلاح طلبان 
قرار گرفت. خیلی از مردم می گویند ابتدا باید پاسخگوی 
همین انتخاب ها باشید، بعد به آینده و ایده های اثباتی 
برسیم. باید مشخص شود که مسئولیت فراکسیون امید در 
کارهایی که کرده یا نکرده با کیست؟ ابتدا در مورد این موارد 

صحبت شود بعد به موضوع آینده برسیم.
همانطور که عرض کردم، شرایط طوری شده است که گفتن از 
عملکردهای مثبت، شنونده ای ندارد. در حالی که قابل احصا و کمّی 
شدن هستند. گذشته از آن وقتی درباره آینده صحبت می کنیم 
نمی توانیم از گذشته حرفی نزنیم. بنابراین ابتدای کار، نقد راهی است 
که طی کرده ایم تا با توجه به آن ببینیم چه در پیش رو خواهیم 
داشت و پاسخ سئوال ها بدهیم. در آن صورت عده ای قانع می شوند 
یا نمی شوند و می پرسند بعد از این چه خواهد شد؟ این سوال که 
به قول آقایان می پرسند ثم ماذا، پرسش مهمی است. ممکن است 
درباره بعضی موضوعات نگران شده باشید یا انتقاد داشته باشید، 
اما اگر راه حل های قابل توجه یا تحلیل های صحیح به مخاطب 
خود ارائه کنید، شرایط تفاوت خواهد کرد. اتفاقاً در آنجاست که 
ممکن است مخاطب، برخی موارد مثبت را بشنود. البته مشکلات 
دیگری هم وجود دارد. به طور کلی عادت کرده ایم که تصور کنیم 
با یک تغییر، همه چیز تغییر خواهد کرد. به مقتضیات پیش از آن 
توجه نمی کنند و می گویند آنچه تصور می کردیم باید پیاده شود. 
اینکه چقدر مقدور بوده اند یا نه، سوال آنها نیست. می گویند شما 
ادعاهایی کرده اید که باید پاسخگو باشید. این کار سختی است. از 
این رو اصلاح طلبان باید به صورت جدی به این موضوع فکر کنند 
تا پاسخ ها کاملًا دقیقاً و مشخص باشد تا در آینده حرف های اثباتی 

و ایجابی هم شنیده شود.

* نظر شما درباره فراکسیون امید و عملکرد لیست امید 
چیست؟ آنچه می گوئید وجود دارد اما به دلیل منفی شدن 
فضا، مردم آن را نمی شنوند چرا این گونه است؟ دو مورد 
را اشاره کردید. گفتید که نظارت در انتخابات شورای شهر 
به حداقل رسید. پرسش این است که شورای شهر در این 

شرایط انتخاب شد، اما آنها چه کردند؟
ممکن است انتظارات خاص باشد و با واقعیت جور نباشد. آنچه 
مسلم است، شورای شهر حلال همه مشکلات نیست. شورای 
شهر، دستگاه نظارتی است که مصوبات و دستورالعمل هایش را 
ارائه می کند. اگر به این نکته توجه کنیم، انتظارها متفاوت خواهد 

شد. نمی توانیم بگوییم شورای شهر با اختیارات حداقلی می تواند 
کن فیکون کند. در صورتی که اتفاق های مهمی هم رخ داده است. 
نظارت شوراهای پیش از این، بسیار حداقلی بوده است. تقریباً 
می توان گفت کلیت کار به شهرداری سپرده می شد. در حالی که 
شورای شهر امروز، کاملًا نظارت می کند و در این مورد رودربایستی 
هم ندارد. مصوباتی هم که شورا ارائه می کند طوری است که باید 
انجام دهند، توضیح دهند و شفاف کنند. بحث شفافیت همواره از 
دغدغه های اصلی شهرداری بوده که این شورا واقعاً پای آن ایستاده 
و دنبال کرده است. شورای در بحث نابود شدن باغات تهران در 
حدی که اختیار داشته، اقدام کرده است. شورا در این دوره کار 
کرده است که روی افرادش زوم می کنند و آنها را می برند، بازپرسی 
می کنند و دادگاه برگزار می کنند. اگر آنها کاری نمی کردند، چنین 
اتفاق هایی هم رخ نمی داد. اینکه چه اتفاق هایی در گذشته رخ داده 
و نباید در این دوره رخ دهد، بسیار مهم است. مبنا بودن برنامه ای که 
باید مترقی هم باشد، بسیار مفید بوده است. سلامت در شورا غلبه 
دارد و طوری است که اگر خطایی کنند بسیار زود دیده می شود. 
اینها فوق العاده مهم است. اگر به دوره قبل مراجعه کنید تفاوت و 
اهمیت آن را خواهید دید. بالاخره افرادی آمدند که با تمام وجود 
کار می کنند، علی رغم اینکه این یک شغل نیست اما تمام وقت کار 
و مسائل را دنبال می کنند. از آن طرف باید دید که چه انتظاری از 
آنها وجود دارد و آیا این انتظار صحیح است؟ چه کسی می تواند ادعا 
کند کارش را تمام و کمال انجام داده است؟ حتماً در همه کارها 
خطا وجود دارد. باید دید که برآیند کارها مثبت است یا خیر. لذا 
اگر کسی برای آینده حرفی داشته باشد، می تواند از این مسائل 
حمایت کند. اعضای شورا شهردار را با رأی بالایی انتخاب کردند اما 
این طور نیست که شهردار هر کار بخواهد می تواند انجام دهد. موارد 
دیگری هم وجود دارد که اگر خوب احصا شود، خیلی ها شنونده آن 
خواهند شد. در آن صورت حرف هایی که اینها درباره آینده خواهند 
زد، حرف های سنجیده را باور خواهند کرد. این کار باید انجام شود. 
البته باید آن را از اواسط سال ۹۶ آغاز می کردند و نمی گذاشتند 
زمان از دست برود. به اعتقاد من بخش عمده ای از زمان را تا الان از 
دست داده ایم. اما راه این است. نباید به شب امتحان برسیم و از آقای 

خاتمی بپرسیم حالا چه کار کنیم؟

* مسئولیت مشخص لیست امید چه در مجلس و چه در 
شورای شهر با کیست؟

مسئولیت آنها یقیناً با شورای عالی سیاست گذاری است. آقای 
خاتمی هم براساس اعتمادی که به آنها داشتند از این لیست ها 
حمایت کردند. آنچه مسلم است، حمایت آقای خاتمی باعث 
پیروزی این لیست ها شده است. وگرنه به دلیل افتراقی که در زمان 
انتخابات شورا وجود داشت، خیلی ها لیست جداگانه دادند طوری 
که در حد ۳-۴ نفر با لیست اصلی تفاوت داشت و تبلیغات آنها هم 
شباهت کامل با تبلیغات ائتلاف داشت. اما اعتبار آقای خاتمی باعث 
حساسیت مردم شد که آیا این لیست جعلی است یا واقعی. اینها در 
آن دوره اتفاق افتاد. آیا اصلاح طلبان توانستند طوری عمل کنند که 

همچنان نفوذ کلام و کاریزمای آقای خاتمی مؤثر باشد؟

* نظر خودتان چیست؟
فکر می کنم ما از آبرو، حیثیت و معنویت آقای خاتمی استفاده 
کردیم اما به آن چیزی اضافه نکردیم. شاید این موضوع به ذهن 
مردم متبادر شود که چرا باید دوباره حرف ایشان را گوش کنیم. به 
نظرم این اتفاق، جفای به آقای خاتمی هم بوده است. چیزی که به 
نظرم خیلی ها الان دنبالش هستند این است که کشور در وضعیت 
فساد و… است. اگر دوباره در انتخابات شرکت کنید می خواهید 
بگویید خراب کردند، ویران کردند… اینها را که همه می دانیم، شما 
هم با اطلاع از این شرایط به میدان آمدید. شما چه کار خواهید کرد؟ 
یا اینکه می گوئید به این دلایل باید به آن شیوه عمل کنیم؟ اینها 
سوال های جدی است که اصلاح طلبان با آن روبه رو هستند. شخصاً 
معتقد هستم هر چه دیرتر به این موضوع پرداخته شود، اثرگذاری 

اصلاح طلبان در انتخابات کمتر و کمتر خواهد شد.

محمد نعیمی پور:

اصلاح طلبان در سال ۹۶ متوقف شدند

منتجب نیـا می گوید: بی تفاوتی نسـبت بـه انتخابـات و کناره گیری هیچ توجیهی 
نـدارد. باید تلاش کنیم شـرایط شـرایط مناسـبی شـود بـرای حضور مـردم نه اینکه 

بگوییـم ما در انتخابات شـرکت نمی کنیم یا شـرط بگذاریم.
چند سـال پیش با شـعار تغییر وضع موجود و کنار گذاشتن افراطیون و دلواپسان 
از مجلـس وارد گـود انتخابـات شـدند و بـا تکـرار رئیـس دولت اصلاحـات و حمایت 
هاشـمی رفسنجانی لیسـت امید توانست در انتخابات مجلس شـورای اسلامی پیروز 
شـوند؛ از آن تاریخ سـه سـال اسـت که می گذرد اما جریان چپ درمانده از پوشـاندن 
لبـاس عافیـت به تـن وعده هایی که داده بودند کاسـه چه کنم برای انتخابـات ۹۸ به 
دسـت گرفته  اسـت. انهـا خوب می داننـد پیروزی شـان در گرو جذب آرا خاکسـتری 

اسـت و بـا نارضایتی موجود بعید اسـت مردم پای صنـدوق بیایند.
برخـی معتقدنـد بهتـر اسـت اگـر کاندیداهـای درجـه یـک اصـلاح طلـب تائید 
صلاحیـت نشـدند اصلاح طلبـان اساسـا وارد انتخابـات نشـوند موضوعی که رسـول 
منتجب نیـا قائـم مقـام سـابق حـزب اعتمـاد ملـی در ایـن رابطـه معتقـد اسـت 

اصلاح طلبـان بـه هـر قیمتـی بایـد در انتخابـات شـرکت کننـد.
او با انتقاد از حجاریان نیز می گوید شـرط گذاشـتن برای شرکت در انتخابات معنا 
نـدارد.  انتقاد منتجب نیا از ایده تحریم و شـرط گذاشـتن اصـلاح طلبان برای حضور 
در انتخابـات هـم جالـب اسـت آنجـا که مـی گوید: رقیـب فرش قرمز کـه پهن نمی 

کند، خوشـحال هم می شـود.
آنچه در ادامه  می خوانید مشروح این گفت وگوست:

* آقـای منتجب نیا! در یک سـال اخیر انتقـادات زیادی متوجه عملکرد 
نیروهـای اصلاح طلب در مجلس و شـورای شـهر بوده اسـت. این انتقادات 

چقدر بر آینده ایـن جریان در انتخابات ۹۸ تاثیرگذار اسـت؟  
در ایـن رابطـه یکی از موضوعاتی که مطرح می شـود بحـث عملکرد اصلاح طلبان 
اسـت.این کـه آیـا اصلاح طلبان مسـئولیتی را که بر عهده داشـتند تنوانسـتند آن را 
بـه اجـرا بگذارنـد یـا خیـر؟! در دوران اصلاحـات و ۸ سـال ریاسـت جمهـوری آقای 
خاتمـی مسـئولیت اجرایـی بـر عهده اصلاح طلبـان بود یـا در زمان مجلس ششـم و 
مجلـس سـوم اصلاح طلبان حضـور حداکثری در مجلس داشـتند امـا در این مرحله 
مسـئولیت اجرایـی بر عهـده اصلاح طلبان نیسـت یعنی دولـت آقای روحانـی دولت 
اصلاح طلـب نیسـت که عملکرد ایشـان را پای اصـلاح طلبان بگذاریـم و بگوییم این 
عملکـرد اصلاح طلبـان اسـت. تنها نقشـی که اصلاح طلبـان در ایـن دولت داشـته و 
دارنـد ایـن اسـت که آقـای روحانی را معرفی کردنـد و در میان کاندیدها در سـال ۹۲ 
و ۹۶ چـون کاندیـدای مسـتقلی نداشـتند از روحانی حمایت کردند؛ کـه البته دلیل 

نداشـتن نماینـدگان مسـتقل هم شـرایط خاصی بود کـه در آن مقطـع حاکم بود.
یعنـی مـا در آن زمـان  کاندیدایـی کـه هم مـورد توجـه اصلاح طلبان وهـم مورد 
توجـه مـردم باشـد پیـدا نمی کردیـم و و بهتریـن گزینـه ای کـه در این شـرایط می 
توانسـت رای بیـاورد خـود روحانی بـود. اصلاح طلبان فقط از ایشـان حمایت کردند و 
روحانـی کاندیدایـی نبود کـه از میان اصلاح طلبان آمده باشـد و تاکنـون در طی این 
۶ سـال اصلاح طلبـان از دولـت حمایـت کرده انـد؛ هرچنـد انتقـاد هم زیـاد کردند و 
شـخصا کم تر روزی اسـت که انتقاد نداشـته باشـم با این حال از دولتمردان حمایت 
کرده ایم و حمایت می کنیم. اما از سـوی دیگر نقش اصلاح طلبان در مدیریت کشـور 

هم مهم اسـت.
اصـلا دولت آقـای روحانی فراتر از اصلاح طلبی و اصول گرایی اسـت و تحت عنوان 
اعتدال گـرا و فـرا جناحـی عمل می کنـد. بنابراین نقش اصلاح طلبـان در دولت نقش 

کم رنگـی دارنـد و نمی توان گفت دولـت امروز دولت اصلاح طلب اسـت.

* فـارغ از دولـت روحانـی، جریـان اصلاح طلـب در انتخابـات ۹۴ و ۹۶  
لیسـتی را وارد مجلـس و شـورای شـهر کـرد که امـروز انتقـادات زیادی 
نسـبت بـه آنها  وجـود دارد به طوری که نتوانسـت رضایت مـردم  را جلب 
کنند. به نظر شـما آیا این نارضایتی می تواند مشـارکت سیاسـی را پایین 

بیاورد؟
واقعیت این اسـت که اعضای لیسـتی که توانسـت در انتخابات ۹۴ پیروز شـود و 

به مجلس شـورای اسـلامی راه پیـدا کند همه اصلاح طلب نبودنـد  بلکه کاندیدهای 
دسـته دوم و پاییـن تـر از آن بودنـد؛ شـورای نگهبـان کلیـه کاندیداهـای درجه یک 
اصـلاح طلبـان را رد کـرد، وفقـط  ۱۰ تـا ۲۰ نفـر از آنان باقی ماند بنابرایـن ناچاره ای 

بـود به جـز آنکـه کاندیدایی را معرفـی کنند که مطلوب شـان نبود.
درواقع هرکسـی که حامی روحانی بود آن را در لیسـت قرار دادیم بنابراین لیسـت 
امیـد لیسـت اصلاح طلبی نبود بلکه لیسـت هـواداران آقـای روحانی بود که درسـت 
یا اشـتباه اصلاح طلبان مرتکب آن شـدند. در شورای شهر متاسفانه  اشـتباه رخ داد و 
شـخصا با این لیسـت مخالف بودم و تذکری هم به دوسـتان دادم که از این لیسـت 
حمایـت نشـود و ایـن لیسـت نمی تواند پاسـخ گوی نیاز مردم باشـد که پافشـاری ها 
و اصرارهـا موجـب شـد تـا بـزرگان مـا از این لیسـت حمایـت کننـد و در نهایت این 

لیست رای آورد.
امـا ایـن که مردم دل سـرد باشـند و پای صنـدوق کم تر بروند مـن فکر نمی کنم 
مسـئله صحیحی باشـد زیرا مـردم علی رغـم تمام انتقادات رشـد بلوغ سیاسی شـان 
ایجـاب می کنـد در زمـان انتخابـات وارد صحنـه بشـوند و حـق خودشـان را بگریند 
زیـرا انتخابـات حـق مـردم اسـت؛ مـردم نمی آینـد از حق خودشـان بگذرند بـه این 
دلیـل کـه یـک دولت اشـتباه کرده اسـت. مـردم وارد صحنـه می شـوند و می گویند 
مـا از ایـن دولـت ناراضی هسـتیم و می خواهیـم یک دولت دیگری تشـکیل دهیم یا 
مجلس را نپسـندیدیم و  مجلس دیگری می خواهیم. آنها خودشـان باید ابتکار را به 
دسـت بگیرنـد و انتخاب اصلح تـری انجام بدهند. پیش بینی من این اسـت که مردم 
حضوری فعال و گسـترده دارند اما علت اینکه گفته می شـود مشـارکت در انتخابات 

کمتـر خواهـد بـود به دلیل گلایـه هایی اسـت که مردم نسـبت به دولـت دارند.
مـردم نبایـد نسـبت بـه اصل نظام  بـی تفاوت باشـند و بایـد حضورشـان فعال تر 
باشـد و تلاش کنند انتخابشـان انتخاب بهتری باشـد که این اشـتباه تکرار نشـود و 
دیگـر اینکـه مسـائل دولـت پـای اصلاحـات و یـا کل نظام نگذارنـد به هر حـال باید 
کسـانی باشـند که پاسـخگو باشـند. مضاف بر آنکه اصلاح طلبان هم باید تجدیدنظر 
کننـد و افـرادی را معرفـی کنند کـه این افراد پای اصلاحات بایسـتند و پاسـخگوی 

باشند. عملکردشان 
ایـن یـک شـرطی دارد و آن اینکـه اصلاح طلب ها در قالب احـزاب به فعالیت خود 
ادامـه دهندیکـی از مشـکلات ما در گذشـته این بود که احزاب به حاشـیه رانده شـد 
و اشـخاص جایگزیـن شـدند. اشـخاص را می شـود مدیریـت کرد و حتی به اشـتباه 
انداخـت امـا این موضـوع در احزاب رخ نمی دهد و احتمالش خیلی کم اسـت چرا که 
در احـزاب یـک جمعیت زیادی تصمیم می گیرند و احتمال اشتباه شـان خیلی کمتر 
اسـت لذا کارها باید ارجاع شـود به خود احزاب این شـوراها و تشـکلاتی که تشـکیل 
می شـود این هـا فقط یـک نقش ائتـلاف دارد اما تصمیم گیـری باید در احـزاب انجام 
شـود که در چند سـال گذشـته ما شـاهد چنین چیزی نبودیم و برخلاف آن انجام 
شـده اسـت و نتیجـه اش هم ثمره تلخـی بوده اسـت بنابرایـن بهتـر از بازگرداندن به 
شـکلی کـه از اول انقـلاب بود یعنی احزاب می نشسـتند تصمیم گیـری می کردند و 

تقریبا بهترین تصمیـم را می گرفتند.

*  منظور شـما این اسـت که شـورای عالی سیاسـت گذاری در این چند 
سـال نتوانسـته آن نقش تصمیم گیری را برای اصلاح طلبان داشته باشد؟ 
بلـه مـن معتقـدم همـه ایـن اشـتباهات بـه شـورای عالـی سیاسـت گذرای بـاز 
می گـردد و ایـن موضـوع کـه ما یک شـخص را مـلاک قـرار دادیـم و آن را جایگزین 
احـزاب قـرار دادیم. بهتر اسـت در حال حاضـر این خاطرات تلخ را کنـار بگذاریم و به 
سـراغ تجربـه شـیرین تحزب و خـرد جمعی و به احـزاب بها بدهیم که نتیجـه اش را 
هـم در کوتـاه مـدت ببینیم و هم در بلند مدت شـاهد نهادینه شـدن احزاب باشـیم 
و مـردم هـم بتواننـد بـه احزاب اعتـراض کننـد و احزاب هـم خـود را در مقابل مردم 
پاسخگو بدانند. در حال حاضر هیچ کسی پاسخگوی عملکرد لیست امید در مجلس 
و شـوراها نیسـت چراکه احزاب نقش کمرنگی داشته اند و اشـخاص بوده اند که آنها را 
انتخـاب کرده انـد و اشـخاص هم خود را کنار می کشـند و از این طریق از خود سـلب 
مسـوولیت می کننـد امـا احـزاب چون یـک نهاد مردمـی قانونی هسـتند نمی توانند 
سـلب مسـوولیت کننـد و مـردم هم می توانند بـه آنها مراجعـه کنند انهـا را مواخذه 

کننـد و انها نیز باید پاسـخ دهند.

* بـه نظر شـما ایـن جبهـه اصلاحات جدیدی که تشـکیل شده اسـت 
و مـی گوینـد تغییر نام یافته شـورای عالی سیاسـت گذاری اسـت؛ چقدر 

می توانـد آن نقشـی را که شـما می گوییـد ایفا کند؟ 
واقعیـت ایـن اسـت کـه مـن اصـلا نمی دانـم ماهیـت ایـن جبهـه اصلاحاتی که 
تشـکیل شـده اسـت چیسـت و چند حزب در آن عضو اسـت من چون اطلاعاتی در 
ایـن رابطـه نـدارم نمی توانم نظر دقیقی هم در این رابطه ارائه کنم. ممکن اسـت چند 
جزب به دور هم جمع شـده باشـند با بخواهند دوباره یک چیزی درسـت کنند و به 

جـای حـزب آن را معرفی کنند.

* بـا تمـام صحبت هایی که شـد امـا و اگر دربـاره حضـور در انتخابات 
هـر روز بیشـتر می شـود تا آنجا کـه افـرادی از جملـه آقـای حجاریان و 
آقـای تاجیـک و برخی دیگـر از چهره های سیاسـی اصلاح طلب معتقدند 
اصلاح طلبان بر سـر یک لیسـت مقتدر و تمـام اصلاح طلـب توافق کنند 
و در صورتـی که شـورای نگهبان تائید صلاحیت کرد وارد انتخابات شـوند 

در غیر ایـن صورت اساسـا وارد گود انتخابات نشـوند؟ 
مـن بـه جـد با ایـن نظر مخالفـم چراکه بـرای احقاق حق معنـا نـدارد. مانند این 
اسـت کـه فـردی می خواهد بـرود و حقـش را از جایی بگیرد و بگوید من به شـرطی 
حقـم را می گیـرم کـه شـما چنین بکنید؛ مسـلم اسـت که طـرف مقابـل می گوید 
بسـیار خوب ما حق شـما را هم برمی داریم و خودمان اسـتفاده می کنیم. برای مثال 
شـریکی  می خواهد سـهم خود را از شـرکت بردارد می گوید به این شـرطی سهمم را 
برمـی دارم کـه فلان اتفاق رخ بدهد؛ کاملا مشـخص اسـت که طـرف مقابل می گوید 

شـرط را قبول نمی کنم سـهم هم خودم برمـی دارم.
انتخابـات گرفتـن حـق اسـت مـردم بایـد حق شـان را بگیـرد معنـا ندارد شـرط 
بگذاریـم؛ آیـا اگـر شـرط گذاشـتیم آنها شـرط مـا را می پذیرنـد؟ خیر آنهـا هرگز به 
شـرط مـا عمـل نمی کنند. من یک بـار دیگر هم گفته ام اگر ما شـرط گذاشـتیم فکر 
نکنیـم آنهـا بـه اصلاح طلبان التماس کنند یا بـرای ما به فکر پهن کـردن فرش قرمز 
می افتنـد خیـر آنهـا از خـدا می خواهند که ما در انتخابات شـرکت نکنیم و سـهم ما 
را هـم خودشـان بردارنـد. مـا باید به مـردم بگوییم بـه صحنه بیایید و حـق خودتان 

را بگیرید.

* ایـن حـرف شـما به این معنی اسـت کـه اصلاح طلبان بـه هر قیمتی 
وارد انتخابات شـوند حتی اگر مجبور شـوند نمایندگان دسـت چندم را به 

بفرستند؟ مجلس 
بلـه همیـن انـدازه هـم بهتر از ایـن بود کـه هیچی شـرکت نکنیم و صـد درصد 
کرسـی ها را به دسـت انها بسـپاریم. همین که خـود مردم تصمیم بگیرند بهتـر از ان 
اسـت کـه کناره گیـری کننـد و انتخابات را بـه رقیب واگـذار کنند. اصـلا بی تفاوتی 
نسـبت بـه انتخابـات و کناره گیـری هیچ توجیهـی ندارد و حضـرت امام هـم همواره 
تاکیـد کرده انـد کـه در دوره هـای انتخابـات شـرکت کننـد مـن تعجـب می کنـم از 
دوسـتان عزیزمـان که صاحب فکر هسـتند این بحث را مطرح می کننـد این موضوع 
باعث دلسـردی مردم می شـود. باید تلاش کنیم شـرایط شـرایط مناسـبی شود برای 
حضـور مـردم نـه اینکه بگوییم مـا در انتخابات شـرکت نمی کنیم یا شـرط بگذاریم.

بایـد تـلاش کنیـم و اصرار کنیـم و از مسـوولان بخواهیم منصفانـه عمل کنند و 
رد صلاحیت غیرقانونی نداشـته باشـند. مجلسـی ها به جای انکه اصلاح انتخابات را 
محکـم پیگیـری کنند که خللی در آن راه نداشـته باشـد به امور دیگـری پرداختند؛ 
دولـت هم همینطـور؛ من فکر نمی کنم این اصـلاح قانون انتخابات به صورتی باشـد 
کـه راه سواسـتفاده را ببنـدد. اگـر ما به جـای انکه قانون وضع کنیـم و مصادیق تائید 
و رد صلاحیـت را مشـخص کنیـم دائمـا بـه این موضـوع فکر کنیم کـه در انتخابات 
شـرکت نکنیـم یـا شـرط و شـروط بگذاریم هیچ سـودی نـدارد به جز انکـه موجب 
دلسـردی مـردم می شـود. بنابرایـن شـرط و شـروط گذاشـتن یـا عـدم شـرکت در 

انتخابـات کمک  کـردن به رقبا و بـازی در زمین آنهاسـت.

رسول منتجب نیا: 

اصلاح طلبان به هر قیمتی باید در انتخابات شرکت کنند
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دوستان من ، در حقيقت ، كسانى هستند كه در برابر 

فرمان ما )اهل بيت( ، گردن نهادند ، و از سنتّ ما پيروى 

كردند ، و در همه كارهاى ما به ما اقتدا نمودند.

یکشنبه - 9 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4831

نامحـرمانه
 حمایت علی مطهری از اقدام رئیسی 

 عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ضمن استقبال از رویکرد رئیسی در خصوص شفاف سازی 
حساب های قوه قضاییه، گفت: رئیس پیشین قوه قضاییه شفاف سازی حساب های قوه قضاییه را برنتابید 
و آن را توهین به خود تلقی و حتی علیه آقای محمود صادقی اعلام جرم کرد.علی مطهری با اشاره 
به توضیحات رئیس قوه قضاییه در خصوص شفاف سازی حساب  های این قوه، عنوان کرد: توضیحات 
رئیس قوه قضاییه مبنی بر اینکه درآمد و هزینه کرد حساب های قوه قضاییه در پایان هر سال به اطلاع 
عموم می  رسد، رویکرد مثبتی است که اخیراً از سوی آقای رئیسی عنوان شد.نماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی افزود: اساساً سئوال مجلس و محمود صادقی 
از قوه قضاییه نیز همین مسئله بود که صورت هزینه کرد این حساب ها و سود ناشی از آن به مجلس اعلام 
شود که رئیس پیشین قوه قضاییه این سئوال را برنتابید و آن را توهین به خود تلقی و علیه آقای صادقی 
اعلام جرم کرد.عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: نیت مجلس این بود که هزینه 
کرد این حساب ها شفاف شود و قول رئیس قوه قضاییه برای شفاف سازی در این حوزه جای تقدیر دارد.

همسر حاکم دبی به آلمان فرار کرد
پرنسس "هیا بنت حسین" همسر حاکم دبی و خواهر پادشاه اردن پس از اختلاف با "محمد بن 
راشد آل مکتوم" به همراه فرزندانش به آلمان گریخته است. هیا بنت حسین، خواهر پادشاه اردن و 
همسر حاکم دبی در چهار ماه گذشته سعی داشت حاکم دبی را برای جدایی متقاعد کند، اما موفق 
نشد. گفته می شود دلایل اختلاف آن ها دخالت پرنسس هیا در یک مسأله مربوط به لطیفه، دختر حاکم 
دبی و همچنین قطع بودجه بنیاد خیریه پرنسس هیا توسط حاکم دبی بوده است. سرانجام او به همراه 
فرزندانش زاید و جلیله، از امارات خارج شده و به برلین رفته است. دولت امارات اعلام کرده پرنسس هیا 

میتواند از حاکم دبی جدا شود، اما باید شاهزادگان، زاید و جلیله را برگرداند

توافق پوتین و ترامپ درباره ایران
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه روز جمعه اعلام کرد: رؤسای جمهوری روسیه و آمریکا 
درباره لزوم حل دیپلماتیک موضوع تنش های درباره ایران توافق کردند.وزیر امور خارجه روسیه در این 
خصوص گفت: رؤسای جمهوری روسیه و آمریکا در خصوص برجام، برنامه هسته ای ایران و آنچه در 
دریای عمان روی داد با یکدیگر رایزنی کردند. موقعیت سختی است؛ اما دو رئیس جمهوری تأیید کردند 
به دنبال یافتن راه حل دیپلماتیک برای خروج از این وضعیت هستند.سرگئی لاوروف ادامه داد: در حال 
حاضر ما تلاش می کنیم تا مطمئن شویم همه طرف های مؤثر در این اوضاع در حال کار برای دست 

یافتن به راه حلی دیپلماتیک به منظور خروج از این موقعیت هستند.

اراده صداوسیما حفظ »خندوانه« است
سیدعلی احمدی تهیه کننده »خندوانه«: قرار ما با شبکه »نسیم« شروع فصل هفتم پس از ماه های 
محرم و صفر بوده و این قرار کماکان به قوت خود باقی است. اراده ای برای حذف »خندوانه« در رسانه 
ملی وجود ندارد بنابراین از رسانه ها درخواست می کنم ضمن رعایت اخلاق حرفه ای به این خبر خلاف 
واقع دامن نزنند. پخش نشدن تکرار های »خندوانه« و »قاچ« با هماهنگی بوده و این درخواست در 
روز های مابین همه فصل های »خندوانه« وجود داشته است. اصولاً معتقدیم برای دوری از تکرار، با توقف 
بازپخش برنامه، باید به مخاطب فرصت استراحت و به گروه »خندوانه« فرصت بازیابی و نوآوری بدهیم. 

زمان استفاده از کارت سوخت 
نماینده زرند و کوهبنان در مجلس با تأکید بر اینکه کارت سوخت های که در حال حاضر وجود 
دارد برای زمان سهمیه بندی ها طراحی شده اند، تصریح کرد: در شرایطی که سهمیه بندی وجود ندارد 
و می خواهیم از کارت سوخت استفاده کنیم باید نرم افزار کارت سوخت های پیشین قدری ارتقا پیدا 
کند. نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس اضافه کرد: باید نرم افزار کارت سوخت ها به گونه ای تعبیه 
شود اگر فردی بیش از حد سوخت مصرف کرد بتوان وی را شناسایی و برخورد کرد. به گزارش تسنیم 
امیری خامکانی تصریح کرد: به نظر می رسد ظرف یک یا دو ماه آینده سازو کار جدیدکارت سوخت 

نهایی و اجرایی شود.

»محسن افشانی« روانه اوین شد
محسن افشانی بازیگر سینما با توجه به رفتار های خارج از عرف و انتشار تصاویر حاوی مطالب ترویج 
کننده خشونت در فضای مجازی به دستور مقام قضایی روز گذشته دستگیر و روانه زندان اوین شد. 
سرهنگ تورج کاظمی رئیس پلیس فتای تهران بزرگ اعلام کرده بود: پس از انتشار ویدئویی از سوی 
یکی از بازیگران مرد کشورمان و همسرش در صفحه شخصی که در آن از اسلحه و چاقو استفاده شده 
بود و اطلاع تیم های رصد پلیس فتا، کارآگاهان پلیس فتا برای رسیدگی به این موضوع وارد عمل شدند. 
محسن افشانی و همسرش در ویدیویی منتشره در فصای مجازی از اسلحه و چاقو استفاده کرده بودند.

ظریف :تحریم رهبری توهین علیه کل ملت ایران است
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه گفت: اقدام آمریکا در قراردادن نام رهبر معظم انقلاب و افراد 
وابسته به دفتر ایشان در فهرست تحریم ها نشانه این واقعیت است که آن ها کامل با موازین بین المللی 
ناآشنا هستند. این اقدامات نشانگر آن است که دولت آمریکا همه تلاش هایش را انجام داده تا تحریم های 
اقتصادی علیه مردم ایران را به سرانجام برساند و چون به نتیجه نرسیده رو به مسیر های دیگر آورده است. 

اسلامی،  شورای  مجلس  رئیس 
فرودگاه حل  گفت:90 درصد مشکلات 
شده و ۱0 درصد مشکل اداری مانده که با 
توجه به پیدا شدن سرمایه گذار برای آن اگر 
در بافت منطقه آزاد قرار گیرد، این موضوع 

سریعتر حل می شود.
 علی لاریجانی چهارشنبه شب در برنامه 
گفت وگوی خبری استان قم اظهارداشت : 
از آنجایی که فرودگاه امام خمینی )ره( به 
قم نزدیک است مخالفت هایی برای ایجاد 
فرودگاه در قم وجود داشت، اما با توجه به 
اینکه زائران زیادی به قم می آیند، داشتن 
فرودگاه در قم امر مناسبی است. مشکل 
منوریل هم با جلساتی که برگزار شده 
حل می شود و شهرداری قم می تواند این 
موضوع را که تبدیل به آینه دق شده را حل 
کند.رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان اظهار 
داشت: 90 درصد مشکلات فرودگاه حل 
شده و ۱0 درصد مشکل اداری مانده که با 
توجه به پیدا شدن سرمایه گذار برای آن اگر 
در بافت منطقه آزاد قرار گیرد، این موضوع 

سریعتر حل می شود.
*  تأمین نیروی انسانی بیمارستان 

خاتم قم از هم اکنون پیگیری شود
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 

از  بازدید  در  پنجشنبه   روز  همچنین 
سلامت  و  آموزشی   - درمانی  شهرک 
خاتم قم گفت: با توجه به سرعت مناسب 
ساخت بیمارستان یک هزار تختخوابی 
خاتم در قم از هم اکنون باید به فکر تأمین 

نیروی انسانی باشید.
لاریجانی، پیشرفت بیمارستان خاتم 
قم را خوب ارزیابی کرد و اظهار داشت: 
کار ساخت این بیمارستان با استانداردهای 
بالایی در حال انجام است و تکمیل این 
بیمارستان می تواند در کشور نمونه بود و 
سطح بیمارستان سازی در کشور را ارتقا 

دهد.

روی  پیش  موانع  اینکه  بیان  با  وی 
ساخت بیمارستان خاتم قابل رفع است، 
اظهار داشت: با توجه به سرعتی که در 
تکمیل این بیمارستان وجود دارد، اکنون 
مهمترین موضوع تأمین نیروی انسانی 
جوانان  کارگیری  به  با  باید  که  است 
متخصص تلاش شود تا به طور کامل 
خاتم  بیمارستان  در  استانداردها  همه 

لحاظ گردد.
* رشته های دانشگاهی زمینه ساز 

اشتغال در کشور باشد
اسلامی   شورای  مجلس  رئیس   
همچنین روز پنجشنبه در دیدار با رئیس 

دانشگاه آزاد اسلامی قم گفت: رشته های 
تحصیلی متناسب با نیاز آینده کشور ایجاد 
شود تا امکان ایجاد اشتغال فارغ التحصیلان 

وجود داشته باشد. 
علی لاریجانی ادامه داد: باید ارزیابی 
فارغ  به  آینده  سال   ۱0 در  که  کنید 
التحصیل چه رشته هایی نیاز داریم و از 
هم اکنون به فکر آموزش آنها باشید تا این 
دانشجویان پس از تحصیل امکان اشتغال 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه حرکت انقلابی یعنی 
نیاز مردم را بسنجیم و براساس آن برنامه 
پزشک  اکنون  کرد:  بیان  کنیم،  ریزی 
عمومی کم نداریم ولی در رشته پرستاری 
غالباً فارغ التحصیلان کمتری وجود دارد و 
لازم است برای آنچه که نیاز داریم، سرمایه 

گذاری شود.
دکتر لاریجانی با تاکید بر اینکه با توجه 
تحصیل  تعداد  باید  شغلی  وضعیت  به 
انسانی،  علوم  های  رشته  در  کنندگان 
مدیریت شده عمل کرد، افزود: به رشته 
هایی مانند ریاضیات و فیزیک باید در کل 
کشور بها داده شود، همچنین در استان 
قم نیز باید به رشته های مورد نیاز مانند 

گردشگری توجه ویژه شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

90 درصد مشکلات فرودگاه قم حل شده است

ترامپ و توهم تحریم! کاریکاتور

محمود نظرى

همزمان با سالروز شهادت امام جعفرصادق)ع( :

پیکر مطهر هفت 
شهید گمنام در قم تشییع شد

 پیکر مطهر هفت شهید گمنام دوران هشت سال دفاع مقدس روز 
شنبه همزمان با سالروز شهادت امام جعفرصادق)ع( درقم تشییع شد. پیکر 
مطهر شهدا با حضور گسترده و باشکوه مردم از حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( آغاز شد و تا میدان جانبازان قم ادامه یافت.دراین آئین مردم 
متدین و انقلابی قم با پیکرهای مطهر شهدا در کنار مضجع شریف کریمه 
اهل بیت وداع کرده و در غم جانسوز شهادت حضرت امام جعفر صادق )ع( 
به عزاداری و سوگواری پرداختند.دیروز در سالروز شهادت رئیس مکتب 
جعفری مردم قم تجدید میثاق دوباره ای با شهدا و امام شهیدان کردند و بر 
تداوم راه و اهداف مقدسان تاکید نمودند.آیت الله حسین نوری همدانی از 
مراجع تقلید بر پیکرهای مطهر شهدای گمنام نماز اقامه کرد و سپس بعد از 
طواف گرداگرد مضجع شریف کریمه اهل بیت )ع(، پیکرهای مطهر بر دوش 
خیل گسترده و باشکوه مردم قم و عزاداران ششمین اختر تابناک امامت و 

ولایت تا عرش بدرقه شد.
تیپ ۸۳ رزمی تبلیغی امام جعفر صادق )ع(، مرکز آموزشی فرهنگی 
یاوران مهدی )عج( و پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه )س( قم هر یک 
میزبان دو شهید گمنام و پردیس خواهران دانشگاه فرهنگیان قم نیز میزبان 

یک شهید بی نشان هستند.

شهردار منطقه ۴ قم  خبرداد

احداث بوستان ۲۰هکتاری کوثر 
شهردار منطقه ۴ قم از اجرا و احداث بوستان ۲0هکتاری کوثر در 
محدوده شهرداری منطقه ۴خبر داد .شهردار منطقه ۴ قم از اجرا و احداث 
پروژه ۲0 هکتاری بوستان کوثر با اعتباری بالغ بر ۱۴0 میلیارد ریال تاکنون 
و پیشرفت فیزیکی ۵0 درصدی آن خبر داد.مهندس مهدی اصفهانیان 
مقدم شهردار منطقه افزود: این پروژه در ابتدای سال 9۶ با رویکرد افزایش 
سرانه فضای سبز و در راستای خدمات رسانی و ایجاد رفاه برای شهروندان 
آغاز و تاکنون با اعتباری بالغ بر۱۴0 میلیارد ریال در حال اجرا و ادامه طرح 
می باشد.وی در ادامه با اشاره به شرایط اقلیمی استان و شهر مقدس قم 
بیان داشت: با توجه به ضرورت و اهمیت توسعه و گسترش فضاهای سبز 
در بهبود محیط زیست شهری و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان و نظر به 
اهداف مدیریت شهری در این خصوص ، این پروژه در جنوب شهر و در 
منطقه کوهپایه ای در حال اجرا می باشد.شهردار منطقه ۴ از پیشرفت 
فیزیکی ۵0 درصدی پروژه خبر داد و اذعان کرد: در این طرح اجرای دیواره 
های سنگی ، احداث نمازخانه ، دریاچه مصنوعی و آبنما انجام شده است و 
مرحله خاک برداری و خاک ریزی این پروژه برای ایجاد فضا و زمین مناسب 
کاشت گونه های مختلف درختان ، متناسب با الگوی آب و هوایی و اقلیمی 
قم زیر نظر کارشناسان فضای سبز در حال اجراست تا ان شاءالله پس از 

طراحی محیط در سال جاری کاشت آن صورت پذیرد.

اخبــار

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام

شهردار صباشهر:

با اجرای پروژه های سال 9۸ تحول چشمگیری در صباشهر ایجاد می شود
شهردار صباشهرگفت:  با  اتمام و بهره 
برداری از  پروژه های سال 9۸  شاهد تحول 

چشمگیری در صباشهر خواهیم بود.
مهندس کریمی  در گفتگو با خبرنگار 
ایمان  با تاکید بر تسریع در اجرای پروژه 
های معابر سطح شهر به تشریح اقدامات 
در دست اجرا پرداخت واظهار داشت: 
بهسازی و توسعه راه ها و تکمیل رینگ 
های شهری مهمترین پروژه هایی هستند 

که در دستور کار قرار دارند .
 وی در ادامه افزود : پروژه هایی از 
قبیل تعریض خیابان چمران - تکمیل 
رینگ شهری در محله مصطفی خمینی 
آسفالت  و  جدولگذاری   ، زیرسازی   -
خیابان زمزم - زیرسازی و آسفالت خیابان 
امیرالمونین - زیرسازی ، جدولگذاری 
و آسفالت خیابان مزرعه - زیرسازی ، 
جدولگذاری و آسفالت خیابان ساحلی 
عیوض  شهید  پل  تا  کبودین  پل  از 
آسفالت  و  جدولگذاری   ، زیرسازی   -
خیابان دانشگاه - تکمیل جدولگذاری 
و آسفالت محور اصلی از ورودی شهر تا 
میدان پرچم - زیرسازی و آسفالت معابر 
شهرک آسمان - بازگشایی خیابان یادگار 
امام محله مصطفی خمینی)ره( و تکمیل 
ورودی جدید محله صالحیه از فرخنده 

خاتون در حال انجام است. 

مهندس کریمی خاطر نشان کرد : 
همچنین در صدد احداث وبهره برداری 
ازپروژه های پارک بحران ۵ هکتاری با 
امکانات کامل - پروژه های زیر ساختی 
غیر  تقاطع  احداث  مانند:  ماندگار  و 
همسطح ورودی اصلی صباشهر، پروژه  
ایجاد دسترسی مستقیم از اتوبان ساوه به 
صباشهر ، احداث اولین سالن مدرن چند 
منظوره شهرستان شهریار در)صباشهر( 
،احداث سالن کشتی و ورزش های رزمی 
به نام قهرمان یونس امامی در محله ویره 
و تعریض محور قندیشاد برای رفاه حال 

مردم شریف هستیم .  
ار  بخشی  به  ادامه  در  چنین  هم 
عملیات عمرانی و خدماتی اشاره نمود که 

عبارت اند از : 
- شستشوی مستمر باکس های زباله 
- لایه روبی و ساماندهی بستر رودخانه 
شادچای - تداوم در جمع آوری نخاله ها 
و جارو زنی و باز کردن جوی ها - نصب 
تابلوهای معرفی کوچه ها ، رنگ آمیزی 
نرده های ترافیکی محور اصلی شهر - 
اسد  )جاده  اصلی  جدول کشی محور 
آباد به سمت صباشهر(، اجرای عملیات 
معابر در  پیاده رو سازی و ساماندهی 
سطح شهر - ترون زنی پارک شقایق، 
پارک  جنب  خیابان  باقرخان،  خیابان 
ساحلی اسلام آباد ،خیابان امام  قاسم آباد 
و نیز چمن زنی خیابان باقرخان و دیگر 
خیابان ها - نصب گلدان شهری در بلوار 

آزادگان  و بلوار میدان نماز - هرس کردن 
ترون های بلوار ها - اجرای طرح هرس 
و آبیاری بوستان ها و فضای سبز )پارک 
بالاتپه ،خیابان مدرسه شهید درخشان 
 - مهندسان(  شهرک  بلوار  درختان  و 
تعمیروجوشکاری و آماده سازی وسایل 
ورزشی بوستان جوانان ) شهرک مصطفی 
خمینی( - نصب الِمِان با طرح بالن در بلوار 
ورودی شهر - دیوار نویسی و زیبا سازی 

منظر شهری
کریمی در پایان گفت : شهرداری 
بدون همراهی دیگر دستگاه ها و خاصه 
رسالت  چنین  تواند  نمی  شهروندان 
سنگینی را بر دوش بگیرد، پس انتظار 
زیر  دیگر  های  دستگاه  که  است  آن 
نظر مدیریت شهری گام های محکمی 
بردارند و شهروندان هم در کنار پرداخت 
به هنگام عوارض در اموری مانند حفظ 
پاکیزگی معابر ، فضای سبز ،زیبا سازی و 
دیگر امکانات شهری همگام خادمان خود 
با شهرداری همدلی و همکاری کنند زیرا 
شهر ما خانه ما بشمار می آید و این خانه 
بزرگ بدون همکاری تک تک اعضایش 
آن چنان که شایسته است توسعه نمی 
یابد و همراه با اعضای شورای اسلامی 
شهر در جهت رشد متوازن و رسیدن به 

توسعه پایدار تلاش خواهیم کرد.


